
Assessment rate adjusted, 
more services for rakyat

Story by Christopher Tan and 
Edmund Lee

THE  Penang Island City Council 

(MBPP) has explained that the an-

nual assessment tax is dependent on the 

annual rental value of a property.

MBPP mayor Datuk Yew Tung Seang 

said while it was a requirement for the 

council, under Section 137(3) of the 

Local Government Act 1976, to review 

the assessment tax every five years, 

MBPP has not been doing so since 2005.

“Due to certain reasons, the review 

was delayed for 15 years,” Yew told a 

press conference after the council meet-

ing at the City Hall on Sept 26.

On Sept 13, state Local Government, 

Housing, Town and Country Planning 

Committee chairman Jagdeep Singh Deo 

had said that after reviewing the last 

assessment tax hike 15 years ago, MBPP 

and Seberang Perai City Council 

(MBSP) have decided to raise the tax  

next year.

He said MBPP and MBSP have been 

recording an annual deficit budget since 
2016.

He, however, said the state’s new as-

sessment tax for 2020 would still be the 

lowest in the country compared with 

other states.

“It is still the lowest if we compare with 

other properties in Kuala Lumpur, Petal-

ing Jaya, Shah Alam and Subang Jaya,” 

he said at a press conference in Komtar. 

Jagdeep also said the tax increase 

would garner additional revenue for 

MBPP and MBSP next year.

He added that MBPP could expect to 

gain an additional RM54 million while 

MBSP would see an additional RM39 

million which will allow both councils 

to implement several infrastructure 

projects between 2020 and 2022.

MBSP mayor Datuk Rozali Moha-

mud agreed with Jagdeep, saying that 

the hike was in accordance with the 

provisions of the law.

He said those owners who are against 

the increase can make an appeal.

Yew quoted an example of the assess-

ment tax of a medium-cost apartment in 

Sungai Dua.

“Back in 2005, the annual rental 

value of the property was RM5,150 

which was equivalent to about RM429 

rental value per month.

“Fifteen years later, the annual rental 

value of the same property is reviewed. 

The annual rental of the property is 

valued at RM8,140 which is equivalent 

to about RM678 rental value per month.

“Property owners have to understand 

that the review of the annual rental 

value of their property affects the as-

sessment tax,” he said.

Yew added that MBPP was concerned 

about the increase in assessment tax; and 

had therefore lowered the percentage of 

the assessment rate for 2020.

“We have 17 types of property on 

Penang island which include industries, 

commercial complexes, hotels, residen-

tial apartments, residential landed prop-

erties, and others. The percentage of the 

assessment rate differs according to the 

types of property,” he said.

Referring to his earlier example, he 

said the annual rental value of the me-

dium-cost apartment in Sungai Dua was 

RM5,150 in 2005, and the percentage of 

the assessment rate was 8.5% then.

“However, we have lowered the per-

centage of the assessment rate to 5.8% 

for the said property for the year 2020. 

This is to reduce the impact on property 

owners as the annual rental of the prop-

erty is now valued at RM8,140.

“The council obtained the annual 

rental value of properties from the In-

land Revenue Board of Malaysia as 

well as other usable statistics,” he said.

Yew said the council would be going 

to the ground to explain the assessment 

tax to the public.

“We are now collecting data and 

objections filed by property owners 

with regard to the assessment tax. They 

have until Oct 14 to send in their ap-

peals against the new assessment tax,” 

he said.
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THE company managing the 

Penang Smart Parking (PSP) 

system, HeiTech Padu Berhad, has 

installed 1,031 sensors as of Sept 20 

this year - before the deadline set by 

Local Government, Housing, Town 

and Country Planning Committee 

chairman Jagdeep Singh Deo.

The PSP system was launched on 

Aug 18, and there were some issues 

that needed to be addressed.

“The first was that the PSP ap-

plication on Google Play was not 

available for Android users. The issue 

was solved on Aug 22.

“The second issue was the instal-

lation of smart sensors at the council 

parking lots in Penang. The company 

had to install 997 sensors, but they 

only managed to put up 30 at that 

time.

“It was because the stocks were 

stranded in Hong Kong. The airport 

in Hong Kong was closed due to the 

unrest and the stocks had to be trans-

ported to Malaysia by sea. A deadline 

was given to HeiTech Padu to com-

plete the installation of the remaining 

967 sensors.

 “The company had to install the 

remaining 967 sensors by Sept 24. I 

am happy that the company managed 

to meet the deadline given.

“In fact, they (the company) have 

installed an additional 34 sensors, 

making it a total of 1,031 as of Sept 

20,” Jagdeep told a press conference 

in Bishop Street on Sept 24.

The sensors were installed at 655 

Penang Island City Council (MBPP) 

normal parking lots and 12 parking 

lots for the disabled on the Penang 

island.

 The sensors were also put up at 

352 Seberang Perai City Council 

(MBSP) normal parking lots, eight 

parking lots for the disabled and four 

parking lots for pregnant women on 

the Penang mainland.

Jagdeep said the installation of 

about 36,000 sensors (24,000 on the 

mainland and 12,000 on the island) 

was scheduled to be completed next 

July.

“The estimated cost to implement 

the PSP system was RM30 million.

“The PSP system is a private fi-

nance initiative (PFI). The company 

will bear the cost of implementing 

and operating the system throughout 

a period of seven years, according to 

the contract.

 “The Penang government and 

local councils (MBPP and MPSP) 

will not bear any operational or 

capital expenditure (capex) during 

the period.

 “The company will take a portion 

of the parking collection, while the 

other portions are taken by the local 

councils,” he said.

 Also present were MBPP mayor 

Datuk Yew Tung Seang and HeiTech 

Padu Berhad executive vice-presi-

dent Abdul Halim Md Lassim.

The public can now use the ‘Find 

Parking’ feature on the PSP app to 

view the availability of parking lots 

and their approximate locations. 

The app user just has to tap on the 

marker and the app will navigate the 

user to the preferred location via 

Google Maps or Waze.

Jagdeep (left) and Abdul Halim (right) showing the PSP app and leaflet after the press conference. 
Joining them is Yew.

Ooi, Yeoh and Lim showing 
the one day travel pass at the 
launch

VISITORS to Penang can now 

access over 20 places of attraction 

in the state with just one single pass!

In the bid to enhance the Experi-

ence Penang Year 2020 (EPY2020) 

campaign, Penang Global Tourism 

(PGT) and PlayPenang have come 

up with the Penang ExperiencePass 

– a travel pass that gives visitors ac-

cess to many attractions in Penang.

The travel pass is also part of the 

state Tourism Development, Arts, 

Culture and Heritage office’s initia-

tive to embrace technology ad-

vancement to boost tourism in the 

state.

Tourism Development, Arts, 

Culture and Heritage Committee 

chairman Yeoh Soon Hin said visi-

tors have a choice of purchasing 

either the one-day, two-day or three-

day pass.

“Visitors can check out the Pen-

ang ExperiencePass webpage at 

https://experiencepenang.com.my/

en-MY/ to know more about the 

travel pass.

“The webpage is a platform 

powered by PlayPenang. It is devel-

oped by talents in the state, in col-

laboration with the Penang tourism 

industry players,” Yeoh said in his 

speech before launching the travel 

pass on Sept 17.

PlayPenang chief executive of-

ficer Vin Lim said nowadays, visi-
tors relied on social media and 

travel blogs whenever they intend 

to travel.

“Times have changed and that 

got us thinking if our tourism op-

erators are ready for the shift.

“With that in mind, we decided 

to assist the tourism committee and 

PGT to set up the online platform,” 

Lim said.

Also present was PGT chief ex-

ecutive officer Ooi Chok Yan.
The one-day pass is priced at 

RM149 for adult (RM119 for 

MyKad holders) and RM89 for 

children (RM69 for MyKad hold-

ers).

Whereas, the two-day Experi-

encePass is priced at RM289 for 

adult (RM219 for MyKad holders) 

and RM175 for children (RM135 

for MyKad holders).

For a full-fledged experience, 

visitors can opt for the three-day 

pass at RM419 for adult (RM329 for 

MyKad holders) and RM259 for 

children (RM199 for MyKad hold-

ers).

The attractions include The 

Habitat Penang Hill, Entopia by 

Penang Butterfly Farm, Tropical 

Spice Garden, Tech Dome Penang, 

The TOP Penang, Cheong Fatt Tze 

Mansion – The Blue Mansion, the 

Penang Hop-On Hop-Off, and oth-

ers.

Interested tourism industry play-

ers who wish to be part of the online 

platform can e-mail to hello@

playpenang.com

Penang 
launches 
travel pass 
to boost 
tourism

More smart parking sensors installed 
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Story by Edmund Lee

FIRST it was IKEA, and 

now a Swedish industrial-

ised building system firm has set 
up shop in Bukit Minyak, Sim-

pang Ampat.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow was delighted that the 

Scandinavian Industrialised 

Building Systems (SIBS) com-

pany has chosen the state as its 

destination of choice for invest-

ment.

He believed, with the latest 

addition of SIBS, more compa-

nies from Sweden would be 

aware of the competitiveness and 

capabilities of the state.

IKEA, the world’s largest 

furniture retailer, opened its 

fourth Malaysian store in Pen-

ang, called IKEA Batu Kawan, 

in March.

“Despite being established in 

2017, SIBS is now in the midst 

of preparing for its next phase of 

expansion. They are now cur-

rently working closely with in-

vestPenang and Penang Devel-

opment Corporation (PDC) on a 

plan of constructing a new facil-

ity of around 500,000sq ft at 

North Penang Science Park.

“The capacity of this upcom-

ing facility is four times the ca-

pacity of the current factory. It 

means the new plant could fa-

cilitate the production of more 

than 7,000 units of apartments 

annually.

“This will also create more 

than 600 job opportunities here,” 

he said in his speech after the 

official opening of SIBS in Bukit 
Minyak, Simpang Ampat on Sept 

20. 

The RM100 million manufac-

turing facility, which was con-

structed in 2017, aims to produce 

steel frame modular multi-dwell-

ing family houses for the Swed-

ish and European markets.

The company is also optimis-

ing the design for environmental 

sustainability and flexibility.
Chow was glad to see the state 

is placed on the world map of 

Industrialised Building Systems 

(IBS) industry.

“Penang’s engineering exper-

tise in IBS will soon be propelled 

to the next level,” he said, adding 

he is looking forward to seeing 

the set-up of the new plant in 

2021.

“This makes Penang as a 

prime location for investors 

around the globe.”

Also present were SIBS group 

m a n a g i n g  d i r e c t o r  E r i k 

Thomaeus, Swedish ambassador 

to Malaysia Dag Juhlin-Dann-

felt, Batu Kawan MP P. Kas-

thuriraani and investPenang 

chief executive officer Datuk 

Loo Lee Lian.

Thomaeus (pix) praised the 

state for its commitment towards 

the new production facility 

which would contribute to eco-

nomic growth and innovation 

locally.

“I wish to congratulate Pen-

ang for once again attracting 

major Swedish investment,” he 

said

On a separate note, Chow said 

the state would continue to table 

a deficit budget for next year.
He said expenses would be 

reduced with the cutting of de-

velopment budget to Penang 

Development  Corpora t ion 

(PDC) and Penang Water Supply 

Corporation (PBAPP).

He, however, said social pro-

grammes for both agencies 

would not be affected.

“It is still under control de-

spite going to be a deficit budg-

et,” he said, adding that the 

budget details would be an-

nounced on Nov 1.

The next state legislative as-

sembly sitting is expected to be 

convened on Nov 1.

A COMPANY will be set up to 

coordinate and streamline the state’s 

smart city initiatives, said Local Gov-

ernment, Housing, Town and Country 

Planning Committee chairman 

Jagdeep Singh Deo.

“Currently, Penang has many 

smart state initiatives implemented by 

various agencies, under different 

portfolios and state executive council 

(exco) members.

“The state has decided to place all 

the smart state initiatives under one 

umbrella body by setting up a corpo-

ration.

“A new enactment will have to be 

legislated by Penang lawmakers for 

the formation of the corporation.

“We are not able to make it for the 

upcoming State Legislative Assembly 

sitting, which will be held on Nov 1,” 

Jagdeep told a press conference in 

Bishop Street on Sept 24.

Jagdeep said while preparing for 

the next State Legislative Assembly 

sitting, a company would be set up to 

coordinate and streamline the smart 

city initiatives.

“The company, Digital Penang 

Corporation Sdn Bhd, will streamline 

all our smart initiatives and prepare 

the state for the 5G era.

“Chief Minister Chow Kon Yeow 

was appointed chairman last week, 

while four state exco members have 

been appointed as members of the 

company.

“The appointed exco members are 

Deputy Chief Minister II Prof Dr P. 

Ramasamy, state Works, Utilities, and 

Flood Mitigation Committee chair-

man Zairil Khir Johari, Penang Do-

mestic and International Trade, Con-

sumer Affairs and Entrepreneur De-

velopment Committee chairman Da-

tuk Abdul Halim Hussain and me.

“A few representatives from other 

agencies were also appointed as mem-

bers of the company,” he added.

He also agreed with Prime Minis-

ter Tun Dr Mahathir Mohamad who 

had said that many smart city players 

were working in silos, hindering smart 

city development as a whole.

“I agree with the Prime Minister’s 

statement that there is a glitch in the 

progress of smart cities,” he said.

 Jagdeep added that it was a good 

acknowledgement for Penang when 

the Prime Minister said that Selangor 

and Penang were the two states to 

implement smart cities.

“We will continue our (smart) ini-

tiatives and efforts. One of them is the 

establishment of the Digital Penang 

Corporation,” he said.

Umbrella body to coordinate smart initiatives  Another 
Swede 
investment in 
Penang 

Hun Swee (third from left) being presented a trophy by Chow for his 30 years of long service to the 
association.  

WHY are government contracts 

given to contractors outside of Pen-

ang?

That was the poser Penang Master 

Builders & Building Materials Deal-

ers Association (PMBBMDA) presi-

dent Datuk Lim Chee Tong raised 

with Chief Minister Chow Kon Yeow 

when he made a courtesy visit to the 

latter last year.

“I sourced the information from the 

Penang Development Corporation, 

Public Works Department, Drainage 

and Irrigation Department, Penang 

Island City Council and Seberang 

Perai City Council on the projects 

awarded to the contractors.

“Then I gave him (Chee Tong) the 

list of the government contracts 

awarded to contractors, and he found 

that 90% of the contracts were award-

ed to Penang-based contractors,” said 

Chow at the PMBBMDA’s 142nd 

Anniversary Dinner on Sept 18.

“So, if you can fulfil the require-

ments and give the best price like what 

my predecessor Lim Guan Eng used 

to say, you will definitely be awarded 
government projects.”

The Chief Minister also gave a 

detailed account on the progress of 

several major infrastructure projects, 

namely Penang International Airport 

extension, Penang Transport Master 

Plan and Penang South Reclamation.

Besides that, Chow also com-

mended PMBBMDA for its desire to 

come up with the Construction One-

Stop Service Centre.

“The association plays an impor-

tant role (by collaborating with the 

state government) in bringing more 

development to the state.

“Other than what I have announced 

just now (projects) which are already 

in public domain, I have also received 

some good proposals for Penang,

“With such projects, I believe 

Penang’s economy will continue to be 

vibrant and grow,” Chow said.

PMBBMDA is one of the oldest 

trade associations in Penang, which 

has contributed in numerous ways to 

the development of the state.

Also present were organising 

chairman Lim Chin Khon, executive 

adviser Lim Hun Swee and Penang 

Chinese Chamber of Commerce 

president Datuk Seri Hong Yeam 

Wah.

Important role of construction 
industry in developing the state
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THE state government is de-

lighted to see that Bruker, a 

US-headquartered multinational 

company and one of the world’s 

leading analytical instrumentation 

companies, has established its first 
Asia-based manufacturing facility 

in Penang.

Deputy Chief Minister I Datuk 

Ahmad Zakiyuddin Abdul Rahman 

said he was happy to note that the 

25,000sq ft Bruker plant was set up 

in October last year to design, as-

semble, test and ship its products to 

its global customers.

He said reinvestments from US 

companies are evidence of Penang’s 

strong competitive edge in meeting 

investors’ stringent requirements in 

the areas of talent, supply chain, 

infrastructure and government sup-

port. 

“It is not uncommon to see the 

US companies that have been here 

for two to four decades continu-

ously grow and expand their opera-

tions here,” Ahmad Zakiyuddin said 

in his speech at the official opening 
of Bruker’s new plant at the Bayan 

Lepas Free Trade Industrial Zone 

on Sept 24. He was representing 

Chief Minister Chow Kon Yeow, 

who was then overseas on official 
matters.

“With relentless effort from the 

state government through invest-

Penang, Penang has been a destina-

tion of choice for investment for 

many MNCs.

“Specifically, US companies are 
Penang’s largest FDI contributors. 

From 2009 to the first half of 2019, 
the FDI from the US companies 

amounted to RM21 billion, repre-

senting 37% of the state’s total FDI 

and a bulk of it is from reinvest-

ments from our existing US compa-

nies in Penang.”

 Ahmad Zakiyuddin added that 

numerous MNCs, which began with 

only manufacturing operation in 

Penang, have since diversified their 
business activities to include re-

search and development, design and 

development  and global business 

services.

He said Penang has over 45 years 

of industrial experience and is home 

to a highly-skilled workforce with 

significant cumulative industrial 

intelligence.

“Through investPenang, the state 

government will continue to focus 

on attracting high-quality invest-

ments that emphasise these areas as 

well as those that stress on smart 

manufacturing activities that en-

compass IoT and Industry 4.0,” said 

Ahmad Zakiyuddin.

 Also present at the opening 

ceremony were Datuk Seri Lee Kah 

Choon, the special investment ad-

viser to Chief Minister Chow Kon 

Yeow and director of invest Penang, 

Malaysian Investment Develop-

ment Authority executive director 

Jasbir Kaur, investPenang chief 

executive officer Datuk Loo Lee 
Lian, Bruker Corporation chairman, 

president and chief executive direc-

tor Dr Frank H. Laukien, Bruker 

Nano Group president Dr Mark 

Munch, Bruker Nano Group execu-

tive vice-president Dr Mark Mc-

Master and Bruker Penang site di-

rector S. Soundarajan.

 The Bruker Penang facility hires 

about 70 employees, most of whom 

are highly skilled. Bruker is a lead-

ing provider of scientific instru-

ments.

 Since late last year, Bruker Pen-

ang has sent 15 engineers for highly-

skilled training in Germany and the 

United States for three months.

The high-tech products manufac-

tured at this facility include optical 

and stylus profilometers, tribome-

ters, X-ray diffraction tools, X-ray 

fluoresce nce instrumentation, opti-
cal emissions spectrometers, and 

combustion gas analysers.

Today, more than 6,000 employ-

ees are working to build upon 

Bruker’s extensive range of prod-

ucts and solutions, at over 90 loca-

tions worldwide.

For more than 55 years now, 

Bruker has been enabling scientists 

and manufacturers to make break-

through discoveries and develop 

new applications and products that 

improve the quality of human life.

The participants in a group picture with their supporters, the 
panelists and department heads.

US firm invests 
in Penang

Ahmad Zakiyuddin (third from left) being taken on a tour of the Bruker Penang facility after its official 
opening ceremony. With him are (from left) McMaster, Soundarajan and Dr Laukien.

THE team Beewildered proved they 

were not bewildered by the words in 

the recent “7th Oh My Spelling!” 

competition organised by Corporate 

Communication & Innovation Unit 

of the Penang State Secretariat.

After five thrilling rounds, the 
participants from the Chief Minis-

ter’s Office (CMO) emerged as 

champions in the contest. 

The competition, which was held 

at the Komtar auditorium on Sept 19, 

saw 27 participants from various 

departments displaying good sports-

manship in their respective groups 

(nine groups).

“It was a nail-biting moment, we 

had a close fight as the final scores 
were not of much difference, and 

everybody was competing with 

zest,’’ said Raja Syarafina Raja 

Shuib, the team captain of Beewil-

dered.

The winning team comprised 

Raja Syarafina, Victor Seow and M. 
Tanushalini.

Seow said he felt really good to 

be back in the spelling bee competi-

tion after a long gap and was all 

smiles after winning the competition.

“I would like to encourage every-

one out there to come forward and 

give it (competition) a try, it will 

definitely be a valuable experience 

for them,’’ he added.

Star Catchers, the team from 

Northeast District And Land Office, 
comprising Illias Masri Abdul Muin, 

Juhana Johan and Mohd Adlan 

Mohd Murad, bagged second place.

It was a double joy for the CMO 

as Three Musketeers, which com-

prised Eric Shaun, Ong Kok Hoay 

and Edmund Lee, secured third 

place.

The top three teams received win-

ners’ certificates and were assured 
cash prizes of RM300, RM240 and 

RM180 respectively.

R. Saraavanan from Penang Hill

Corporation, who took part in the 

competition for the first time, re-

ceived the Best Speller award.

“I am really excited to get this 

award as this is my first time taking 
part in a spelling bee competition,’’ 

Saraavanan said when approached 

by the Buletin Mutiara team.  

Dr Lim Bee Lee, who was the 

pronouncer for the competition, said 

that this would serve as a platform 

for all the staff to get exposed to new 

words and help to broaden their 

knowledge and vocabulary.

“By participating in this kind of 

competition, the spirit of teamwork 

can be instilled among the partici-

pants,’’ he added.

Enhancing rivers in Penang

Beewildered triumph 
in spelling bee
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WITH population growth and 

depleting fish stock, the aq-

uaculture sector is potentially the 

source to meet future demand for 

fish.
Chief Minister Chow Kon Yeow 

said future scenarios showed that 

production from marine-capture 

fisheries on the west coast of Pen-

insular Malaysia might become 

unreliable since many fish stocks 
were already over-exploited.

“Various means of increasing 

production through aquaculture are 

now being explored,” Chow said in 

his speech at the World Seafood 

Congress at the Setia SPICE Con-

vention Centre on Sept 9.

“During the last two decades, 

aquaculture fisheries in Penang 

have grown significantly at an aver-
age annual growth rate of 4.6% and 

15.9% in production and value re-

spectively. In 2017, the aquaculture 

production in Penang gained the 

highest wholesale value in the 

country.

“Although aquaculture offers an 

alternative to over-fishing, many 
aspects of aquaculture need en-

hanced scientific knowledge and 
technological advancement to be-

come a sustainable source of food 

and an income generator.”

Chow said Penang has contrib-

uted RM1.67 billion out of the RM3 

billion for the country in the aqua-

culture sector.

He said in 2017, Penang’s food 

fish sector, which consists of ma-

rine-capture fisheries, aquaculture 
fisheries and inland fisheries, pro-

duced about 97,000 metric tons, 

valued at RM1.4 billion. Currently, 

the wholesale value of Penang’s 

food fish production is ranked third 
in the country, after Perak and Ke-

dah.

Malaysians, he said, are among 

the top fish consumers in the world 
– consuming about 57kg of fish per 
person each year.

He said Penang has the potential 

to become a centre for fisheries and 
aquaculture R&D and produce high 

value-added fish and fish-based 

products because of the concentra-

tion of research facilities and world-

renowned research institutes lo-

cated here such as the Worldfish 
Centre, the Fisheries Research In-

stitute, and the Centre for Marine 

and Coastal Studies (CEMACS) of 

Universiti Sains Malaysia.

Chow added that in line with 

Penang2030 vision, the state was 

aiming to modernise and diversify 

agricultural production to position 

Penang as a high-tech Green Valley 

and aquaculture industrial zone.

Also present at the congress 

were Deputy Agriculture and 

Agro-based Industry Minister 

Sim Tze Tzin, Penang Institute 

executive director Datuk Dr Ooi 

Kee Beng, who is also the local-

host of the World Seafood Con-

gress 2019, Fisheries Department 

director-general Datuk Munir 

Mohd Nawi, International As-

sociation of Fish Inspectors 

(IAFI) president Mark Boulter 

(who is the owner of the World 

Seafood Congress), CEMACS 

director Prof Datuk Dr Aileen 

Tan, Penang Convention & Ex-

hibition Bureau chief executive 

officer Ashwin Gunasekeran, 

state executive councillors Datuk 

Abdul Halim Hussain, Dr Afif 
Bahardin and Yeoh Soon Hin.

Sim said Malaysia would be 

moving to high-sea fishing, espe-

cially tuna fishing in the Indian 
Ocean, since this was passed by 

Parliament in its last sitting.

“This is a new sector that we 

want our industry players to get 

into. We will help them get the 

licence from the Indian Ocean 

Tuna Commission,” Sim told re-

porters.

He said Penang and Langkawi 

are the two ports allowed to land 

tuna fishing.
Sim said Malaysia is one of the 

world’s largest producers of fish-

eries products through capture 

fisheries, being ranked 16th in the 
world and sixth in Asean and 

came 15th and sixth in aquacul-

ture production in the world and 

Asean respectively.

“Malaysia is a big exporter of 

seafood, not just fish but also 

shrimp, prawn, lobster, seaweed 

and ornamental fish,” he added.
He said Penang is the only state 

in Malaysia to achieve 50% aqua-

culture and 50% capture fisheries.
Sim said climate change and 

growing population are two seri-

ous problems facing the fishing 
industry.

He said his ministry would be 

assisting aquaculturists in Penang 

to “come back” after suffering 

heavy losses of over RM50 mil-

lion when Typhoon Lekima hit the 

northern states.

Some 350 attendees from 41 

countries took part in the congress 

from Sept 9 till Sept 11. Penang 

was the first in Asia to hold the 
congress.

TWO-WHEELED ride-hailing 

service Gojek provides mobility 

and the first and last mile con-

venience. However, is there a 

need for it to be introduced in 

Penang? 

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said he did not feel that 

Penangites were responding to 

the idea when it was first mooted 
in Putrajaya.

“Is Penang ready for it? Is 

there a need for Gojek in Penang?

“Different locations will have 

different experience.

“Some destinations may not be 

that suitable because of different 

circumstances and conditions,” 

he replied a journalist after open-

ing the Penang Asian Food and 

Culture Festival at Hin Bus Depot 

on Sept 10.

Chow said the decision was for 

Putrajaya to make, not only for 

Penang but for the country.

“Putrajaya will have to decide 

which town or city can receive 

this service.

 “As for Penang, we must un-

derstand our transport system.

 “Our bus service has not 

reached its capacity; and we have 

a lot of motorcycles and other 

private vehicles in Penang.

 “If the rakyat can accept this 

mode of transport (Gojek), per-

haps we can introduce. However 

if there is no demand, then maybe 

we can wait a little longer for 

Kuala Lumpur to experience it 

first.
 “I believe there is no hurry to 

introduce the service in Penang,” 

he added.

Penang in no hurry to 
introduce Gojek 

Chow turns ‘chef’ as he tries to remove the skin of a sea bass (siakap) at one of the booths at the World 
Seafood Congress 2019 at Setia SPICE Convention Centre. With him are (from left) Japanese chef 
Tetsuya, Dr Afif, Yeoh and Sim.

Explore aquaculture, says Chow
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Story by Edmund Lee 

CHIEF  Minis ter  Chow 

Kon Yeow has rebutted 

claims that the Environmental 

Impact Assessment (EIA) for 

Penang South Reclamation 

project was approved in two 

days.

He pointed out that a por-

tal’s report on Sept 16, titled 

“Researcher asks how Penang 

reclamation was approved in 2 

days”,  was inaccurate and 

baseless as the application 

process for the EIA had started 

since 2017.

“The Penang government 

and its Project Delivery Part-

ner (PDP) have waited for two 

years for the approval to be 

given,” Chow told a press con-

ference at Komtar on Sept 18. 

“I would definitely welcome 

it with open arms if this could 

be done in two days. But this 

is not the case.

“Because of this negative 

information, we are called 

upon to give the right informa-

tion. We hope they are respon-

sible in providing the news. 

They have the right to give 

their views but not to provide 

false news.”

Chow gave a chronology of 

events since the day the state 

government submitted its EIA 

application to the Department 

of Environment (DOE) on April 

28, 2017 and obtained ap-

proval only on June 25, 2019.

He said even to get the fish-

eries impact assessment took 

about six months.

State Health, Agriculture, 

Agro-Based Industry and Ru-

ral Development Committee 

chairman Dr Afif Bahardin, 

who was also among those 

present at the press confer-

ence, was tasked to handle the 

compensation package for the 

affected fishermen.

He said he would be pre-

senting his proposal at the 

upcoming executive council 

(exco) meeting on Oct 2 for the 

state government’s approval.

“Reclamation will take time, 

which is expected to be more 

than five years. We will factor 

this into consideration when 

discussing the fishermen’s 

plight,” Dr Afif said after being 

asked by a reporter on the up-

date of the fishermen issue.

“In fact, a few components 

on the compensation have been 

discussed. One of them is the 

new locality to be provided for 

the fishermen.

“I need to get the nod from 

the state to start the discussion 

with the fishermen.”

The PSR project involves 

development of three man-

made islands, measuring over 

1,800 hectares.

The proceeds of the sales 

would be channelled to fund 

the comprehensive Penang 

Transport Master Plan (PTMP) 

with the aim of easing traffic 

congestion in the state.

REPRESENTATIVES from a 

number of Asian countries took part  

in the 10th Asian Conference of 

Oral Health Promotion for School 

Children (ACOHPSC) on Sept 20.

Among them were delegates 

from Thailand, Cambodia, Viet-

nam, Myanmar, South Korea, Ja-

pan, Brunei, Mongolia, the Philip-

pines and Malaysia.

This biennial conference, which 

was held for the first in Malaysia, 
serves as a platform for the stake-

holders to share ideas regarding the 

provision and promotion of oral 

healthcare to school children.

“In Malaysia, it has been found 

that 33% of school children have 

dental caries as reported in the na-

tional oral health survey done in 

2017.

“The Adolescent Health Na-

tional Survey conducted in the 

same year showed that 9% of Ma-

laysian school children have missed 

classes or school due to toothache.

“For the younger age group, the 

national oral health survey done in 

2015 among preschool children 

aged five, found that 71.3% have 
experienced caries,’’ Chief Minister 

Chow Kon Yeow said when he of-

ficiated the conference.
Chow shared that the decreased 

prevalence of dental caries in a 

period of 10 years among preschool 

children in the country was very 

small, which is from 76.2% in 2005 

to 71.3% in 2015.

“The national surveys also re-

ported that the burden of periodon-

tal diseases among schoolchildren 

has increased.

“The latest National Oral Health 

Survey of School Children con-

ducted in 2017 showed that almost 

all the children were affected with 

unhealthy gums. This is really wor-

rying as it can lead to mobile teeth 

and finally loss of teeth if left un-

checked,’’ he added.

“As many dental diseases can be 

avoided, I encourage governmen-

tal, health association and societal 

support and funding for prevention, 

detection and treatment pro-

grammes for dental conditions and 

diseases.

“We must find ways to work 
effectively as a team to protect the 

health of our population which is 

in tandem with the pledge to ensure 

that no one will be left behind,’’ 

Chow said.

Also present were state Agricul-

ture, Agro-based Industries, Rural 

Development and Health Commit-

tee chairman Dr Afif Bahardin, 
president of Malaysian Dental 

Association of Dental Public 

Health Specialists and organising 

chairman of the 10th ACOHPSC 

Brigadier General Dr Zulkifli 

Zainal Abidin, director of Oral 

Health Care Division Dr Chit Jit 

Chie  (representing Dr Doreyat 

Jemun, the principal director of 

Oral Health, Ministry of Malaysia) 

and head of Professional Oral 

Care, Asia Division, Colgate-

Palmolive Company Dr Svapna 

Koppikar.

Sharing ideas on oral 
health issues among 
school children

Chow dismisses claim EIA 
approval obtained in two days 
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Pix by Adleena Rahayu Ahmad 
Radzi

MOST people, especially the younger 

generation, may not know the impor-

tance of rubber to Malaysia.

In fact, at the point of independence, 

Malaya supplied about one-third of the 

world’s natural rubber production; and rub-

ber export accounted for about two-thirds 

of the total Malayan exports and furnished 

a substantial part of the national revenue.

Chief Minister Chow Kon Yeow said this 

during his speech at the 100th anniversary 

dinner of the Rubber Trade Association of 

Penang (RTA Penang) on Sept 15.

The dinner was also held to mark the 

63rd anniversary of the Northern Malaya 

Rubber Millers and Packers Association.

“Penang, especially George Town, was 

an entreport (free port) up to 1969. Export 

through the Penang port accounted for one-

third of the total Malaysian rubber exports.

“Established in 1919, RTA Penang 

served as a rubber exchange to facilitate 

rubber trade and disseminate trading infor-

mation to its members.

“After the Malaysian Rubber Exchange 

was formed, the association switched to 

play a key role in resolving trade disputes 

amongst members and as a conduit on trade 

policy debates with the government.

“Together with the Chinese Chamber of 

Commerce and the Aceh Trade Association, 

they led a 10-year effort to slow down the 

imposition of taxes on imports and exports 

of rubber into the island and the eventual 

removal of Penang’s free port status in 

1969,” Chow said.

He also commended RTA Penang mem-

bers for being generous donors.

“The board members are also active in 

civic society and schools. They are one of 

the biggest supporters in funding education 

and charity bodies in the state,” he said.

Chow hoped to see continuous generos-

ity and support from RTA Penang to the 

state by supporting the Penang2030 vision 

of “A Family-Focused Green and Smart 

State that Inspires the Nation”.

“I believe RTA Penang can play its part 

in helping the state to achieve the Pen-

ang2030 vision. Their experience and 

expertise will be supportive in the achieve-

ment of this vision and the development 

of Penang.

“RTA Penang has witnessed and taken 

part in the country’s economic develop-

ment for a century and counting, it is only 

fitting that they receive our heartiest 

congratulations on this exceptional mile-

stone,” Chow added.

RTA Penang and Northern Malaya Rub-

ber Millers and Packers Association presi-

dent Phuah Choon Meng said the rubber 

trading landscape had undergone tremen-

dous changes over the past 100 years.

“RTA Penang continues to give its sup-

port and protect the interests of rubber 

businessmen – packers, exporters, dealers 

and millers.

 “We sincerely hope that rubber mer-

chants, as before, continue to give sup-

port and encouragement to each other; 

and to give their cooperation to the re-

spective associations and the Malaysian 

Rubber Board so that the rubber industry 

may grow from strength to strength,” he 

said.

 The two associations also contributed 

a total of RM1.63 million to 10 charitable 

organisations during the dinner.

 The associations also launched a com-

memorative book to mark their respective 

anniversaries.

TO celebrate the significance of 
senior citizens, Elders’ Day is 

observed on Oct 1 every year.

In conjunction with this, the 

Society of Active Generation of 

Elders (SAGE) will be holding a 

dinner and dance next month.

“This is the 10th consecutive 

year where the state government 

is joining hands with SAGE to 

organise the celebration.

“To mark the occasion, a din-

ner and dance will be held at the 

Shang Wu Primary School Hall 

(Jalan La Salle) on Oct 11 at 

7pm.

“A comprehensive programme 

has been drawn up for the cele-

bration which includes line danc-

ing and social dancing with the 

accompaniment of a band,’’ 

SAGE president Chin Sek Ham 

told a press conference on Sept 

24.

Chin said each participant 

would receive a door gift besides 

getting a chance to win lucky 

draw prizes or table draw prizes.

The function is open to both 

SAGE members and also senior 

citizens in the state on a first-
come, first-served basis.

“So, far we have already sold 

90 over tables, which means 900 

attendees have confirmed par-
ticipation.

“Those who are 80 years old 

and above will be receiving an 

‘ang pau’ and this year we have 

65 people in that age group who 

have registered to attend the din-

ner.

“They are not only 80 years 

old and above but are also fit to 
join the event and some will be 

also seen dancing at the func-

tion,” Chin added.

State Welfare, Caring Society 

and Environment Committee 

chairman Phee Boon Poh, who 

was also present, said SAGE, 

which is an active organisation, 

comprised members who once 

served the public and the govern-

ment.

Tickets priced at RM35 per 

person are available from SAGE 

at Kompleks Masyarakat Pen-

yayang located at Jalan Utama.

For further enquiries, contact 

Goh Ah Hooi at 019-4733298 or 

Chin Sek Ham at 016-4570764.

Dinner, 
dance to 
mark 
Elders’ Day

 (From seventh from left) Chin and Phee in a group photo with SAGE members. 

Chow (fourth from left), Phuah (fifth from left), RTA vice-president Datuk Ng Kweng Moh (third from left), RTA treasurer 
Datuk Dr Tan Tat Wai (sixth from left) and other VIPs joining the cake cutting ceremony during the anniversary dinner.

Centennial delight 
for RTA 
Penang  
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IT was a good and fun walk for 

some 500 people on the evening 

of Sept 7 when they took part in 

a lantern walk.

Organised by the Students 

Council of SEGi College Pen-

ang in collaboration with the 

Penang government, the walk 

was aimed at fostering unity 

among the people.

The event, themed “There’s 

No Place Like Home Mid-Au-

tumn Lantern Walk 2019”, 

started and ended in Jalan Green 

Hall.

It was held to mark the Mid-

Autumn Festival.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow commended the college 

for organising the event.

“The Mid-Autumn Festival is 

considered one of the biggest 

festivals in the Chinese Lunar 

calendar.

“It helps to foster strong 

unity, harmony and mutual un-

derstanding among the multi-

cultural society.

“It’s great to see students tak-

ing the initiative to promote 

good values in society.

“The Mid-Autumn Festival is 

also a special occasion for fam-

ily members to enjoy a variety 

of mooncakes together,” he said 

in his speech after the fun walk 

in front of SEGi College Penang 

in Jalan Green Hall.

There were cultural perfor-

mances and a stage show at the 

end of the lantern walk.

Chow also joined a group of 

children to sing one of the fa-

mous Mid-Autumn Festival 

songs – “The Round Moon”.

Each participant was pre-

sented a medal, T-shirt, goodie 

bag and a certificate of comple-

tion.

Story by K.H. Ong 
Pix  by Noor Siti Nabilah 
Noorazis 

AN air of festivity prevailed in 

Bukit Mertajam as thousands 

of people turned out for the Pesta 

Tanglung Carnival 2019 at the Insa 

Dunia Food Court.

 Joining the crowd to celebrate 

the traditional Chinese Mid-Au-

tumn Festival on Sept 8 were Chief 

Minister Chow Kon Yeow, Depu-

ty Youth and Sports Minister 

Steven Sim Chee Keong (who is 

also Bukit Mertajam MP) and state 

executive councillor Chong Eng 

(who is also Padang Lalang as-

semblyman).

Also present were assembly-

men Heng Lee Lee (Berapit), Lee 

Khai Loon (Machang Bubuk) and 

Teh Lai Heng (Komtar), organis-

ing chairman Ang Lay Heang, who 

is also the Hokkien Hoay Kuan 

Seberang Perai Youth Section 

chairman, and Bukit Mertajam 

Hung Kung Association chairman 

Datuk Ng Joo Tong.

“I want to congratulate the or-

ganisers for holding this event for 

the 17th year,” Chow said in his 

speech.

 “I hope the event will continue 

to get the support of the people of 

Penang, especially Bukit Merta-

jam folk, in promoting Chinese 

culture among the various ethnic 

groups in Malaysia.

 “We can all be united through 

the promotion of different cul-

tures.”

Chow and the other VIPs had 

earlier taken part in a lantern walk 

for about 3km in Bukit Mertajam 

town.

 The event was made merrier by 

the participation of the school 

band from SRJK (C) Kim Sen, stilt 

walkers and lion and dragon dance 

troupes.

It was a night particularly for 

many of the young ones, who were 

guided by adults as they paraded 

with various animal-shaped lan-

terns with LED lights.

 Soon after Chow’s speech, a 

fireworks display lighted up the 
night sky.

Chow and the dignitaries then 

visited various stalls at nearby 

streets that were selling different 

merchandise, food and drinks, and 

conducting games for the children.

 One street saw many bright 

round-shaped lanterns hung over 

it, so apt to the occasion. Below 

the lanterns was a display of shoe 

art by several contestants.

Even as it started to drizzle, 

many stayed on to catch the vi-

brant and exciting cultural perfor-

mances at two stages set up for the 

celebration.

Chow waving to the crowd during the lantern walk. Among those with him are (from left) Ng, Ang and 
Chong Eng.

People in a festive mood on a 
street that is decorated with 
many round-shaped lanterns.

Young performers entertaining the crowd with a cultural dance. 

Lantern walk 
lights up the sky

Tanglung carnival 
further 
brightens up 
Bukit Mertajam
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Story by Christopher Tan
Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi and 
Christopher Tan  

THE heritage enclave at the

Esplanade came alive with 

music and songs filling the air and 
streets adorned with colourful 

bright lanterns.

Thousands of visitors thronged 

the streets to enjoy the colourful 

festive atmosphere.

The event, “Penang Celebrates 

Mid-Autumn Festival 2019”, be-

gan with a powerful traditional 

performance by Euphoria Penang.

State Tourism Development, 

Arts, Culture and Heritage (PE-

TACH) Committee chairman Yeoh 

Soon Hin said Penang has always 

been a cultural hub, known for its 

rich culture and diversity.

“It is also the source of inspira-

tion behind our ‘Experience Pen-

ang Year 2020: The Diversity of 

Asia’, which was launched on June 

2 this year.

“We aim at making Penang a 

place where both locals and visitors 

can experience the best of Asia, all 

under one roof in Penang,” he said 

in his speech on Sept 14.

Yeoh said that Penang works 

closely with the Federal Govern-

ment to promote itself as a must-

visit destination.

“We position the state competi-

tively in the global market,” he 

said.

The event was organised by 

PETACH, in collaboration with the 

Clan Associations Youth Commit-

tee.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow congratulated PETACH 

and the Clan Associations Youth 

Committee for successfully or-

ganising the event.

“Such festivals enable Penan-

gites of different faiths to come 

together to celebrate multicultur-

alism,” Chow said.

Also present were Bukit Gelu-

gor MP Ramkarpal Singh and 

Batu Lancang assemblyman Ong 

Ah Teong.

Chow, the state representatives 

and other VIPs also took part in a 

lantern parade after the opening 

ceremony.

Led by two red ‘lions’, Chow 

and the participants paraded Jalan 

Padang Kota Lama and Light 

Street while carrying their colour-

ful lanterns.

Meanwhile, other visitors did 

not miss the chance to take photos 

of the giant replicas of the moon 

and a white rabbit at the centre of 

the field.

The magnificent structures 

symbolise the Moon Rabbit, which 

is said to resemble a rabbit standing 

over a mortar and pestle.

According to the Moon Rabbit 

folklore, the rabbit is supposedly 

pounding the elixir of life for the 

Moon Goddess Chang Er.

Greeting visitors in front of the 

City Hall were two ‘Moon God-

desses’ and a number of cute 

bunny figures.
Balancing on stilts, the two 

‘Goddesses’ happily obliged when 

asked to pose for photos.

The event was also a food galore 

for foodies; where well-sought 

after vendors set up stalls offering 

hawker fare and homemade prod-

ucts.

There were also games, arts and 

literature for visitors to enjoy.

A night to remember 

Visitors trying to 
pick the beans 
a n d  m a r b l e s 
using the giant 
chopsticks.

A child trying to 
catch a soft toy 
using two sticks 
at a game stall.

Visitors weaving the 
leaves into grasshoppers.

Visitors playing the 
game of Go at the 
festival.

Visitors taking photos with 
the giant replicas of the 
moon and a white rabbit at 
the centre of the field.
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Story and pix by Edmund 
Lee  

IN a bid to tackle suicide 

attempts at the two Penang 

br idges ,  a  s ta te  execut ive 

councillor has proposed the 

installation of loudspeakers 

at the surveillance cameras.

Welfare,  Caring Society 

and Environment Committee 

cha i rman  Phee  Boon  Poh 

made the call to equip the 

c l o s e d - c i r c u i t  t e l e v i s i o n 

(CCTV) cameras with loud-

speakers to at least “alert” 

the authorities when spotting 

someone  behav ing  susp i -

ciously along the bridges.

He said CCTVs have al-

ready been fixed along the 

bridges but were without any 

loudspeakers.

“I will ask the bridge op-

erators to improve the sys-

tem.

“When someone stops his 

or her vehicle near the rail of 

the bridge for too long and 

acts suspiciously, then the 

person, who is monitoring 

the CCTVs, can speak to the 

person or calm down the per-

son via the speakers.  .

“While doing so and stall-

ing for time, the rescue team 

can be alerted.

“It’s a right thing to do to 

at  least  lending a  helping 

hand, ” Phee said at a press 

conference after at tending 

the World Suicide Prevention 

Day at Komtar on Sept 14. 

The conference, with the 

theme of “Working Together 

to Prevent Suicide”, was held 

to educate the public to find 

someone to talk to when fac-

ing depression.

Organising chairman Saras 

Pillay urged the people to 

share the same goal of saving 

lives.

She said it was everyone’s 

responsibility to prevent sui-

cide from taking place by 

consoling family and friends 

who face difficulties.

Her  s ta tement  was  a lso 

supported by Phee as the lat-

ter stated that wealth could 

not buy the life of a person.

“Even if you are a million-

aire, you can’t use your mon-

ey to replace a person when 

someone’s life is gone,” he 

said.

That is why he said that 

educating the public not to 

resort to suicide when facing 

difficulties is very important.

Meanwhile ,  Befr ienders 

Penang  cha i rman  Damien 

Lee said an average of 3,000 

to 4,000 phone calls  were 

received each month.

He said those who called 

the toll-free number mostly 

shared their personal prob-

lems with the Befrienders 

Penang volunteers.

“They mostly talk for an 

hour on their problems facing 

them in life,” he said.

Lee said Befrienders Pen-

ang could at least provide a 

platform or an ear to those 

seeking someone to speak to, 

adding that they were cur-

rently operating from 3pm to 

midnight daily.

He added that Befrienders 

Penang has planned to oper-

ate 24-hour daily but the lack 

of volunteers prohibited such 

move.

Befrienders Penang is  a 

non-profit organisation that 

provides emotional support to 

those who are in need of help.

Phee officiates the conference held to educate the public to find someone to talk to when facing 
depression. 

Loudspeakers 
may help
avert bridge 
suicides
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Story by Christopher Tan
Pix by Ahmad Adil 
Muhamad

LEADING global developer, 

manufacturer and supplier of 

high-end vacuum valves, VAT 

Group AG, has officially ushered 
in its upgraded Malaysia manu-

facturing facility in Batu Kawan.

As of last year, the company 

had invested more than RM165 

million in plant and equipment in 

Batu Kawan.

In 2013, VAT Manufacturing 

Malaysia opened a 6,000sq m 

facility in Penang – it was its larg-

est ever capital investment to ex-

pand production, and its first 

vacuum valve manufacturing 

factory outside of Switzerland.

VAT Group AG chief executive 

officer Mike Allison said the size 
of the VAT plant in Penang had 

quadrupled since they first started 
production in 2013.

“We have expanded from 

6,000sq m to the current 24,000sq 

m.

“Our ambition is for VAT in 

Malaysia to account for 

up to 30% of our 

t o t a l 

global production capacity by 

next year (2020) and to be the 

primary sourcing hub for our key 

customers in South Korea, Japan, 

China and other parts of Asia.

“VAT in Penang has become 

our major base for serving our 

most rapidly growing market with 

our latest technology innovations 

and fast local service,” he said in 

his speech during the VAT Manu-

facturing Malaysia Phase Two 

opening ceremony in Batu Kawan 

on Sept 5.

Later during a press confer-

ence, Allison commented on the 

trade war between the United 

States and China.

“The Swiss companies pride 

themselves in being neutral. We 

are very neutral, we work closely 

with everybody, we support free 

trade and we have tremendous 

partnerships with all countries 

around the world.

“I think Malaysia can also be a 

neutral player in the hi-tech indus-

try.

“When you decide to set up a 

factory, it is better to be in a ‘neu-

tral’ location because you do not 

want to be seen as biased.

“Malaysia has a fantastic op-

portunity to leverage on that; not 

just because of the trade war, 

but to be in a ‘neutral’ 

location that 

supports free trade, provides the 

best cost and having the availabil-

ity of (skilled) labour.

“What you (Penang) are doing 

and the public-private partnership 

in education should be very good 

for the country. It (Penang) is a 

great location,” he said.

Allison said Singapore had 

become too expensive and too 

difficult for land acquisition at 
some point.

“We have a lot of requests from 

our key customers, peers and 

partners who are looking at poten-

tial locations. They are very inter-

ested in what we are doing here 

(in Penang). Of course, we have 

been giving them very positive 

recommendations,” he said.

VAT Manufacturing Malaysia 

managing director Bernd Kirch-

hoefer said the company looked 

at the different regions in South-

east Asia and Asia back 

in 2010 and 2011.

“In the 

end, 

it was positive for Penang because 

of its talent pool. Penang has the 

infrastructure, and the highly-

skilled people whom we can work 

with,” he said.

The Charge d’Affaires from the 

Embassy of Switzerland in Ma-

laysia, Werner Bardill, congratu-

lated VAT on the auspicious occa-

sion.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said, over the years, Penang 

had received many inquiries from 

interested and potential investors.

“We have moved away from 

low-cost manufacturing. We are 

focusing on hi-tech research and 

development.

“We welcome industries that 

can fit into our focus area to estab-

lish their facilities here. Besides 

looking for new investors, we also 

welcome re-investments from 

existing investors,” Chow said.

He said it was harder to win 

new investors than to encourage 

existing investors to re-invest.

“New investors would take 

about two to three years before 

making their de-

cision to in-

vest in a 

particu-

l a r 

location. They would check out 

various locations, do some in-

depth study and shortlist their 

choices before coming to a deci-

sion. The process is lengthy,” he 

told a press conference.

Earlier in his speech, Chow 

said Penang, through investPen-

ang, had been consistently evalu-

ating and seeking high quality and 

sustainable investments.

He was thankful to the Malay-

sian Investment Development 

Authority (MIDA) and the Fi-

nance Ministry which approved 

the incentives.

“ P e n a n g  h a s  r e c o r d e d 

RM9.2144 billion of total ap-

proved manufacturing investment 

in Malaysia in the first half of this 
year.

“Encouragingly, Penang con-

tributed 35% of Malaysia’s total 

manufacturing FDI for the first 
half of 2019. It is the highest 

among the states.

“Penang’s FDI for the first half 
of 2019 (RM8.7 billion) has sur-

passed the full year FDI of RM3.7 

billion in 2018,” Chow said.

Referring to the Penang2030 

vision, he hoped that both the 

public and private sectors would 

work hand-in-hand in achieving 

the vision of upgrading the econ-

omy.

Also present were Batu Kawan 

MP P. Kasthuriraani, Bukit Tam-

bun assemblyman Goh Choon 

Aik, investPenang chief executive 

officer Datuk Loo Lee Lian, VAT 
Group AG SEMI business unit 

head Urs Gantner and VAT Group 

AG display/solar business unit 

head Jurgen Zoller.

Chow (third from left), together with (from left) Zoller, Allison, Kirchhoefer, Bardill and Gantner attending 
the VAT Manufacturing Malaysia Phase Two opening ceremony in Batu Kawan.

The VAT Manufacturing Malaysia 
in Batu Kawan.

Manufacturer 
expands 
Penang plant 
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பெர்மாத்மாங் ெமாவ் - அண்்யில் கல்வி 

அ்்ச்சு ்மிழ் இ்ைநி்ைபெள்ளி அ்்க்கும் 

திடைம் குறிதது ெரிசீலிக்கபெடும் என 

அறிவித்து. எனினும்,  நம்பிக்்கக் கூடைணி 

அரசு ்மிழ் இ்ைநி்ைபெள்ளி நிர்மாணிக்கும் 

குறித் த்ர்ல் வமாக்குறுதி்ை நி்ைதவறை 

உததவகம் பகமாள்்ள தவணடும். பினமாங்கு ்மாநிை 

அரசு அபெள்ளி நிர்மாணிக்க நிைம் வழங்க

ஒபபு்ல் வழங்கிைது அ்னவரும் அறிந்த். 

்மிழ் இ்ைநி்ைபெள்ளி கடைபெடுவ்ன் 

மூைம் ்மிழுக்கு அங்கீகமாரம், அ்ைைமா்ளம், 

நல்லிணக்கம் தெண முடியும்.

பினமாங்கு ்மாரமா ப்மாழில்நுடெப

ெ ல் க்ைக்க ழ க ததில் ,   த ்சி ை ப ெ ள்ளி 

்மிழமாசிரிைர அ்்பபு ஏறெமாடடில் நமான்கமாவது 

மு்ைைமாக  ந்ைபெறை 'அமுத் ்மிதழ' 

தெமாடடி நிகழ்வி்ன அதிகமாரபபூரவ்மாகத 

ப்மாைக்கி ்வத் ்மாநிை இரணைமாம் து்ண 

மு்ல்வர தெரமாசிரிைர ெ.இரமா்சமாமி இவ்வமாறு 

ப்ரிவித்மார. 

இவ்வருை அமுத் ்மிதழ தெமாடடி 

கைந் ஆணடுக்்ளக் கமாடடிலும் மிகச் 

சிைபெமாகக் கமாணபெடுவ்மாகவும் இந் 

அ்்பபின்  முைறசி ்றறும் ஒதது்ழபபுக்கும் 

ெமாரமாடடுத ப்ரிவித்மார.

"பினமாங்கு ்மாநிை அரசு ்மாநிை 

கல்வி இைமாகமாவுைன் நல்லிணக்கத்்ப 

தெணி ்மாணவரகளின் கல்வி வ்ளரச்சிக்கமாகத 

து்ணபபுரிகிைது. இந் வருைம் த்சிைப 

ெள்ளிகள் ்றறும் இ்ைநி்ைபெள்ளிகளுக்கும் 

ஊக்கதப்மா்க வழங்குகிைது என்ைமால் 

மி்கைமாகமாது.

"்மிழ்பெள்ளி ்றறும் த்சிைப 

ெள்ளிகளில் ்மிழ்ப்மாழி கறைல் கறபித்ல் 

குறிதது எதிரதநமாக்கும் சவமால்க்்ள ்னது 

கவனததிறகுக் பகமாணடு வந்மால் கல்வி 

இைமாகமாவுைன் கைநது்ரைமாைல் நைததி தீரவுக் 

கமாண முடியும்,"என தெரமாசிரிைர கூறினமார.

"கைந் ஆணடு நைத்பெடை  

்மிழ்க்கல்வி  ் மாநமாடடில் ் மிழ்ப்மாழிப தெமா்்ன

அ்னதது ்மிழ்பெள்ளிகளில் ்டடுமின்றி 

த்சிைபெள்ளி ் றறும் இ்ைநி்ைபெள்ளிகளிலும் 

்மிழ்ப்மாழி கறறுக்பகமாடுபெது ெறறி 

சித்ரிக்கபெடைது. த்லும், 1961-ஆம் 

ஆணடு கல்வி சடைததிடைததின் கீழ் 

்மிழ்க்கல்வி ெரமா்ரிக்கபெடுகிைது. பினமாங்கில் 

30-க்கும் த்றெடை த்சிைப ெள்ளிகளில் 

்மிழ்ப்மாழி தெமாதிக்கபெடுகிைது என த்லும் 

வி்ளக்க்ளித்மார.

நமாம் ்மிழ்க்கல்வி்ை நவீன 

மு்ையில் தெமாதிக்க இணக்கம் பகமாள்வத்மாடு 

ெமாதுகமாக்கவும் தவணடும். ஏபனனில், இன்்ைை 

நவீன யுகததில் ் மிழ்க்கல்வி  சமூக வ்ைத்்ளம், 

இ்ணைம் மூைமும் தெமாதிக்கபெடுகிைது. 

இநநிகழ்வில் பினமாங்கு ்மாநிை கல்வி 

இைமாகமா புைபெமாைப பிரிவு து்ண இைக்குநர 

சம்சிைமா பின் ஜமா்மாய், த்சிைப ெள்ளி ் மிழமாசிரிைர 

அ்்பபுத ்்ைவர பெமாணணுது்ரரமாஜ் 

்மாரிமுதது, ்்ை்்ைமாசிரிைரகள், ஆசிரிைரகள் 

்றறும் ெைர கைநது பகமாணைனர.

"ஏைத்மாழ 35  த்சிை ெள்ளிக்்ளச் 

தசரந் 451 ்மிழ்ப்மாழி ெயிலும் ்மாணவரகள் 

எடடு தெமாடடிகளில் கைநது பகமாணைனர. 

த்லும்  த்சிைபெள்ளி, சீனபெள்ளி ்றறும் 

்மிழ்பெள்ளி்ைச் தசரந் பிை இன 

்மாணவரகளும் இபதெமாடடியில் ெங்குக் பகமாணடு 

்ங்கள் க்ை கைமாச்சமார ெ்ைபபுக்்ள மிகச் 

சிைபெமாகப ெ்ைத்னர.

"இநநிகழ்வில் தகமாைம் வ்ர்ல், 

ெமாடடுபெமாடு்ல், வரணம் தீடடு்ல், 

எழுததுத திைன், கவி்் ெ்ைபபு, ஆ்ை 

அைங்கமாரப தெமாடடி, ்கபைழுததுப தெமாடடி, 

நம்பிக்கைக கூட்டணி அரசு தமிழ் இ்்டநி்ைப்பள்ளி நிர்மாணிககும் ததரதல் 
வமாககுறுதி்ை நி்ைதவறை தவண்டும் த்பரமாசிரிைர

அமுதே ேமிதே த�ோட்டியில் வெற்றிப் வ�ற்்ற 
மோணெர்களுடன் இரணடோம் துணண முேல்ெர
�.இரோமசோமி. (உடன்  வ�ோணணுதுணரரோஜ் 

மற்றும் சம்சியோ பின் ஜோமோய்)

மோணெர்கள் ஆணட அலங்கோர த�ோட்டியில் �ல்லின மக்களின் ்கலோசசோரதணேப் �ண்றசசோற்றும் ெண்கயில் �ோரம்�ரிய ஆணட அணிந்து ்கோட்சியளிதேனர

இணச அணிெகுப்பில் ்கலந்து வ்கோணட ேமிழப்�ள்ளி மோணெர்கள்

்ண ெமா்ன அைங்கரித்ல் ்றறும் ெை

தெமாடடிகள் இைம்பெறைன," என த்சிைப 

ெள்ளி ்மிழமாசிரிைர அ்்பபுத ்்ைவர 

பெமாணணுது்ரரமாஜ் பசய்திைமா்ளர சநதிபபுக் 

கூடைததில் இவ்வமாறு கூறினமார.
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ெடைரபவமாரத- “இ்சக் கல்வி கறெ்ன் மூைம் 
கறைல் திைன், ப்மாழி பசைைமாக்கம், தெச்சு 
திைன் ்றறும் ெல்தவறு மூ்்ள பசைல்ெமாடுகள் 
த்ம்ெடுத் து்ணபபுரியும். 10 மு்ல் 15 
வைது நி்ைந் ்மாணவரகள் வைலின் இ்சக் 
கல்வி கறெ்ன் மூைம் தகடைல், ப்மாடு்ல், 
ெமாடு்ல் ஆகிை உணரவு ரீதிைமான த்ம்ெமாடுக் 
கமாணெத்மாடு ஞமாெகச்சக்தியும் அதிகரிதது 
கல்விதகள்வியிலும் சிைநது வி்ளங்க முடியும். 
இந் வகுபபில் கைநது பகமாணை ்மாணவரகள் 
இ்சக்கல்வி ்டடுமின்றி கல்வியிலும் சிைந் 
அ்ைவு நி்ை பெை தவணடும். 
 சிைந் ெடைரபவமாரத வைலின் இ்ச 
வகுபபு ெடை்ளிபபு விழமா்வ அதிகமாரபபூரவ்மாகத 
துவக்கி ்வத்  ெமாகமான் ைமாைமாம் சடை்ன்ை  
உறுபபினர ்திபபிறகுரிை சததீஸ் முனிைமாணடி 
இவ்வமாறு ப்ரிவித்மார.  
 சடை்ன்ை உறுபபினர சததீஸ் 
வைலின் வகுபபில் கைநது பகமாணை அ்னதது 
்மாணவரகளுக்கும் ெயிறசிக்கமாக வழங்கபெடை 
வைலின் கருவி்ை இைவச்மாக வழங்குவ்மாக 
அகம் ்கிழக் கூறினமார. இததிடைம் 
பசைல்ெடுத் ரி்10,000 நிதி ஒதுக்கீடு 
பசய்்்மாகவும் கூறினமார. 
 ்மாணவரகள் வைலின் கருவி்ைக் 
குறுகிை கமாைபெயிறசியில் சிைபெமாக 
்கைமாணடு ெை ெமாைல்களுக்கு இ்சை்்தது 
வரு்கைமா்ளரகளின் கவனத்் ஈரத்னர. 
 இநநிகழ்வில் பசெரமாங் பி்ை 
்மாநகர கழக உறுபபினர தைவிட ்மார்ஷல், 
சி-பசக் ப்ஷன் சமூக வடிவ்்பபு நிரவமாக 
இைக்குநர சமாய்னி சமாய்னுல், அஸ்ப்ததிக் 
இ்ச & க்ை ்்ைததின் ்்ை்்ைமாசிரிைர 
எமிலி நீ  கைநது பகமாணைனர.
 பசெரமாங் பி்ை ்மாநகர கழகத 
்்ைவர ைதத்மா தரமாசமாலி முக்ட 

ெடைரபவமாரத ெகுதியில் இருநது ஜமாைமான் 
பஜததி ைமா்மா வ்ர க்ை ்றறும் 
கைமாச்சமார வடைமார்மாக அறிவிததுள்்ளமார. 
இது ெடைரபவமாரத ்க்களுக்கு கி்ைத் 
அங்கீகமார்மாகக் கருதுவ்மாகவும் த்லும் 
ப்ரிவித்மார. 
 ெமாகமான் ைமாைமாம் சடை்ன்ை தச்வ 
்்ை ஏறெமாடடில் இதுவ்ர ஆறு  வகுபபுகள் 
குறிபெமாக ஜபெமான் கணி் வகுபபு, க்ை 
வகுபபு, ‘கமாரடடூன்’ வகுபபு, ‘தரமாதெமாதிக்’ 
வகுபபு, ஓவிைம் வ்ரயும் வகுபபு ்றறும் வைலின் 
வகுபபு என இன தவறறு்் இன்றி அ்னதது 
்மாணவரகளும் கைநது பகமாள்ளும் வ்கயில் 
நைத்பெடுகின்ைன. சடை்ன்ை உறுபபினர 
சததீஸ் நிதி ஒதுக்கீடடில் நைத்பெடும் இந் 
அ்னதது வகுபபுகளும் முறறிலும் இைவசம், 
இதுவ்ர நூறறுக்கணக்கமான ்மாணவரகள் 
இந் வகுபபுகளில் கைநது பகமாணடு ெைன் 
அ்ைநதுள்்ளனர என்ைமால் மி்கைமாகமாது.
 கைந் ஜூன் ்மா்ம் ப்மாைங்கபெடடு 

நற்சோன்றிேழ வ�ற்றுகவ்கோணட மோணெர்களுடன் 
சட்டமன்்ற உறுப்பினர சததிஸ் மற்றும் 

பிரமு்கர்கள்

வயலின் வகுப்பு இசைக்கல்வி மட்டுமின்றி  
்கல்விக்கள்வியிலும் சிறந்து விளங்க வித்திடும் - ைத்தீஸ்

பசபைம்ெர ்மா்ம் நி்ைவ்ைந் இந் 
வகுபபில் 25 ் மாணவரகள் ெங்பகடுத்னர. மூன்று 
்மா்ங்களில் ெை ெமாைல்கள் வமாசிக்கும் திைன் 
பகமாணை ்மாணவரகள் ப்மாைரநது இந்க் 
கல்வி்ை ெயிை பெறதைமாரகள் ஊக்க்ளிக்க 
தவணடும். எதிரகமாைததில் சிைந் வைலின் 

வள்ளுநரக்ளமாகவும் உருவமாக இைலும், என்ைமார. 
 இந் வகுபபு அடுத் ஆணடும் 
ப்மாைங்கபெைவுள்்ளது. எனதவ, ஆரவம் உள்்ள 
்மாணவரகள் அல்ைது இந் ஆணடு வமாய்பபுக் 
கி்ைக்கமா் ்மாணவரகள் C-section எனும் 
இைததில் ெதிவுச்பசய்ைைமாம். 

சட்டமன்்ற உறுப்பினர சததீஸ் ெயலின் ெகுப்பில் தேரசசிப்வ�ற்்ற மோணெனுககு நற்சோன்றிேழ 

ெேஙகினோர. 

ஆைர ஈத்மாம் - முததிைமாரமா உணவு வங்கி 

திடைம் ஆைர ஈத்மாம் சடை்ன்ை ப்மாகுதியில் 

ப்மாைக்க விழமா கமாணெ்ன் மூைம் பி40 குழு்வச் 

தசரந் பெமாது ் க்கள் ெைன்ைவர. இததிடைம் 

ஒவ்பவமாரு பு்ன் கிழ்் ்மா்ை ்ணி 3.00 

ப்மாைங்கி பெமாது ்க்களுக்கு கமாய்கறிகள், 

பரமாடடி வ்ககள் வழங்கபெடுவ்ன் மூைம் வசதி 

கு்ைந் பெமாது ் க்களின் சு்்்ைக் கு்ைக்க 

முடியும் என ஆைர ஈத்மாம் சடை்ன்ை உறுபபினர 

தஜமாசப இங் சூன் சிைமாங் ப்ரிவித்மார.

 “பெமாதுவமாகதவ, இததிடைம் 

்மா்ததின் மு்ல் ் றறும் மூன்ைமாவது வமாரங்களில் 

்டடுத் பசைல்ெடும், ஆனமால் இபதெமாது இது 

வமாரநத்மாறும் (பு்ன்கிழ்்) ஃெமாரலிம்,சன்்்ஷன் 

குழு்ம் நிறுவன ஒதது்ழபபுைன் நைத்பெடும். 

அவரகள் இவ்வடைமார  ் க்களுக்கு உணவு வழங்க 

்ைமாரமாகவும் ஆரவ்மாகவும் இருக்கிைமாரகள்.

 “இரணடு ்மா்ங்களுக்கு முன்னர 

ப்மாைங்கபெடை முததிைமாரமா உணவு வங்கியின் 

முன் ்மாதிரி திடைம் இன்று ்க்களுக்கு தினசரி 

உண்வ வழங்க வழிக்கமாடடிைமாகத திகழ்வதில்  

்கிழ்ச்சிை்ைகிதைன்,” என்று கம்தெமாங் 

ப்ைமாயு, கம்தெமாங் நிரவமாக பசைல்மு்ை 

கழக அரங்கததில் ந்ைபெறை இநநிகழ்வின் 

அதிகமாரபபூரவ ப்மாைக்கவிழமாவிறகுப பின் 

இவ்வமாறு ப்ரிவித்மார. 

 இநநிகழ்வில் புக்கிட குளுதகமார 

நமாைமாளு்ன்ை உறுபபினர ரமாம்கரெமால் சிங் 

, சூய்வமா கமாரபெதர்ஷன் பெர்மாட நிரவமாக 

இைக்குனர ைதத்மா திைன் ைமாங் ஹவமாங்; 

முததிைமாரமா உணவு வங்கியின் து்ண 

பசைல்மு்ை அதிகமாரி முக்து ்ஷமீர ்றறும் 

கம்தெமாங் ப்ைமாயு எம்.பி.தக.தக ்்ைவர 

முத்தியாரா உணவு வங்கி  திட்டம் பி40 குழுவினரின் ப�ாருளாதார சுமைமயக் குமைக்கும் 

முததியோரோ உணவு ெஙகி  திட்டததில் ்கலந்து 
வ்கோணடு �யன்வ�றும் வ�ோது மக்கள் 

அபதுல் அஜீஸ் பு்மாரி ஆகிதைமார கைநது 

பகமாணைனர. 

 த்லும் கருதது்ரத் தஜமாசப, 

இததிடைம் பினமாங்கு 2030 இைக்கிறகு ஏறெ 

குடும்ெ த்ம்ெமாடு குறிதது வலியுறுததுகிைது. 

“ஒவ்பவமாரு குடுெததினருக்கும் தெமாது்மான 

உணவு பெைபெடுவ்ன் மூைம் அவரகள் 

ஆரவததுைன் அைரமாது உ்ழதது ்ன் குடும்ெ 

வ்ளத்்ப தெணுவர, என த்லும் கூறினமார.

 இ்றகி்ையில் தெசிை நமாைமாளு்ன்ை 

உறுபபினர  ரமாம்கரெமால், இததிடைம் கம்தெமாங் 

ப்ைமாயு பெமாது ்க்களுக்குப ெைனளிபெ்மாகவும் 

இம்்மாதிரிைமான திடைம் வரதவறகத்க்கது 

என்ைமார. 

 “இந் திடைம் ஒரு சிைந்  

தைமாச்னயின் பவளிபெமாைமாகத திகழ்கிைது. 

ஏபனன்ைமால் ெைன்ெடுத்க்கூடிை மீ்முள்்ள 

அல்ைது கூடு்ல் உணவுகள் பெமாது ்க்களுக்கு 

உ்வும் வ்கயில் வழங்கபெடுகின்ைது.

 “இததிடைம் பஜலுதத்மாங் 

நமாைமாளு்ன்ை ப்மாகுதியில் நைத்பெடும் 

மு்ல் முததிைமாரமா திடைம் அல்ை, ஏபனனில் 

கைந் ்மாரச் ்மா்ம் ப்மாைங்கி ்மா்மான் 

துன் சரதைமான் ்றறும் புக்கிட குளுதகமாரில் 

பசைல்ெடுத்பெடுகிைது எனக் கூறுவதில் 

பெரு்்க்பகமாள்வ்மாக ரமாம் கூறினமார.

நோடோளுமன்்ற உறுப்பினர ரோம் ்கர�ோல் மற்றும் சட்டமன்்ற உறுப்பினர தஜோசப் இங சூன் சியோங 
முததியோரோ உணவு ெஙகி  திட்டததில் ்கலந்து வ்கோணடனர.
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ஜூரு - நமாம் அ்னவரும் ்்ம், இனம், ப்மாழி 

தவறுெமாடின்றி ்தைசிைரகள் என்ை உணரதவமாடு 

ஒரு கு்ையின் கீழ் ெைணிக்க தவணடும்   

என்ை அடிபெ்ையில் ஜூரு அடதைமா 

சிடடியில் ஒறறு்் ந்ைபெைணம் சிைபெமாக 

ந்ைபெறைது. 

 16  பசபைம்ெர, ்தைசிை தினத்் 

முன்னிடடு ‘ஒறறு்் ந்ைபெைணம் 2019’ மிக 

வி்ரி்சைமாக நைத்பெடைது. 

இ்்ளஞர ்றறும் வி்்ளைமாடடு ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர சூன் லிப  சீ, ெதது கமாவமான் 

நமாைமாளு்ன்ை உறுபபினர கஸ்தூரிரமாணி ெடடு, 

சடை்ன்ை உறுபபினரகள்  த்சிை பகமாடி ் றறும் 

்மாநிை பகமாடி்ை  அ்சதது இநநிகழ்வி்ன 

அதிகமாரபபூரவ்மாகத ப்மாைக்கி ்வத்னர. 

 இநநிகழ்வில் கைநது பகமாணை 

அ்னதது இன ்க்களும் கைமாச்சமார ஆ்ை 

அணிநது ஜூரு வடைரததில் 5 கிதைமாமீடைர 

இந்நி்கழவில் சிலம்�க்கணலணய மி்க அற்புேமோ்கப் 
�ணடதே சிலம்�க குழுவினர நற்சோன்றிேழ 

வ�ற்றுகவ்கோணடனர.  

மலேசியர்கள் அனைவரும் 
ஒருனமப்பாடு மிக்க சமூ்கமபா்கத் 

தி்கழ லவண்டும்

ந்ைபெைணம் த்றபகமாணைனர. த்லும்,  

்் தெமா்கரகளும் இன ஒறறு்் குறிதது 

சிறறு்ைகள் ஆறறினர. .நிகழ்வில் 

வரு்கைமா்ளரக்்ள உறசமாகபெடுததும் வ்கயில் 

சூம்ெமா நைனம், அதிர்ஷடை குலுக்கள், 

ெமாரம்ெரிை நைனம், ்றகமாபபுக் க்ைகள் 

ஆகிை்வ ந்ைபெறைன.  அரசு ்றறும் 

அரசு சமாரமா இைக்கங்க்ளமான கமாவல் து்ை, 

்றுசுழறசி, தீை்ணபபு நி்ைைம் ,தெமா்் 

பெமாருள் ஒழிபபு, பெணகள் த்ம்ெமாடடுக் கழகம்  

தெமான்ை முகபபிைங்களும் அ்்க்கபெடடு 

வரு்கைளித்வரகளுக்கு விழிபபுணரவும் 

வழங்கபெடைன.  ெதது கமாவமான் நமாைளு்ன்ை 

உறுபபினர கஸ்தூரி ரமாணி ெடடு ஏறெமாடடில் 

ந்ைபெறை இந் நிகழ்்வ முன்னிடடு 

இ்்ளஞர ்றறும் வி்்ளைமாடடு ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர சூன் லிப சீ, புக்கிட ்ம்பூன் சடை 

்ன்ை உறுபபினர தகமா சூன் ்மாய்க் ,புக்கிட 

ப்ங்்மா சடை ்ன்ை பிரதிநிதிைமான பூன் ,சிைபபு 

பிரமுகரகள்,   ்மாணவரகள் என திர்ளமாக 

கைநது பகமாணைனர .

 ்தைசிைர அ்னவரும் ஒரு்்பெமாடு 

மிக்க சமூக்மாகத திகழ  இனம் ்றறும்  ச்ைப 

பின்னணி சமாரந் தவறுெமாடுக்்ளக்  க்்ளை 

தவணடும் . ெை இன ்க்களுக்கு இ்ையிைமான 

ஒறறு்் நமாடடின் வ்ளரச்சிக்கு  உநதுச் 

சக்திைமாக அ்்யும் என  ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர சூன் லிப  சீ ்்து்ரயில் இவ்வமாறு 

கூறினமார. .

  அண்்ைக் கமாை்மாக 

ெை்ரபெடை சரச்்சகள் இனவமா்த்்த 

தூணடுகிைது .  என த வ ,  ் த ை சி ை ர க ள் 

த்சபெறறுைன் ெல்லின ்க்களுைனமான 

ஒறறு்்யும் நல்லிணக்கத்்யும் தெண 

தவணடும். ஒறறு்்க்்ள சீரகு்ைக்கும் 

வ்கயில் இ்ணை்ைம் ,முகநூல், புைனம்  

ஆகிை ஊைகங்களில் வரும் வ்நதிக்்ள 

நம்ெக்கூைமாது . நமாடடின் சுபிடசத்்யும் 

அ்்தி்ையும் சீரகு்ைதது வரும் 

தெமாலித ்கவல்க்்ளத ்விரக்க தவணடும். 

 இ்னி்ைதை தெசிை  நமாைமாளு்ன்ை 

உறுபபினர கஸ்தூரி, முன்தனமாரகள் தெமாரமாடி 

உருவமாக்கிை ஒரு்்பெமாட்ை நி்ைக்கச் 

பசய்வதில் ்தைசிைர ஒவ்பவமாருவரின் 

ெங்களிபபு அவசிைம் என்றும் இன்்ைை 

நமாளில் ெங்களித்வரகளுக்கு நன்றிக்கூை 

கை்்பெடடுள்த்ளமாம் என த்லும் ப்ரிவித்மார. 

்தைசிைமா அ்்தியுைனும் சுபிடசததுைனும் 

ப்மாைரநது வி்ளங்க  இ்்ளை ்்ைமு்ையினர 

முந்்ை ்்ைவரகளின் திைமாகங்க்்ள 

நி்னவுக்கூை தவணடும். அவரகளின் கடும் 

தெமாரமாடைததினமால்  நமாடடிறகுச் சு்நதிரம் 

கி்ைத்து என்ெ்் இன்்ைை ் ்ைமு்ையினர 

உணர தவணடும் என வலியுறுததினமார.

ஒற்றுணம நணடப்�யண �ஙத்கற்�ோளர்களுடன்  நோடோளுமன்்ற உறுப்பினர ்கஸ்தூரி. 

ெமாகமான் ைமாைமாம் - வருகின்ை அக்தைமாெர 

்மா்ம் 12-ஆம் த்தி ந்ைபெைவிருக்கும் 

பினமாங்கு ்மாநிை வி்்ளைமாடடு ்மா் துவக்க  

விழமா்வ முன்னிடடு ெல்தவறு தெமாடடிகளில் 

கைநது பகமாள்்ள அ்னதது குடி்க்களும்   

வரதவறகபெடுகின்ைனர. 

 பினமாங்கு ்மாநிை இ்்ளஞர, 

வி்்ளைமாடடுத து்ை, ெை அரசு நிறுவனங்கள், 

்னிைமார து்ை ்றறும் அரசு சமாரெறை 

நிறுவனங்கள் (NGO) இ்ணநது நைததும் 

இக்கூடடு நிகழ்வு ைதத்மா ்மாஜி அ்மாட 

மோநில அளவிலோன தேசிய விணளயோட்டு மோே துெக்க விேோ பிரசசூரததுடன் ஆட்சுககுழு உறுப்பினர சூன் லிப் சூ மற்றும் 
பினோஙகு விணளயோட்டுக ்கே்க உறுப்பினர்கள் .

்மாநிை அளவிைமான ததசிை வி்ளைமாடடு ்மாத துவககை விழமா

ெைமாவி ்்ளததில் கமா்ை 6.30 மு்ல் ்திைம் 

1.00 ்ணி வ்ர ந்ைபெறும்.

  ்மாறறுததிைனமாளிகள் உடெை 

சமூகததின் ெல்லின ்க்கள் இனம், ்்ம், 

வைது ்றறும் ெமாலினம் ெமாரமா்ல் இநநிகழ்வில் 

ெங்பகடுக்க அ்ழக்கபெடுகின்ைனர,” என்று 

இ்்ளஞர ்றறும் வி்்ளைமாடடு ஆடசிக்குழு  

உறுபபினர சூன் லிப சீ கூறினமார.

 “இக்பகமாணைமாடைத்் முன்னிடடு 

அக்தைமாெர ்மா்ததில்  ்மாநிை அ்ளவில் 175,020 

ெங்தகறெமா்ளரகளும், ்மாவடை அ்ளவில் 90,000 

ெங்தகறெமா்ளரகளும் க்ளம் இரங்குவர என 

எதிரபெமாரக்கபெடுகிைது” என்று  பசய்திைமா்ளர 

கூடைததில் இவ்வமாறு ப்ரிவித்மார.

 இநநிகழ்வில் பினமாங்கு வி்்ளைமாடடுக் 

கழக உ்வி இைக்குனரமான, ப்மா்்ட 

்ஜதி ஜகமாரிைமா ்றறும் அ்்பெமா்ளரகளின் 

பிரதிநிதிகள் வரு்கைளித்னர.

  த்சிை வி்்ளைமாடடு ்மா்  

பகமாணைமாடைததில்  30 கிதைமா மீடைர(கி.

மீ) த்சிை வி்்ளைமாடடு ்மா் ்சக்கிள் 

ஓடடு்ல் , 5 கி.மீ த்சிை வி்்ளைமாடடு 

்மா் ஓடைம், ஏதரமாபிக் ெயிறசிகள், கயிறு 

இழுத்ல், கமாறெநது ்றறும் ்்்மான ்மாக்கி 

ஆகிை்வ இைம்பெறும். வி்்ளைமாடடு  ்மா்  

பகமாணைமாடைததில் இைம்பெறும் அ்னதது 

வி்்ளைமாடடுகளில் கைநது பகமாள்்ள கடைணம் 

பசலுத் த்்வயில்்ை, முறறிலும் இைவசம் 

என ப்ளிவுபெடுததினமார. 

 த்லும், அன்்ைை தினம் நைத்பெடும் 

தகளிக்்க ெைணம் ்றறும் தகளிக்்க ஓடைம் 

எவ்வி் இ்ையூறு இல்ைமா்ல் ெமாதுகமாபபு 

அம்சத்் கருததில் பகமாணடு சிை சமா்ைகள் 

மூைபெடும் என சூன் லீப சீ கூறினமார. 

 ைதத்மா ்மாஜி அஹ்த ெைமாவி 

(ப்மாைங்கி), தைமாதரமாங் ெமாகமான் லூவமார, 

ஜமாைமான் கம்தெமாங் கமாஜமா, ஜமாைமான் கம்தெமாங் 

ஜமாவமா, ஜமாைமான் ெமாகமான் ெமாரூ 1, ஜமாைமான் 

சுங்்க ஞிதைமார, ஜமாைமான் சீரமாம், ஜமாைமான் 

பெர்மா்மாங் ெமாவ், ஜமாைமான் ப்ைமாகமா ஆயிர, 

ஜமாைமான் பஜடடி ைமா்மா, ஜமாைமான் ெமாசமார, 

ஜமாைமான் ைதத்மா அஹ்த ்சட, ்றறும் 

தைமாதரமாங் ெமாகமான் லூவமார 1 ஆகிை சமா்ைகள் 

்றகமாலிக்மாக மூைபெடும். 

  எனதவ, ெங்தகறெமா்ளரகள் குறிபெமாக 

கமார ்றறும் த்மாடைமார ்சக்கிள் ெைணரகள் 

தெமாக்குவரதது பநரிசல் ்றறும் ெமாதுகமாபபு 

கருததில் பகமாணடு த்றகுறிபபிடை 

சமா்ைக்்ளப ெைன்ெடுததுவ்்த ்விரக்க 

தவணடும். 
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报导冯芷芸
摄影Ahmad Adil Muhamad

槟 州 政 府 自 2 0 0 8 年 推 动
各 项 绿 色 政 策 不 遗 余 力 ，
除 了 是 首 个 落 实 无 免 费 塑
料 袋 措 施 及 禁 用 一 次 性 塑
料 的 州 属 、 在 2 0 1 6 年 推 动
垃 圾 源 头 分 类 政 策 ， 更 是
全国排行第3拥有最多绿色
建 筑 的 州 属 之 一 ， 致 力 于
将 槟 州 打 造 成 更 清 洁 及 绿
色的州属。

今 年 ， 明 德 正 校 更 是 成
为全槟学校的“潮流领导人”
（trendset ter )，是全槟首
间 配 合 州 政 府 所 提 倡 绿 色
科 技 发 展 ， 而 装 置 太 阳 能
电 板 的 学 校 ， 未 来 将 会 有
更 多 学 校 响 应 这 项 计 划 ，
让 槟 城 迈 向 绿 意 州 属 的 愿
景。
首长：槟城续引领全国

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友
说 ， 槟 城 绿 色 嘉 年 华 已 连
续 举 办 8 年 ， 欣 慰 获 得 环
境 部 的 认 可 与 嘉 许 ， 而 槟
州 政 府 所 制 订 的 许 多 绿 色
政 策 ， 也 成 为 全 国 性 的 政
策 ， 这 要 非 常 感 谢 各 个 单
位的配合，才能使槟城继续引领全国。

他是在出席2019年槟州国际绿色嘉年华开幕仪式上致词
时说。

“没有政府机构、非政府组织、利益相关者以及广大民
众的配合，要达至绿意州属的目标是非常困难的。”

他说，自2011年开始，槟城绿色机构成为关注槟城环境
发展及关注绿色环保议题的首要单位，目前许多成果也获
得认可，非常感谢各造的配合。

“为了朝向槟城2030愿景，槟城绿色机构也推出了槟城
绿色议程（PGA），即为期三年的政策及项目，以应对未
来的槟城环境挑战，并期望槟城在2030年成为具回弹力的
社区，打造“更干净、更绿化、更安全、更健康及更开心
的槟城。 ”
杨美盈：让槟迈向更绿意州属

能源、工艺、科学、气候变化与环境部长杨美盈在2019
年槟州国际绿色嘉年华捎来了两项好消息，即拨出总值
200万令吉的太阳能伏电板给予威省市政厅和州内3所学
校，以及50万令吉予槟城光大圆顶科学馆，培养及激发学
生对科学的兴趣，让槟城迈向更绿意的州属。

“威省市政厅是因为获得能源、绿色科技与水务部颁发“
低碳城市架构及评估制度”（LCCF）的钻石评级，因此获
得太阳能伏地板，而槟州3所学校则是依据全国平均分配
所得。”

她说，目前该局拥有总值2500万令吉，50份的太阳能伏
电板准备派发给全国学校，而这个电板是安装在大约30个
停车场的楼顶上，学校不仅可以享有遮盖式的停车棚，每
月也可节省大约1000至4000令吉的电费，且更无需预付任
何款项及安装工作。 ”

她也赞扬槟城，在打造绿绿意州属的各个方面都全国领
先，包括第一个推出无塑料袋、全国排名第三拥有最多绿
色建筑，而吉灵万山更是全国首个获得绿色建筑指标认证
的巴刹等等。

“不仅如此，槟州政府还设有槟城研究院以及槟城绿色
机构，协助制定绿色政策，打造绿色州属。”

她说，本身推荐了2030年低碳城市挑战，方眼在2030年
在全国各地打造低碳区域，减低45%的碳排放量。

“今年槟岛市政厅已经参与这项挑战，希望明年威省市
政厅也能加入挑战的行列，而成绩将于10月宣布。”

陈美玲：绿色嘉年华连接人民与社区
槟州绿色机构总经理陈美玲说，采用更加环境友好的生

活方式，以及确保环境保护及城市平衡发展，是保护地球
的重要步骤。

“每个利益相关者和公民都应发挥自身的作用，以确保
不把无法修复的世界传递给我们的孩子们。”

她说，今天的槟州国际绿色嘉年华提供了一个平台，将
人们及社区连接起来，一起为保护环境作出改变。

报导/摄影杨茵茵

全马首个可以溶解的米饭吸管，不
但对环境友善，还可以成为家禽的饲
料！

槟州国际绿色嘉年华上备受瞩目的
就是由米饭和淀粉制作的环保吸管， 
该产品浸泡在水中1个半小时后就可以
溶解，并且用于喂食家禽。

这新产品是来自槟城北海的一项研
究发展计划。

全马首个可溶解的米饭吸管，对环境友
善，也可当家禽饲料。

槟州研发全马首个

可溶解米饭吸管

槟绿色机构总经理陈美玲（左起）陪同槟首长曹观友及杨美盈，为槟城国际绿色嘉年华主持
开幕，右为筹委会主席谭伟梁。

槟州政府推动绿色政策
成为先锋迈向绿意州属
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环 顾 世 界 各 地 ， 各 国 政 府 都 面 临 着 许 多 影 响
与其公民关系的重大挑战。

政 府 可 以 打 造 最 宏 大 的 计 划 ， 以 谋 求 人 民 福
祉 为 最 崇 高 目 标 ， 但 是 通 常 可 能 无 法 获 人 民 的
得支持与接受。

总 有 个 理 由 可 以 解 释 ， 为 何 人 民 有 时 候 不 欣
赏 其 政 府 对 国 家 与 人 民 的 谋 划 。 也 许 是 因 为 我
们 正 处 于 一 个 千 变 万 化 的 世 界 ， 每 一 项 善 意 都
可以被质疑。

借 助 新 兴 的 社 交 媒 体 ， 个 人 可 以 通 过 发 布 照
片和评论来表达不满，并可到达（reach）上千
用 户 。 现 在 ， 还 有 许 多 人 会 使 用 现 场 直 播 来 进
行即时评论。

我 们 有 时 所 接 收 到 的 讯 息 是 如 此 荒 谬 与 无 厘
头 ， 以 致 你 只 想 完 全 略 过 。 但 是 ， 有 些 人 却 很
容易受到影响，将假象当作是事实。

政 府 也 很 容 易 因 社 交 媒 体 上 的 声 音 而 分 心 和
被打乱，仓促作出反应，可能使局面恶化。

当 有 关 惠 民 政 策 有 利 长 远 发 展 时 ， 我 们 需 要
的 是 一 个 坚 定 不 移 的 政 府 ， 咬 紧 牙 关 ， 挺 住 压
力，专注于实现国家和人民的愿景。

我 们 需 要 取 得 人 民 的 支 持 ， 并 为 实 现 这 些 目
标 做 出 贡 献 。 人 民 可 能 忘 了 ， 政 府 的 权 力 来 自
于人民，政治人物只是代表人民行事。

没 有 人 民 的 支 持 ， 政 府 有 时 会 陷 入 无 力 和
低 效 的 困 境 ， 并 可 能 无 法 履 行 他 们 对 人 民 的 责

任。
我 们 可 以 轻 易 地 在 社 交 媒 体 上 ， 找 到 愤 怒 选

民因一些微小理由而要求换政府的评论。
政 治 人 物 不 必 轻 易 地 对 这 种 负 面 情 绪 和 评 论

感 到 沮 丧 。 相 反 的 ， 我 们 应 该 将 全 副 精 力 和 资
源集中在实现对人民有利的事情上。

人 民 有 权 评 断 政 府 的 表 现 和 成 就 ， 决 定 他 们
想要的政府类型。

至 于 我 ， 我 将 努 力 兑 现 选 举 承 诺 ， 建 立 更 美
好的槟州。

过 程 中 ， 我 们 会 遇 到 带 有 不 同 看 法 和 目 的 的
朋 友 及 敌 人 。 我 们 获 得 一 些 ， 也 失 去 一 些 ， 但
我们终将继续勇往直前。

当政府

槟州第一副首长拿督查基尤丁说，对于总
部位于美国，世界领先分析仪器设备公司—
布鲁克（马来西亚）私人有限公司（Bruker 
Malaysia Sdn Bhd）选择了槟城作为其公司扩
展计划的其中一个据点，感到非常高兴。

他是在出席布鲁克（马来西亚）私人有限公
司开幕仪式上致词时说。

他说，槟州在打造高科技工业发展上拥有45
年的丰富经验，并拥有庞大的专业人力资及技
术团队，并积累了大量的知识工业技能。

“透过州政府旗下子公司，投资槟城（Invest 
Penang)多年来的努力，槟城已经成为多个跨
国公司的投资首选地，尤其美国公司更是槟城
最大的国际直接投资（FDI）贡献者。”

他说，在2019年上半年，美国公司的外国直
接投资额达到210亿令吉，占槟州外国直接投
资额总收入的37％，而纵观2019年上半年，美
国公司贡献高达73％的投资额，大部分皆是来
自槟城现有美国公司的再投资。

“毫无疑问的，美国公司的再投资证明了槟
城在满足投资者需求方面具有强大的优势，并
且在人才，供应链，基础设施和政府支持方
面都达到了要求，而来这里已有2至4年的美国
公司也不断成长，并扩大其业务的例子也不少
见。”

他续说，许多跨国公司在槟城槟城始于制
造工厂，随后业务逐渐多元化，包括研究与开
发（R＆D），设计与开发（D＆D）和全球商
业服务（GBS），为此，通过投资槟城，州政
府将继续关注工业领域，并强调高质量的物联
网，以便迈向工业4.0发展。

“布鲁克公司是设计、开发和制造高性能科
学仪器，以及高价值的分析和诊断解决方案的
公司，我很高兴布鲁克公司选择槟城作为他们
在亚洲建立的第一家制造工厂，在这里进行设
计，组装，测试然后运送产品至全球客户。”

同时，布鲁克的投资，非常符合联邦政府和
州政府建立发达经济体的战略，州政府未来将
会继续与企业之间保持紧密合作关系，希望以
此于实现槟城2030年愿景，同时，透过希望槟
州能够成为模范州属，成为耀全国的现代化制
造业中心。  

美国布鲁克入驻槟城作为扩展据点
查基尤丁：槟城是跨国公司投资首选

槟州第一副首长拿督查基尤丁日前到布鲁克（马来西亚）私人有限公司主持开幕及参观。  



3要闻 32019年10月1日—15日

报导杨茵茵
摄影Adleena Rahayu Ahmad 
Radzi

峇 央 峇 鲁 治 水 计 划 将 把 原
来 只 有 5 至 1 0 年 平 均 复 发 间 隔
（ARI）的排水系统，提升到20
年平均复发间隔（ARI），以解
决当地闪电水灾的问题。该计
划预料将在明年10月4日完工，
目前的进度为11%。

槟州治水与公共工程委员会
主席再里尔 接受《珍珠快讯》
专访时说，在峇央峇鲁治水计
划中，长期受到闪电水灾所影
响的当地居民约有200户人家，
相信工程完成以后可以还给当
地居民一个安全舒适的环境。

他 说 ， 当 地 之 所 以 经 常 因
雨成灾，除了因为连夜雨和排
水系统阻塞之外，也因为气候
转变的影响导致雨水量持续增
加，并已超过原来的排水系统
所能负荷的程度。
气候转变导致 无关发展

“在1990年到1999年的平均降
雨量为31毫米，千禧年到2009
年，降雨量提高到146毫米，而
2010年到2018年则是186毫米。
这种情况是气候转变导致的，
与发展无关。”

再里尔提到，槟州政府在应
对 水 灾 问 题 上 一 共 拟 出 8 项 计
划，而峇央峇鲁治水计划就是
主要的计划之一，一共耗资2021
万7500令吉。

他说，目前在该计划下正在
进行的工程包括将现有从湖内
道（Persiaran Relau）至拿督伊
斯迈哈欣路（Jalan Dato Ismail 
Hashim）长达2750公尺的沟渠
提升至1.5公尺的高与宽、兴建
长达700公里体积为2公尺高与宽
的的新沟渠，以及排水容量达

每秒12立方公尺的泵屋。
“ 最 重 要 的 是 提 升 现 有 的 沟

渠。计划中的排水系统，是将
沟渠的流水引入集水箱，再引
入河流。即将来自上游的湖内
河引流到泵屋后，再排入居銮
河。”

再里尔指有关计划是在2017
年获得州政府批准，希望可以
减轻雨水带来的负担。同时，
州政府也在其他地区进行治水
计划，包括耗资1500万令吉的
峇都茅尼巴河（Sungai Nipah）
治水计划，以及
联 邦 政 府 资 助
1000万令吉的公
巴治水工程。

据严重性处理
治水

“ 其 实 槟 城 还
有 很 多 治 水 计
划，只不过州政
府必须根据严重
性来优先处理。
要全面解决闪电
水灾的问题，我
们还需要一些时
间。”

峇央峇鲁治水计划料明年10月完工
再里尔：约200住户将摆脱水患

峇央峇鲁计划下尚有其他工程包括：
1. 将玛央巴锡路和玛苏里路长达1780公尺的沟渠提升至1.2公尺高与1.5公尺宽。
2. 在途经玛苏里路、玛苏里道1和惹兰登雅（Jalan Tengah）长达1150公尺的湖内河兴

建体积为高1.2公里与宽1.5公里新沟渠或蓄水箱（box culvert）。
3. 在湖内河100公尺处（靠近马电讯和消拯局）兴建体积为高4公里与宽2.5公里新沟

渠或蓄水箱（box culvert）。
4. 排水容量达每秒12立方公尺的泵屋。
5. 在玛央巴锡路和惹兰登雅兴建直径3公尺的顶管。
6. 在敦阿旺医生路兴建2个直径1.5公尺的顶管
7. 在泵屋附近兴建3扇潮水自动门。
8. 兴建长达700公尺，体积为2乘2公尺的排水系统。

再里尔：峇央峇
鲁一带经常发生
水灾是气候转
变 导 致 ，
与 发 展 无
关。

1. 新排水系统将
把原来只有5至10
年平均复发间隔
（ARI）提升到20
年平均复发间隔
（ARI）。

2. 峇央峇鲁治水
计划最重要的部
分为提升现有的
沟渠。

3. 峇央峇鲁治水
计划料明年10月
完工，届时当地
约200住户将摆脱
水患。

峇央峇鲁治水计划料明年
10月完工。

1

2

3



4 要闻4 2019年10月1日—15日

来自瑞典的工业化建筑系统
公司SIBS落户槟州科技园，并
计划未来5年内进行再投资，耗
资3亿令吉拓展该公司业务。

槟州首长曹观友在开幕礼上
对于该公司对槟州深具信心感
到开心，他说，一旦上述投资
真正落实，将会为本地提供逾
600个就业机会。

“该公司主要出口工业建筑组
件到欧洲国家，在短短数年内
业务已经迅速，如今正在和我
们洽谈拓展业务，新地点也在
科技园中。”

他 指 出 ， 槟 州 一 直 以 来 都
强调提升企业在槟州的投资体
验，让企业拓展业务时，把槟
州当成首选，而SIBS计划扩大
在 槟 州 的 投 资 ， 也 印 证 了 当
局在这方面努力，已经取得成
果。

“ 我 们 一 直 都 在 进 行 培 育 人

才、打造完善的工业生态环境
和建设宜居城市工作，随着这
些工作不断深化，投资者势必
将对我们更具信心，这就是我
们的优势所在 。”

他是在该公司开幕仪式上，
致词时这么表示。

托马斯：再投资3亿令吉
该公司总执行长艾力克托马

斯透露，在槟州进行再投资计
划，已经正式和槟州发展机构
洽谈，他们希望能够在当地兴
建一座50平方尺的工厂，而该
计划预计耗资3亿令吉。

询及选择槟州作为投资据点
的原因，他指出，该公司是看
中这里的教育水平普遍偏高，
人才储备可以支撑该公司在各
方面所需要的需求。

他 也 感 谢 我 国 各 个 政 府 机
构，在该公司设厂时给予各方

面的协助，让该公司能顺利发
展业务。
明年度财案赤字料减少

较后，首长也回应记者关于
明年度槟州财政预算案看法，
他表示，当局将会在行政议会
上进行讨论，以研究是否能够
把预算案的赤字减至最低或在
可控范围内。

他 说 ， 其 实 明 年 度 的 预 算
案，在各项花费或收入方面变
动都不大，加上少了因槟州发
展机构和水务公司借贷所导致
的赤字，槟州今年的财政预算
案将有机会呈现下降。

“前几年上述两个机构，都在
进行提升计划，因征地和借贷
来进行发展，以至槟州的财政
赤字上扬，然而明年没有了这
种现象，所以我们相信情况将
会好转。”

他强调，州政府将会严格把
关州的花费，务求把这些花费
都用在对的地方，同时，他承

诺，当局将在预算案上，继续
关注社会发展，以建设宜居社
会。

瑞典SIBS公司落户科技园
首长：投资者对槟城有信心

槟州地方政府及房屋事务委员会主席佳日星宣布，槟城
智能泊车系统承包商HeiTech Padu Berhad 如期完成安卓手
机用户可下载系统，以及在指定的9月24日期限之前，完
成安装试用期阶段的967个泊车智能感应器。

在槟岛市政厅安排下，媒体受邀体验智能泊车系统操
作，从光大乘坐市政厅巴士至佳日星召开记者会的地点，
即漆木街的多春咖啡室。

媒体上巴士后，即登陆智能泊车系统，输入目的地后，
系统显示目的地及周边的停车格状况，方便用户寻找位停
车。停车后，完成付款程序即可，接近停车时限，系统会
提醒车主。车主也可通过系统打印收据。

佳日星在记者会上表示，安卓手机用户无法在8月22日
下载智能泊车系统，如今已可顺利下载。另外，试用期阶
段的967个泊车智能感应器，则于9月20日前，在乔治市及
大山脚Icon City安装完毕。“这意味着系统承包商HeiTech 
Padu Berhad遵守9月24日前必
须安装完毕的承诺，甚至提早4天完成
任务。”

“承包商还超额安装34个感应器，
包括普通停车格、残障人士及孕妇
专用车位。总的来说，承包商共
完成安装1031个感应器。”

佳日星也指出，至今共有4万
6125人通过IOS或安卓下载智能
泊车系统，随着系统已上轨道，
他希望更多人使用这项先进的系
统，带来更多便利。

智能泊车系统承包商
如期装毕感应器及安卓用户顺利下载

左起佳日星、
尤端祥及阿都
哈林呼吁民众
使用 智能泊车
系统 。

智 能 泊 车 系 统 料 明
年7月全面实行。

SIBS计划未来5年内进行再投资，耗资3亿令吉拓展业务。  

曹观友、托马斯等
一起为瑞典的工业
化 建 筑 系 统 公 司
SIBS落户槟州科技
园鼓掌。
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升旗山国会议员黄汉伟日前移交4万令吉选区拨款
予极乐寺，作为该寺慈善基金用途。

他在记者会上指出， 极乐寺是东南亚最大规模、
极具盛名的佛寺，由于本身曾担任亚依淡区州议员，
且服务中心也最靠近极乐寺，因此与该寺结缘11年，
多年来皆支持及帮助该寺的慈善事业。

他补充，如今身为升旗山国会议员，所获得联邦政
府所分配的选区拨款数额，相对比过往来得多，因此
特拨出4万令吉作为极乐寺的慈善基金。

他说，极乐寺每年都会颁发奖学金给予学生，而目
前该寺也在兴建慈善医院，希望这拨款能够在这方面
给予帮助。
慈善医院建成将惠及社区居民

他表示，极乐寺慈善医院建竣后必能惠及当地居
民，因为目前亚依淡社区并没有医院，加上地理位置
靠近巴士总站，为当地居民增添了不少便利。
为五大宗教争取各项福利

他提及，他本身作为佛教徒的国会议员，除了支持
佛教之外，也会对其他宗教给予同样的支持和照顾。

他表示，五大宗教在我国拥有联邦宪法的保障，因
此他也会在国会发言要求政府重视五大宗教的权益， 
也极力为五大宗教争取土地、假期和拨款。

“政府在去年也宣布了信奉五大宗教的公务员同样
可享有一次的朝圣假期。”

他也赞扬槟州政府的开明，成立了一所和谐中心作
为五大宗教的活动中心，预计将在今年内开幕。

除了支持极乐寺，他表示也会对佛教界在槟城的活
动，包括今年11月马佛青的活动和今年12月马佛总的
活动给予鼎力支持。

日恒法师：四年拨200万助学金予贫寒学生
极乐寺基金会主席日恒法师表示，极乐寺多年来默

默耕耘，透过慈善帮助不同需求的人士。
他说，今年已是极乐寺第4次拨出高达57万令吉的

助学金予贫寒学生，4年来总共拨出了约200万令吉的
教育基金，而他强调这些款项是该寺节省开销存下的
费用。

他指出，目前正在兴建的慈善医院也将会如期在三
年半内完成，即在明年8月竣工。该寺把骨灰塔所获

得的资金作为慈善医院基金，同时他也呼吁社会人士
给予协助，慷慨解囊以帮助不同的社会群体。
贤观法师：冀慈善事业持续发展

极乐寺方丈贤观法师亦在记者会上感谢黄汉伟多年
来对极乐寺发展的帮助。

他希望极乐寺的慈善事业可以继续发展，也冀望可
继续获得槟州政府的支持和帮助。

记者会出席者包括：极乐寺基金会董事拿督斯里黄
得轩、升旗山国会选区助理黄振部、郭庭源。

州政府与佛教团体交流会
章瑛允向州政府转达意见及予协助

槟 州 非 伊 斯 兰 事 务 委 员 会 主 席 章 瑛 对 佛 教 团 体
在 社 会 发 展 上 的 贡 献 给 予 肯 定 ， 并 希 望 和 有 关 团
体 展 开 更 多 合 作 ， 创 建 平 台 让 民 众 加 入 社 会 建 设
行列。

章 瑛 是 在 出 席 甲 抛 峇 底 佛 教 会 与 威 省 区 3 0 个 佛
教 团 体 交 流 会 上 透 露 ， 佛 教 团 体 除 了 弘 扬 佛 法 之
外 ， 也 积 极 的 服 务 社 会 ， 和 槟 城 2 0 3 0 愿 景 中 ， 改
善弱势群体和降低不平等的理念相辅相成。

 “佛教团体所提供的服务包括安老、 教育、施
医 赠 药 、 慈 善 基 金 等 ， 很 多 的 活 动 都 是 在 帮 助 弱
势 社 群 ， 州 政 府 也 希 望 和 这 些 团 体 配 合 ， 以 期 为
社区带来更多福利。”

她 也 在 会 上 解 释 了 槟 州 政 府 在 非 伊 斯 兰 宗 教 事
务 上 的 政 策 ， 其 中 包 括 拨 款 ， 拨 地 及 程 序 等 。 同

时 。 她 也 承 诺 ， 把 佛 教 团 体 所 提 出 的 意 见 及 诉 求
传达给州政府，并研究如何配合及给予帮助。
开宁法师盼交流会列常年活动

马 佛 总 副 主 席 开 宁 法 师 希 望 州 政 府 能 把 交 流 会
列 为 常 年 活 动 ， 以 便 能 把 佛 团 所 面 对 的 问 题 能 更
有效的传达于州政府。

交 流 会 询 问 环 节 由 马 佛 总 副 总 务 吕 吉 生 主 持 ，
他 说 这 是 他 学 佛 4 0 年 以 来 ， 第 一 次 见 证 到 槟 州 政
府 和 佛 教 团 体 举 行 交 流 及 询 问 环 节 ， 对 槟 州 政 府
这样的行动，给予嘉许。

这 场 交 流 会 由 槟 州 非 伊 斯 兰 委 员 会 主 催 ， 甲 抛
峇 底 佛 教 会 主 办 ， 马 佛 总 负 责 召 集 ， 共 获 得 威 省
区30个佛教团体派愈百位代表参与。

极乐寺助弱势群体
黄汉伟捐4万作慈善基金

黄汉伟（左二）移交拨款模拟支票予极乐寺，由日恒法师（左三）及贤观法师（左四）接领，左起为郭庭
源、黄德轩及黄振部。

章瑛（前排左五）指佛教团体除了弘扬佛法之外，也积极的服务社会，与槟城2030愿景相辅相成。  

槟州政府首次和威省区30个佛教团体进行交流。  
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槟城州政府对外宣传旅游带来成果，迎来首批北京旅
行团旅客，体验槟城！

槟州旅游、文化、艺术及遗产委员会主席杨顺兴指
出，他自去年担任州旅游行政职务后，针对外国城市人民
的向往旅游目标，不断改良和强化宣传旅游策略，终见成
效。

“我们综合各方的建议后，在中国主推海岛旅游、亲子
旅游、生态旅游和文化旅游，发扬槟城既有的旅游资源优
势。”

杨顺兴发文告说，此旅行团是由中国北京一家旅行社
负责开拓槟城的旅游路线，是继今年初槟州政府在中国进
行路演宣传活动后的成果。

“该旅行社从今日起至12月尾，共开设22个团从北京出
发前来槟城。“

減少市场不确定性     
首长盼中美解决分歧

槟州首席部长曹观友说，虽然槟州暂
时得益于中美贸易战，但他希望中美双
方能重回谈判桌，协商解决分歧，减少
市场的不确定性。

“与此同时，我希望马中两国，特别
是槟州与中方能继续本着共商、共建、
共享、共赢原则，进一步加强各领域的
合作，为双方带来专业技术知识的提升
和进一步促进未来经济发展，为马中务
实合作和友谊做出更大贡献。”

曹观友出席中国驻槟城总领事馆庆祝
中国成立70周年招待会时致词说，中国
这70年来所取得的发展成就有目可睹，
改善了中国人民的生活，提升了中国的
国际地位和影响力；自2010年以来成为
世界第二大经济体，而近年提出的“一带
一路”倡议也备受国际瞩目，打造国际合
作平台。

“马来西亚与中国自1974年建交以来，
建立了紧密的友好关系，在经贸、文
化、教育、旅游等各领域的合作不断扩
展。而槟州与中国浓厚的历史渊源，更
使得我们双方的关系扎实、强稳，而我
相信这份友好情谊在未来会更加坚固。”

他说，在当今复杂严峻的国际经济
环境中，槟州继续站稳脚步，今年上半
年就成功吸引了高达92亿令吉的制造业
投资额。完善的供应链、充足的人才储
备、基础设备的发达、亲商环境和稳健
的经济发展趋势，使得槟州成为投资的
首选目的地。

鲁世巍：双边贸易额有望创新高
中国驻槟城总领事鲁世巍致词时说，

新中国70年沧桑巨变，为中华民族乃至
人类发展史谱写了辉煌壮丽的篇章，不
仅改变了自己，也造福了世界。

他提到，今年是中马建交45周年，
建交以来，在两国领导人的战略引领下
关系总体保持稳定快速发展势头，是本
地区最富内涵、最具活力的伙伴关系之
一。

他说，中马共建“一带一路”，为两国
人民带来了实实在在利益，并且，中
国已连续10年成为马来西亚最大贸易伙
伴，连续3年成为马制造业领域最大外资
来源。

“ 今 年 1 至 7 月 ， 中 马 双 边 贸 易 额 达
679.4亿美元，同比增长10.7%，预计今
年有望实现新突破，全年再超1000亿美
元。两国人文交流密切，2018年中马双

边人员往来达372.74万人次。中国已连
续7年成为马除东盟外的最大旅游客源
国。”

杨顺兴：州政府宣传见效   
北京团来槟旅游

北京旅行团抵达槟城时收到热
烈欢迎。

中国驻槟城总领事鲁
世巍等感谢各界人士
出席。

众嘉宾热烈庆祝中国 中国成立70周年。
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威省市政厅善用空间，开辟大厅一隅为
新媒体室，以绿色和科技做为设计主轴。

威省市长罗查里表示，新媒体室除了是
威省市政厅新闻发布会的官方地点外，也
旨在让媒体在舒适的空间工作。

他说，以往的记者会都在一处较大的会
议室进行，但有时候当局只是举办小型记
者会，使用大会议室会造成能源浪费。

“小型记者会在这里举行无疑省却了大

会议室能源的使用，这也是威省市政厅为
了减低碳排量以及全球暖化的一项举措。”

罗查里是在媒体室开幕仪式上这么表
示。

他说，新的媒体室的设计象征了绿色和
科技，也提升了威省市政厅的形象，更符
合了槟州政府2030愿景，即投资在基础建
设以及公共设施，以便有能力应付各种状
况。

配合威省
升格为市
泊车罚单
优惠3个月

威省市长拿督罗查里为媒体室主持开幕

配 合 威 省 升 格 为 市 ， 威 省 市 长 拿 督 罗 查
里 在 记 者 会 上 宣 布 威 省 市 厅 将 推 出 长 达 3 个
月 的 泊 车 罚 单 优 惠 。 从 9 月 1 6 日 至 1 2 月 3 1
日 ， 所 有 泊 车 罚 单 仅 收 费 5 令 吉 ， 惟 不 包 括
进入司法程序以及霸占残疾人士停车位的罚
单。

他 说 ， 威 省 市 政 厅 推 出 这 项 优 惠 ， 是 为
了 鼓 励 群 众 缴 付 罚 单 ， 而 在 当 局 推 出 这 项
优惠后，在10天内，已有3万7457张罚单上
缴，为当局带来20万6440令吉收入。

威 省 市 政 厅 也 推 行 了 各 种 活 动 以 鼓 励 赊
欠泊车罚单者可尽快缴付罚单，包括在威省
热 闹 地 区 挂 上 2 0 张 布 条 ； 向 赊 欠 罚 单 者 的
居住处发出通知；通过在社交媒体脸书上宣
传；设立检查泊车罚单柜台和在市政厅外设
立有关泊车罚单优惠的LED广告。

另 外 ， 威 省 市 政 厅 也 设 有 线 上 服 务 w w w .
m b s p . g o v . m y ， 以 及 推 出 手 机 应 用 程 序
MyMBSP，以让赊欠罚单者无需到柜台缴付
罚单。

威 省 升 格 为 市 后 首 次 月 常 会 议 上 ， 市 长 拿 督 罗 查 理 为 乡
区 房 屋 带 来 好 消 息 ， 为 “ 无 门 牌 ” 村 屋 提 供 免 费 申 请 T S 组 别
（Taksiran Sahaja）鉴定门牌。

罗查理说，上述惠民计划已经从9月16日开始进行，至2020年
12月31日为止，为村屋住户提供免费申请服务，预计将会有逾4
万住户受惠。

“这项申请是免于费用的，在申请成功后，住户才需要交上50
令吉给当局，做为手续费用。”

他是在上述会议后，举行记者会时这么指出。
他 补 充 ， 以 前 村 屋 想 要 申 请 正 式 门 牌 号 码 ， 就 必 须 呈 交 上 房

屋图测，而有关图测至少需要5000令吉至1万令吉才能获得，这
也导致许多村户没有为自身的房屋申请门牌。

“上述的计划进行后，未有图测的村屋也能做出申请，为村户
省下大笔金钱，这也是当局为提升州民拥屋能力的努力之一。”

无 论 如 何 ， 他 强 调 ， 这 仅 限 于 现 有 的 乡 村 房 屋 ， 且 建 筑 范 围
少于2000平方尺的房屋类型，其他房屋一律不在优惠内。

针 对 传 闻 指 地 方 政 府 此 举 旨 在 收 集 资 料 ， 以 方 便 往 后 征 收 门
牌 税 ， 罗 查 理 笑 说 ， 上 述 优 惠 所 省 下 来 的 钱 ， 足 够 缴 付 同 类 型
村屋逾百年的门牌税。

“按照目前的比率，村屋一般上只被征收15令吉，少数则被征
收 至 3 0 令 吉 ， 但 如 今 他 们 通 过 申 请 免 费 门 牌 ， 却 能 省 下 5 0 0 0 令
吉至1万令吉，足够他们缴还百年的门牌税有余。”

他 说 ， 威 省 升 格 为 市 后 ， 市 政 厅 希 望 能 够 更 人 性 化 处 理 威 省
的 民 生 问 题 ， 让 人 民 享 受 更 多 便 利 ， 所 以 他 希 望 民 众 别 听 信 谣
言，而错失了难得的机会。

“ 我 希 望 村 民 们 能 够 抓 紧 机 会 ， 因 为 拥 有 门 牌 除 了 书 信 往 来
外 ， 在 许 多 银 行 和 政 府 部 门 的 申 请 程 序 上 也 需 要 用 到 ， 有 了 门
牌会方便很多。”

威省市政厅为由传统养猪场转型至封
闭式农场业者捎来佳音，即日起豁免每
依格5万令吉排水系统献金（Sumbangan 
Pemaritan），直至12月31日为止。

威省市政厅主席拿督罗查理表示，随着
当局豁免有关献金，他希望还未进行转型
工作的业者，能够迅速采取行动，以便在
期限内享有这项优惠。 

他说，目前威省共有172名农户，如今
已经有超过60名业者，依据当局的指示提
呈上农场图测并获得批准，随着市政厅豁
免上述费用，这也意味着农户将省下一大
笔费用，减轻他们转型所带来的负担。

他是在威省市政厅首次月常会议后，举

行记者会时这么指出。
询及当局因这项优惠所必须承担的费

用，他透露，以每一家农场一依格格式
计算，他相信当局至少须承担逾300万令
吉。

“市政厅本着以民为本的政策，在各方
面都为州内市民做出考虑，在实行封闭式
农场政策时，也多次给予业者优惠，我们
是真心想帮助他们，希望业者能够珍惜这
次机会。”

政府于2016年通过法令，限制州内的开
放式养猪场和养鸡场，必须转型至封闭式
农场，一方面是照顾环境卫生，另一方面
也为州内的现代化农业做准备。

威省市厅助转型猪农业者
豁免每依格5万令吉排水系统献金

威省市厅稍来好消息

乡区房屋可免费申请门牌

以绿色和科技为设计主轴
威省市厅设新媒体室
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配合9月28日至圣先师孔子诞辰
的纪念日， 亚依淡区州议员黄顺祥
为区内小学教师举办了一场升旗山
一日游的交流活动，与区内小学教
师踏青去，除了让平日辛勤教学的
教师们放松之余，也借此向老师们
致敬。

活动当日共有亚依淡区内的7所
小学，共逾70多名教师出席参与
该活动。教师们在早上8时集合上
山，由升旗山机构的专人带领，走
遍升旗山，也展开了一场上山寻宝
的交流活动。黄顺祥在致词时也特
别感谢升旗山机构的协助，让教师
们体验升旗山更丰富的，更深入的
旅游点。

该活动在下午3时结束，教师们
个个手捧礼品，开开心心的尽兴而
归，希望愉快的旅途能让教师们纾
解教职压力，在欢笑声中重新填满
正能量，继续为国家为槟州培育人
才，老师们，谢谢你们，辛苦了！

拨5万元予日落斗哇益侨
首长冀打造更好求学环境

槟州首长曹观友宣布拨款5万令吉予日落斗哇益侨
学校，以冀该校打造更好的求学环境，提升当地学习
氛围。

曹观友表示，希望联盟在执政槟州后，非常重视教
育发展，虽然教育属于中央政府的权限，但槟州政府
也在能力范围内，每一年通过制度化拨款，协助和推
动州内的教育事业。

“日落斗哇益侨也是受惠学校之一，他们今年也获
得4万令吉制度化拨款，作为提升沟渠和硬体设施等
用途。”

他认为，再穷也不能穷教育，尤其槟城的天然资源
有限，要推动发展，州政府只能依赖人力资源，打造
槟州成为我国的人才之地，这样才能吸引更多投资，
带动经济发展。

他是在出席益侨小学行政楼暨礼堂开幕典礼上，致
词时这么表示。出席者包括建委会主席拿督黄美发、
董事长符利福、校长黄荔纺、家协主席林德华和校友
会会长李炳华等嘉宾。

他补充，工业4.0已是无法避免的趋势，人才储备变
得比以往更为重要，尤其是在科学、科技、工程及数
学方面的人才，更是市场上的抢手货。

“无论如何，我们正面对中学生对科学、科技、工
程和数学（STEM）兴趣下降的问题。”

他希望通过倡议STEM教学，以便在学生群体种下
学习科学的种子，培育出国家所需的人才。

“在学校创设“创客实验室”（Maker Lab），正是
其中一项努力，目前槟州共有8所学校拥有这个实验
室，明年将再有12所学校受惠。我们也会将艺术加入
其中，让学生有更多方面的知识。”

 
黄美发感激各界支持

较早前，黄美发致词时表示，上述行政楼和礼堂，
整个工程不包含室内设施高达逾200万令吉，幸而获
得来自各界支持，才能如期完成建设，为该校带来改
变。

他说，这是该校的新里程碑，同时，他也希望竣工
后的礼堂和行政楼，能够为学校师生带来更多益处，
进而推动整体的教育发展。

槟州旅游、艺术、文化及遗产委员会主席杨顺兴
指出，其行政职务办公室正计划开启研究新的奖掖制
度，以鼓励本地旅行社将外国游客带入槟城，体验槟
城。

“此计划是提供给本地旅行社的奖掖制度，其行政
职务办公室和槟城环球旅游机构将向各旅游相关部门
收集资料与文件，以供研究制定该奖掖制度用途。”

他说，主题为“旅游与工作：共筑美好将来”的世界
旅游日，随着槟城的服务业已超越制造业，因此有必
要去计划制定其他旅游关联的奖掖制度，以进一步强
化槟城旅游经济，同时提高服务业的就业机会。

“目前，槟州政府有提供开拓全新航线的航空公司
奖掖（需符合条例与条款）。”

他也说，槟城旅游大蓝图其中一项目标，是管理
可持续的旅游业，而焦点小组谈论会已陆续进行，
收集各造的建议和反馈，制定更符合槟城旅游的大蓝
图。

杨顺兴：研究新奖掖制度
鼓励旅行社带来外国游客

亚依淡区州议员黄顺祥日前为区内小学教师举办“升旗山一日游”的交流活
动。  

配合孔子诞纪念日 
黄顺祥办亚依淡区老师升旗山一日游  

槟首长曹观友希望益侨小学打造更好的求学环境，提升当地学习氛围。  
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槟 州 供 水 机 构 资 源 有 限 公 司
（ P B A R ） 与 槟 州 区 域 发 展 局
（ P E R D A ） 签 署 了 谅 解 备 忘 录
（MoU），共同为槟城的农村青年提
供供水行业能力培训计划。

有 关 计 划 是 大 马 技 能 证 书 （ S i j i l 
Kemahiran Malaysia）计划，为所有离
校生提供以下3个主要的潜在好处：

1. 马来西亚联邦政府承认的供水行
业技能证书；

2.获得马来西亚其他供水营运商提供
的技术工作；和

3. 追求有价值的公共服务行业为长
期事业，该行业在2018年为马来西亚的
3090万人提供了必不可少的日常资源。

面 对 不 断 增 长 的 用 水 需 求 和 全 球
气候变化，马来西亚的供水行业变得
越来越重要，未来肯定需要更多的人
力。

不过，国家水务委员会（SPAN）
给 供 水 营 运 商 设 定 了 关 键 绩 效 指 标
（KPI），需为他们所有技术人员获得
受承认的能力证书。

最低技术能力认证要求是大马技能
证书认证，例如参加槟城供水服务学
院（PWSA）的培训后，由技术发展局
所颁发的证书。

槟城供水服务学院由槟州控股有限
公司的全资子公司，即槟州供水机构资
源有限公司管理。槟城供水服务学院帮
助人力资源部（MoHR）的技能发展局
（JPK）制定了供水行业的“大马技能证
书”计划的特定技能标准和职业框架。 
因此，技能发展局的大马技能证书认证
是联邦政府认可的权威性认证。

槟 州 区 域 发 展 局 运 营
PERDA-TECH，这是一
家获得技能发展部认证的
培训机构，位于威南的高
渊。PERDA-TECH致力
于为农村青年提供获认可
的培训计划。

根 据 签 署 的 谅 解 备 忘
录（MoU），槟州供水机
构资源有限公司将提供：

·给PERDA-TECH学
员的供水行业大马技能证
书培训计划；

·通过PERDA-TECH
向相关方提供专业且快速
的培训计划；

· PERDA-TECH所有
与供水行业有关的计划的
培训师与培训材料；和

·针对PERDA-TECH
学术人员的认证计划。

槟 州 区 域 发 展 局 将 负
责管理和提供与供水行业
计划有关的培训设施、食
品及茶点、交通、住宿和
所有其他对受训人员的安
排。

该谅解备忘录从2019
年9月27日开始，期限为2
年。

迄今为止，槟州供水集团已通过槟
州供水机构资源有限公司建立了三个“
精明合作伙伴关系”，以在全马提供槟
城供水服务学院培训课程：

（1）2018年12月3日 与管理马六甲

大马水源学院（MWI）的公司KYM 
STES私人有限公司的合作协议。大马
水源学院成为槟城供水服务学院分校。

（2）2019年5月2日 与在吉隆坡管理
马来西亚水务学院（MyWA）的公司马
来西亚水务学院私人有限公司达成合

作协议。马来西亚水务学院也成为槟
城供水服务学院分校。

（3）2019年9月27日 与槟州区域发
展局签订谅解备忘录，槟城供水服务
学院同意在PERDA-TECH进行供水行
业能力培训计划。

光大摩天楼再攀高峰
获颁亚细安东南亚能源奖

洪祖丰（左）将奖杯转交给巴吉（右），由郑来兴（中）见证。

光大摩天楼再攀高峰！在145个参赛单位中脱颖而出，荣获亚细
安能源中心颁发 “东南亚能源奖”！

由亚细安能源中心主办的亚细安能源奖是亚细安区能源管理的
最高荣耀。该中心日前在曼谷举行的第37届亚细安能源部长会议
上，授予光大大型建筑能源管理第三奖。奖状中说明，PDC Setia 
Urus 在能源管理上展现了卓越的领导超凡的素质。

光大管理公司PDC Setia Urus私人有限公司日前特别为此举办“
再攀高峰” 晚宴庆祝。总执行长拿督洪祖丰在会上，将他于今年9
月4日在曼谷授奖仪式上领取的奖杯转交给光大第一期管理委员会
主席拿督巴吉，由光大区州议员郑来兴见证。

槟城光大是在今年8月赢取了国家能源大冠军后，代表我国参与
亚细安的竞赛。

数据显示，光大的电费在2016年是1100万令吉，经过一番努
力，电费于2018年降到900万令吉，节省了20%。

洪祖丰说， 过去4年来，光大不仅攀越节省能源的高峰，也在其
他方面攀越高峰。

“光大从公管空间取得的租金，从2014年的56万令吉， 攀升到
2018年的134万令吉。因此，从能源节省的费用再加上增加的租
金， 光大每年有280万令吉的额外收。”

 另外，他指管理费的收取率也从2014年的84% 攀升到2018年的
95%。

郑来兴致词时对于PDC Setia Urus 为光大赢取第一份国际大奖表
示赞扬。

他说，自己在过去4年来见证了光大不少的改进，因此他相信当
明年初光大开设UTC后，将会有进一步的提升。

槟供水机构与区域发展局合作
为农村青年提供技能培训资源

槟州供水机构资源有限公司与槟州区域发展局签署谅解备忘录，右为供水机构首席执行员拿督杰
瑟尼。
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槟城州立画廊麻雀虽小，五脏
俱全；收藏逾千画作轮流展出之
余，更要成为槟城艺术家的“艺术
银 行 ” ， 储 存 属 于 槟 城 的 艺 术 块
宝，向世人展示槟城的艺术精髓。

位于槟州大会堂一隅的槟城州
立画廊成立以来，已收藏了超过
1400幅国内尤其是国内艺术家的画
作和艺术品，在馆内轮流展出。

这里可以找到早至1800年代的
历史画作，以及著名艺术家如拿督
赛亚玛加玛、拿督莎莉珐、拿督蔡
天定和拿督戴惠吉等人的作品，俨
然已成为一处艺术银行，收藏着我
国的艺术宝藏。

馆内如今长期展出85幅不同类
型的画作，内容 涵
盖 各 种 不
同 风 格
的 作

报导黄国伟
摄影Alissala Thian

槟州的艺术银行
州立画廊展示艺术精髓

品 ， 当 局 将 定 期 更 换 展 出 作
品，让民众每次到场都能欣赏
到不同画作和艺术品。
李凯：场地有限只能定期更
换画作

槟城州立画廊委员会主席李
凯向《珍珠快讯》表示，由于
场馆场地有限，当局虽收藏不
少作品，但他们只能定期更换
画 作 ， 来 展 出 不 同
作品。

“除了一楼
的展示厅，
我们在三楼
也 有 活 动 礼

堂，和来自国内外
的团体举办各项艺术

活动和展出，如10月份
将会与中国云南的艺术协会

联办活动。”
“无论在人生的哪一个阶段，

我相信艺术都是生活中不可或
缺的一部分，对我而言，艺术
是繁忙的生活中，舒缓压力的
最佳良药，所以画廊绝对是一
个好去处，槟城民众也应抽出
时间探访这里。”
杨顺兴：设礼品店售文创产
品

掌 管 槟 州 旅 游 
发 展 事 务
及古迹、
文 化 与
艺术委员
会 的 行

政议员杨顺兴指出，艺术是文
明演进的一个重要组成部分，
该画廊希望收藏和展出来自本
地艺术家的作品，让旅客一窥
本地的生活面貌和艺术特色。

他 认 为 ， 本 地 艺 术 也 能 登
大雅之堂，只要好好包装和推
动，一定能够和旅游业相补相
成，而靠近邮轮停泊地点的槟
城画廊，相信也能够成为邮轮
旅客的其中一个观光景点。

为了塑造槟城艺术品牌，该
画廊如今正式设立礼品店，向
国内外旅客销售属于槟城品牌
的文创产品，并举办各类艺术
活动吸引旅客到访。

杨 顺 兴 说 ，
设 立 礼 品
店 是 当 局

一 项 新
尝试， 如今礼品店内销售各种纪念品

杨顺兴（中）、李凯
（左）及槟州博物馆
及艺术画廊馆长哈雅
尼呼吁民众前来州立

画廊参观。

礼
品
区售
卖的精
美杯子。

当局定期更换展出作品，让民众每次到场都能欣赏到不同画作和艺
术品。

和艺术家作品书籍，未来将尝
试推广更多产品，打开槟城艺
术市场。

“我们拥有非常有价值的艺术
块宝，所以我们应该珍惜这一
切，好好保存下来，并将之发
扬光大。”
研究建独立州画廊可行性

较早前，杨顺兴也透露，当
局有意向槟州政府献议，拓展
槟城州立画廊规模，以推广本
地的艺术发展。

“ 我 们 正 在 研 究 兴 建 一 栋 州
立画廊的可行性，如果计划能
够通过，预计将需要约9依格的
地段，规模将会是如今的五倍
大。”

他 说 ， 这 项 扩 展 计 划 ， 是
考量到如今的展馆地方有限，
难以容纳更多的艺术作品和参
观人士，限制了州内的艺术氛
围。

州立画廊艺术品
多但空间有限。  
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全世界最长的滑水道，就在槟城直落
巴巷“世外逃园”Escape主题乐园，并将
在10月开放！

这项全长1111公尺，需要大约4分钟
才能滑完全程的滑水道，今日在健力士
世界纪录评审员彼得的见证下，获颁世
界最长滑水道的证书，扬威国际。

世外逃园创办人沈芝庆说，打破世
界纪录并非是当初建设最长滑水道的初
衷，而是希望想打造一个能满足所有人“
内心小孩的渴望”的游乐设施，
而这些纪录也是该乐园的重
要里程碑。
沈芝庆：花两年
打造

“这项成就并不
是我个人的，而是
要感谢我的团队，
努 力 了 2 4 个 月 ，
打造了非凡的滑水
道。”

他 说 ， 本 身 是 想
要创造可让人们不停
欢笑的主题游乐园，让
人们能从山顶至山脚的大自
然及树林间穿梭，让整个山林充
满欢笑声。

“一开始建造这条滑水道时，我并不
知道世界最长滑水道是多长，但未来我
或许会尝试破更多纪录。”

他说，这条世界最长滑水道也让槟城
的主题乐园提升至国际水准，并且会吸
引更多游客慕名而来，增加访客人数。

盼 更 多 人 爱
上大自然

另 一 方 面 ， 沈
芝庆也强调，要让

更多人保护大自然，
首先就得让他们先爱上大

自然，而“世外逃园”，就是希
望让更多大人小孩，亲近大自然，并且
爱上大自然。

“建设这个主题乐园，不仅仅是让人
玩乐那么简单，我希望透过园区内的各
种游乐设施，培育更多大自然爱好者，
让更多人加入保护大自然的行列。”

工程在保护大自然下进行
滑水道位于海拔大约70米位置，时速

15公里，这个全世界最长的滑水道工程
是在保护森林大自然环境下进行的，并
没有採用重型机器，以及破坏环境等工
程，全是由人手搭建鹰架，耗时8个月装
置。

人们在下滑的大约4分钟过程之中，
须经历20个急转弯，5个圆环滑梯及3个
有盖滑梯。

本报记者也有幸体验这项最长的滑
水道，一开始需要徒步一段路程达至顶
点，出发后可以享受环绕在树林间自由
翱翔的感觉，非常轻松惬意。

不仅如此，滑翔半途中还可看到直落
巴巷水坝的靓丽风景，过程中左右摇晃
也让人感到非常刺激。

这项最长滑水道开发阶段总投资为
1200万令吉，仅滑水道则是500万令吉，
全程由488个部分(Section)和326个侧挡板
组成，并使用了10,248螺栓及螺丝冒，
以及重达66吨，1.2公里长的钢管连接一
起而组成。
健力士评审员:比旧纪录长3倍

健力士世界纪录评判员彼得说，这是
突破性以及非凡的世界纪录，因为滑水
道超越了前个纪录保持者约3倍，即德国
的356公尺，以及日本的266公尺，是个
极具意义的纪录与成就。

“这项设施尤其是在保护环境的前提
下建设而成，让这项纪录深具意义，而
槟城也是个非常棒的城市，我会回到这
里观光。”

世界最长滑水道

槟城“世外逃源”长达1111公尺
的滑水道被列入健力士世界纪录，
（左起）沈芝庆及彼得。

长达1111公尺的滑水
道让人在山间树林中穿
梭，体验大自然。

最长的滑水道工程是在保护森林大自
然环境下进行的。

最长滑水道让整
个山林充满欢
笑声。

获健力士世界纪录认可

报导冯芷芸
摄影Darwina Mohd Daud/
主办单位提供



12 要闻12 2019年10月1日—15日

“2019年天眼杯国际少儿漫画大赛”马
来西亚终评阶段，共有889份马来西亚
参赛作品获奖，其中北马区的获奖率标
青，占了奖项中的161份作品。日新独
立中学学生陈籽锜以《生日颂》作品荣
膺全球仅有10个的特等奖。

主办方代表梅德顺博士指出，这国
际比赛的参赛人数每年都上升，而今年
共收到逾4万份作品，而马来西亚的作
品则有逾4000份而获得奖项的作品则有
889份，北马则占了其中的161份，即占
了10%的得奖作品。

他说，除了上述奖项，北马区参赛
者也在这比赛中获得了28个金奖、30个
银奖、39铜奖、57个优秀奖、2个组织
奖以及4个优秀老师辅导奖，又一次成

为马来西亚在国际上的骄傲。  
他补充，参赛者是经过国际评审团

严谨的初评后，在4万余件参赛作品
中，共有1300余幅作品脱颖而出，入围
终极评审。  
郑来兴：槟扮演文化艺术先锋

受邀出席颁奖的光大区州议员郑来
兴指出，槟城向来都扮演马来西亚文化
艺术先锋的角色，槟州政府也先后在槟
城开设了许多文化艺术场所，包括亚洲
漫画文化馆就是于2016年落成及开幕。

“这是槟州政府为文化艺术开启的一

扇门，是我们为槟城乃至马来西亚的孩
子们所建立的国际艺术平台。”

他希望透过艺术文化的熏陶，在孩
子心中播下美好的种子，培养高尚的兴
趣、积极进取的人生态度，从而打造绿
意以及创意的下一代。

他表示，今年是“天眼杯”国际少儿漫
画大赛举办的第15个年头，主办方一直
秉持着 “让孩子开心画画”的宗旨，推广
漫画创作，扩展孩子们的创意和想象。

他说，这届大赛的三个主题为：“
生日颂”、“美食畅想”以及“我的逗趣
生活”，都旨在为孩子开创各种创意思

维。
他指出，尤其在槟城这个“美食”州，

孩子们一见到“美食”二字，就把素材集
中在各国或当地的特色美食，把具有地
方特色的美食搬到画面。大家可在许多
参赛作品中，发现色彩鲜艳的“蔬果拼
盘”、泛着金色油光的大块“烤肉”以及
多种多样的“海鲜”等等，通过多格或四
格漫画，来表现生活中的故事或趣闻。

当天出席颁奖仪式的有：马来西亚
少儿美术教育协会主席陈辉文、槟城亚
洲漫画文化馆经理张玉麒、日新独中校
长陈奇杰、美术科主任陈玉凤。

东北县高等教育援助金发放
首长：州政府致力为杰出学生供就业机会

槟州政府日前发放东北县2019/2020年度高等教育援
助金，共有223位学生受惠。

槟州首席部长曹观友受邀出席颁发援助金时指出，
槟州政府借此机会鼓励优秀的学生，并发放300令吉援
助金予入读工艺学院的学生；发放1000令吉予入读半岛
地区大学的学生，以及1200令吉予入读东马地区大学的
学生。

他说，槟州政府共拨出19万7800令吉
作为今次的高等教育援助金。他表
示，尽管数额不大，但却是州政
府从2008年开始兑现允诺，帮助
有需要的学生。

“发放援助金初期只发给每
名受惠学生500令吉，较后在
2011年增加至1000令吉。”

他表示，州政府希望这援
助金多少能够帮助减轻学生
家长的负担，尤其是在缴付
学费方面。他同时希望受惠
学生能够专注于学业，日后
带来卓越的成果。

他也补充，若有学生需要
申请贷学金来继续升学，可向
州政府查询申请详情。

“槟州政府相当注重人力资源
这 方 面 ， 因 此 在 倡
议槟城2030愿景的同
时，州政府也了解尚
有 空 间 需 要 提 升 改
进，尤其是为杰出的

槟州学生提供更多的就业机会。”
他也劝勉学生们在升学的同时，把握

机会提升自身的各方面知识，以便往后可
在职场上善用，尤其是目前已转型至工业

4.0的时代。
当天出席者包括：光大区州议员郑来兴、

亚依淡区州议员黄顺祥、峇都兰樟区州议员王耶
宗、峇都蛮区州议员古玛力申。

陈昱潓：减轻买书费用
来自拉曼学院的陈昱潓接受《珍珠快讯》访问时指

出，非常感谢州政府给予的援助金。
修读会计系的她坦言，获得这援助金除了给予她鼓

励之外，也可让她减轻买书的费用，因为升学需要购
买课本，费用不少。  
尤敬学：用来缴付学费

同样来自拉曼学院，修读企业管理系的尤敬学表
示，由于到学院升学没有奖学金，因此有一定的经济
压力。

她在获得州政府的援助金后，无疑帮助她减轻缴付
学费的负担。

槟首长曹观友希望透过发放教育援助金，帮助减轻家长的负担，让学生更专注学业。

尤敬学（左）
与陈昱潓（右）
感谢州政府发放教育援助金，
减轻她们的负担。  

天眼杯国际少儿漫画赛
日新独中陈籽锜膺特等奖

来自日新独中的陈籽锜荣膺特等奖，其
身后为得奖作品《生日颂》。

“2019年天眼杯国际少儿漫画大赛” 中，北马区参赛者的获奖率标青。
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配合理大创校50周年，“和平之路慈善义跑” （Peace Road Charity Run）将于10月
13日上午7时在理大草场举行。

槟州青年与体育委员会主席孙意志周五召开记者会说，上述活动是由大马天宙
和平联合会（UPF）、  亚太大学社区参与网络（APUCEN）以及槟城慈善基金会
（PKAPP）主办，旨在通过和平连接全世界，是一项建立和平与繁荣的全球项目。

他说，我国并非单一种族的国家，各组之间应该互相尊重才能维持社会的和平。
“如果一个环境并不和平，那将会产生各种影响，比如投资者不敢前来这里投

资。”
孙意志：人们应时刻保持警惕

他指上述活动主要是提高社会对于和平的醒觉意识，要人们时刻保持警惕，才能
促使马来西亚成为一个团结与和平的地方。

孙意志认为，槟城到目前为止还算是和睦的，不过作为青年及体育委员会主席，
他依然支持这类醒觉意识的活动。
活动所筹获款项捐慈善机构

“和平之路慈善义跑”报名费为成人40令吉、7至12岁儿童30令吉、6岁或以下
者免费。活动所筹获款项将分别献捐给 Ajar-ajar Malaysia、槟城痉挛儿童协会
（SPASTIK）以及马来西亚北马儿童癌症协会 （FOCCAN）。

活动顾问黄鉥粦说，这是槟城第三次举办和平之路义跑活动，首年共有1200人报
名，去年则有3300人报名，今年适逢理大欢庆50周年，大会将目标设在5000人。

“报名截止日期为10月6日，目前主办单位已经接获3400人报名。”
他说，除了义跑之外，活动现场也设有多项周边活动，像是幸运抽奖、小游戏、

尊巴舞，以及大脑健康检测活动等。
有意参与者可以透过浏览JomRun、Howei或Ticket2u网站报名，每名参与者可获

衣服、电子证书以及礼包与精美奖牌。
欲知详情可联络Ms Ong  011-55185977 ，或浏览facebook.com/PeaceRoadPG。

卫生局下放权力，槟岛市政厅11月份开始，有权关闭不符当
局卫生标准的食肆。

槟岛市议员王宇航指出，在卫生部下放权力前，当局只能对
违规的食肆做出罚款，如要采取进一步行动，则必须和卫生部
官员联合行动，方才能关闭违规食肆。

“在当局同意下放权力后，意味着市政厅的执法队员，也能
行使执法权，关闭卫生指标分数不超过51分的食肆最少3天至
14天。”

他透露，打分标准和目前卫生部指标雷同，当局将会根据厨
房清洁、食肆内是否出现鼠类、蟑螂、苍蝇，和食物存放方式
等做出分数评估。

槟岛将率先试行电子滑板车（E-Scooter），以实验该代步工具在槟城的适用
性。

这项由私人企业出资，并和房屋及地方政府部试行的计划，将于10月1日配
合在槟岛举行的第7届亚太区城市论坛首先亮相，做为其中一种代步工具。

槟岛市政厅市长拿督尤端祥表示，这项实验性计划将从上述日期开始至明年
3月31日，为期半年的试行将在论坛后，移师至峇六拜继续进行。

“有关企业将准备150至200辆电子滑板车，在峇六拜尝试运行，如果能够成
功，那槟岛将拥有又一可以选择的代步工具。

新代步工具
电子滑板车10月起试行半年

提高社会和平醒觉
和平之路义跑10月13日举行

和平之路义跑将在10月13日举行，欢迎民众踊跃参与。  

卫生局下放权力
槟岛市厅11月起可关闭脏食肆

槟岛市政厅从11月份开始，有权关闭不符当局卫生标准的食肆。  

槟岛市长拿督尤端祥（左）与槟岛市议员王宇航。

他是在槟岛市政厅例常会议后，被询及上述课
题时这么指出。

他续说，如果被关闭的食肆，在期限内还是没
有改善，当局也有权力延长关闭期限。甚至吊销
有关食肆的执照。

另一方面，如果被勒令关闭的食肆违反禁令
继续营业，当局也有权力查封有关食肆，并依据
1991年槟岛市政厅食肆条例，将业者控上法庭，
如果罪成将被罚款不超过2000令吉或坐牢不超过1
年或两者兼施。
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威省市长拿督罗查里宣布峇眼正式规划为艺术文化区，威
省市政厅亦成立文化艺术旅游局，着手整理及建立威省艺术家
资料库存。

罗查里表示，威省升格为市后，已将王俊畅路至北海老桥
以及阿末沙亚至班台路一带，规划为艺术文化区，让原本已发
展成为后巷艺术走廊的地带，正式踏上文创艺术发展列车。

“市政厅也将拨出100万令吉，逐步提升北海老桥巴刹设备，
让该巴刹也同样提升。除了峇眼，市政厅也将推动大山脚及高
渊镇城的文化遗产艺术发展。”。

他称，市政厅也首设文化遗产旅游局，着手整理及收集威
省艺术家资料，收集区内已故以及现有的文化艺术家的资料，
以丰富威省文化艺术发展的资料库存。

罗查里出席北海青年独立广场举办的峇眼盛会开幕仪式，
在致词时如此表示。当晚，沙迪斯州议员、市政厅秘书罗斯娜
妮、邝志祥、古玛仁市议员等出席。

市长说，市政厅将把一些从事艺术活动，包括歌舞、话
剧、戏剧、演员、演说家、文创、摄影等等的艺术家资料整
理，当然，也欢迎民众及团体提呈人选建议，以丰富艺术家库
存档案。同时，亦是一种对于艺术文化者的肯定及认同。

首长：槟州擅长破纪录     
大马纪录大全活动掀热潮

槟州首席部长曹观友挑战致词到明天？
曹 观 友 出 席 由 大 马 纪 录 大 全 （ T h e 

Malaysia Book of Records）举办，主题为“非
凡马来西亚”的MBR Live！2019时打趣表示
有意打破最长的致词纪录，假意表示打算在
现场致词到明天去。

无论如何，他最终还是简短地结束了致
词。

曹观友说，槟州对于创造纪录并不陌生，
长年以来创下了不少纪录，包括槟城“世外
逃园” Escape主题乐园计划兴建最长的水上
滑梯以打破健力士世界记录。

他说，根据了解，这项为期3天的活动将
有数项活动开放让公众参与，并现场建议育
有数名孩子的行政议员再里尔参与最快速为
5个假宝宝换尿布的挑战。

曹观友也对大马纪录大全选择槟城作为今
年的活动地点表示欢迎。

“非凡马来西亚”MBR Live！于 9月20至22
日上午10时至晚上10时，在合您广场举行，
旨在激励大马人超越极限，试图刷新大马纪
录大全，缔造辉煌成就。
黄枫伟盼成年度盛典

大马纪录大全总执行长黄枫伟说，这是他
们第二次举办MBR Live！，盼望可以持续发
展、成为一年一度的盛典，培养大马同胞的
爱国精神。

这项为期3天的活动展出46个破纪录的演
出、39项现场破纪录活动，以及7个引人入
胜、充满乐趣的挑战供公众参与。

39个现场挑战包括以星巴克咖啡进行绘
画、60秒内吃掉火炬、最快逃出水牢、1分钟
反向掌握俯卧撑以及滑翔时拉小提琴等等。

至于开放给公众参与的7个活动则包括以
最短时间倒背AZ、在不使用手的情况下吃
掉最多寿司、最长时间跳绳、最快的硬币堆
叠、最快的15个杯子堆叠、最长时间平板支
撑及最快喝下一瓶软饮料。所以参与者将获
得证书。

欲知详情可浏览 http://malaysiarecords.
com.my/live/ 。

出席者包括行政议员杨顺兴和浮罗池滑区

州议员李俊杰等。
刘纹夆吞火创新猷

来自吉隆坡的刘纹夆（35岁，魔术师）成
功在58.84秒吃掉59支火炬！

刘纹夆受访时说，他在魔术师领域已有
10年，为了寻找新的特点而萌生“吞火”的概
念。

他说，为了这次的比赛已经训练了大约5
个月，他对于今天的表现感到满意，不过他
觉得还可以表现得更好，打算未来再破自己
的纪录。

他坦言，其实火的味道是恶心的，毕竟放
进嘴里的就只是一般被点燃的煤油。

“吞火的难度其实蛮高的，最明显的就是
烫伤，嘴巴、鼻子和手被烫伤都是家常便
饭。”

他指自己就曾有一次烫伤眼睛接受治疗，
因此往后吞火都会戴上眼罩以作保护。

刘纹夆表示未来会再尝试打破自己的纪
录。

威省市长拿督罗查里等人为峇眼盛会主持开幕仪式。

威省市厅成立文化艺术旅游局
峇眼列艺术文化区

黄枫伟（左5起）和曹观友给打破纪录者颁发奖状。

刘纹夆在短短的58秒
内吞掉59支火炬。
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槟州地方政府及房屋委员会主席佳日星宣布本周末
起，在槟岛8个地点分时段设置门牌税咨询柜台，有疑
问的民众受促前往临近柜台进行了解。

他召开记者会说，地方政府在两周前宣布门牌税调
涨后，就接收到许多民众的疑问，为此，州政府决定在
各地设置咨询柜台解答民众。

槟城门牌税咨询柜台日期为--10月5日及10月12日（皆
星期六），地点为早上11时至晚上9时在葛尼百丽宫、
早上11时至晚上9时皇后湾广场、早上11时至晚上9时于
日落洞特易购广场，以及早上7时30分至中午1时在浮罗
山背公共巴刹。

另外，星期日日期分别为10月6日以及10月13日，早
上11时至晚上9时在合您广场、早上11时至晚上9时在
丹绒道光特易购、早上11时至晚上9时峇央峇鲁阳光广

场、早上11时至晚上9时在发林阳光广场，以及早上7时
30分至中午1时在浮罗山背公共巴刹。
不展延反对调整门牌税期限  

询及是否会展延反对调整门牌税的期限，佳日星表
示，根据1976年地方政府法令第141（4）条文 ，即任
何不满门牌税调涨者将获上诉机会，而原本的期限只有
2个星期，但地方政府已经给予一个月期限，不会再展
延，民众必须在10月14号致函给相关单位。

“门牌税通知信函已在两周前就发出，若民众不满门
牌税调涨，只需到相关单位投诉，然后等待该单位联络
并表达不满的原因即可，程序简单。”

槟岛市政厅主席拿督尤端祥补充说，民众也可在周
一至周五工作时段前往槟岛市政厅办公室询问详情。

修改2012年山坡发展指南
槟政府严格监督山坡发展计划

槟州地方政府委员会主席佳日星
说，槟州政府目前正在修改《2012年
山坡发展指南》，预计今年12月完成
报告并呈予槟州规划委员会，以便更
严格的监督及规定山坡发展计划。

他召开记者会说，根据两年前涉
及11条人命的丹绒武雅工地土崩事故
报告内的建议，本身已在昨日，与职
业安全与卫生局（DOSH）以及槟岛
市政厅召开会议，探讨如何更一进步
采纳报告中的建议，并采取了几项步
骤。

他说，报告建议修改《 2012年山
坡发展安全指南》，而他本身也已
指示槟岛市政厅进行修改，以制定更
严格的指南，监督山坡发展计划，
同时，州政府也建议日后由市政厅
委任独立审查工程师（Independent 
Checker)，成本是由发展商支付。

“日后槟岛市政厅将会负责委任独
立审查工程师，以便更严格的监督工
程的发展及工地安全。”

另外，针对报告中建议槟岛市政厅
及职业安全与卫生局，各别重新制定
目前发出的停工令令所需的条件，佳
日星表目前他与两者开会后，将会采
取几项行动，其中包括：

佳日星说，职业安全与卫生局早前
是在工程开始后才会介入，鉴定工地
的安全性，而未来该局将会在发展准
证申请及规划的阶段，开始进行审查
及评估。

探讨提高刑罚
询及是否会提高罚款，佳日星表示

罚款和刑法必须在是法律规定，并不
是修改指南就能改变的，而罚款或坐
牢的决定，必须根据法官的裁决，不
过州政府将会探讨，提高现有罚款5
万令吉及坐牢5年的刑罚。

“这是州政府采纳报告中的建议，
所作出的行动及步骤，希望能够进一
步改善工地的安全。”

与会者包括槟州职业安全与卫生局
主任查尔发、副主任依德里斯、槟岛
市政厅工程部主任拉珍达兰，以及槟
州规划委员会主任拿督依德里斯。

佳日星：为民众解疑问
8地点设门牌税咨询柜台

槟岛市政厅特在八个地点设咨询柜台，为民众解答
有关门牌税调涨的疑问。

1. 针对任何可能会危害公共安全（包括员工）并导致公共财产和环境受到破坏的实现，立即发出停工令。

2. 对于任何不遵守其他机构条例所发出的停工令，将会立即再发出停工令。

3. 如果违规情况较为轻微，将会发出警告信给予发展商或相关单位，并规定在3天内作出改善。若该单位没采取任何行动，
将会立即发出停工令。

4. 槟岛及威省市政厅将重新检讨2019年地方政府条例（土地工程），并严厉加强土地工程违法行为的刑罚， 预计将于2020年
2月发布。

5. 发展准证的申请将转交给职业安全与卫生局进行坚定，以设置更适合的条件来改善工地的安全性。

6. 职业安全与卫生局未来也将推出安全指南，并举办讲座会及说明会予政府、发展商及其他相关单位， 以便提高工地的安
全性。

佳日星（中）与官员探讨如何更一
进步采纳丹绒武雅工地土崩事故报
告的建议。  
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CONTOH

每年 ：RM130RM130

一次性

RM1,000
往生抚恤金

RM1,000
国立大专助学金

RM200
宝贝计划

乐龄人士 能力差异人士

每年提供
两次新渔网

每年 ：每月

：

德士司机三轮车夫 学生巴士

(入学东马大学学生获
额外RM200)

渔民
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曹观友主持切蛋糕，庆祝希尔顿逸林酒店成
立一周年。  

活悦乐龄公会（Society of Active Generation of 
Elders，SAGE）将于10月11日傍晚7时，在商务小
学礼堂庆祝2019年长者日，欢迎乐龄人士参与。

活悦乐龄公会主席陈锡添在槟州福利、爱心社会
委员会主席彭文宝的陪同下召开记者会说，该活动
是为纪念长者对社会的贡献而常年举办。

“这是槟州政府连续10年与本会合作举办这项庆
典。”

他说，活动当天将有多项精彩的节目，包括排舞
以及乐队伴奏下的社交舞。参与者除了可以获得礼
包之外，还有机会赢取幸运礼物。

陈锡添说，该会也将给80岁以上乐龄人士派发
红包，回忆首年举办时，只有5名乐龄人士获得红
包，今年已发展到共有65人可以领取红包。
彭文宝赞活悦乐龄公会建树多

彭文宝说，SAGE是一个活跃的乐龄人士组织，
多年来为政府和社会做出贡献。

该庆典入场券售价为35令吉，开放给会员以及
州内的乐龄人士，先到先得。目前该会已经售出
逾90席餐券，有兴趣购票者可以前往位于爱心大厦
的SAGE办事处，或联络Goh Ah Hooi 019-4733298
、Chin Sek Ham 016-4570764。

919长长久久 
首长见证24对新人注册结婚

2019年9月19日这个特别的日子，寓意
着“长长久久”，24对新人在槟州首席部长曹
观友见证下，签署结婚证书，注册成为夫
妇，步入人生的另一个阶段，首长也祝愿
每对新人的婚姻长长久久，细水长流，幸
福美满。

这场集体注册仪式是在安顺路联邦政府
大厦的国民登记局举行，共有24对新人参
与，即18对华裔及6对印裔，其中两人分别
是泰国人和印尼人。国民登记局特地布置
场地、安排餐饮及歌唱节目，让新人留下
幸福的回忆。

首长在仪式上致词时说，许多人不清楚
国民登记局除了处理个人证件外，最主要
就是在1976年婚姻法令下，办理非穆斯林的
婚姻注册。

“新人除了可在国民登记局以外的地方注
册结婚，其实也可以在该局完成手续，局
里同样设有布置得温馨漂亮的注册室，供
新人签署结婚证书。”

“2017年，共有655对新人在国民登记局注
册，局外注册则有31对。2018年，更增加至
748对在局里注册，局外注册是43对。”

“2019年截至8月，共有545对新人在局里
注册，局外40对。”

首 长 也 透 露 ， 国 民 登 记 局 的 第 1 对
注 册 新 人 是 邵 德 兰 法 瑟 与 安 妮 达 沃 丝
（Southerland Fraser & Annie Towers）他们
是在129年前的1890年注册。

他赞扬国民登记局成功主办今天的盛事，让人民感受到他们
服务社会的诚意，对于走在前线，并且接地气的政府机关，槟州
政府将给予绝对的支持。

见证集体注册仪式后，首长也主持国民登记局的婚姻注册室
翻新后重新启用礼。

林佳威和骆燕如成“头号新人”
24对新人中，排列第一的新人是林佳威和骆燕如，他们在6个

月前就订下这个日期注册，是今天仪式的“首号新
人”，这对帅哥美女组合也成为全场焦点。两人是
在新加坡工作的槟城人，新郎是厨师，新娘则是空
姐， 他们拍拖5年后决定结婚，携手走向幸福人生路。
陈彬翰和林宜铮特地选919注册

排名第二的新人是陈彬翰和林宜铮，两人都在西药行工作，
拍拖3年后，情投意合之下，决定注册成为终生伴侣，他们觉得
2019年9月19日是个特别的日子，所以选了这天注册，愿爱情长
长久久、永浴爱河。

活悦乐龄公会将在10月11日举办“2019年长者日”，欢迎乐龄人士参与。

活悦乐龄公会
10月11日办长者日

陈彬翰和林
宜铮 觉得919

是个特别的日子，
特选在这天注册。

24对新人参与国民登记局举行的集体注册仪式，首长曹观友见证这
美好的时刻。  
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一卡在手，全槟走走！
配合即将来临的旅游年，槟城环球旅游

机构（PGT）联合PlayPenang推出“槟城
体验卡”（Penang ExperiencePass），让
游客们可以单持一张卡，走遍全槟20个主
要旅游景点。

左起为槟城环球旅游机构黄茁原、杨顺
兴和PlayPenang首席执行员林奕豪为槟城
体验卡主持推介。

杨顺兴：善用科技推广旅游业    
槟城体验卡让你优惠游20景点

20个景点入门票价格
1. 槟城飞禽公园（约RM40.30）
2. 热带果园（约RM40）
3. Entopia蝴蝶公园（约RM52）
4. Audi Dream Farm （约RM65）
5. 热带香料花园（约RM25）
6. 张弼士故居（约RM17）
7. 槟城大黑殿3D荧光博物馆（约RM25）
8. 升旗山The Habitat （约RM47）
9. 槟城战争博物馆（约RM38）
10. Art and Garden（约RM27）
11. Wonderfood Penang （约RM25）
12. 槟城双层观光巴士（约RM45）
13. 槟城泰迪熊博物馆（约RM26）
14. 槟城圆顶科学馆（约RM48）
15. 亚洲相机博物馆（约RM20）
16. Penang House of Music（约RM30）
17. iBox玻璃博物馆（约RM18.40）
18. 槟城黄金博物馆（约RM22）
19. 槟州博物馆（RM1）
20. The Top（约RM99）

学习空手道可
强身健体及防
卫 ， 一 举 两
得。

槟州青年及体育部“全民活力动起来”每月一运动计划，将于10月19日至20日一
连两天，举办槟州空手道嘉年华，欢迎对有关运动有兴趣者，一起参与其盛。

是项节目将于上述日期上午11时至晚上9时30分，在诗布朗再也双威嘉年华举
行，活动包含空手道工作坊，空手道锦标赛和展览。

槟州行政议员孙意志表示，是项活动是为了向民众推广空手道运动，让更多人
透过活动更了解空手道的精神，并加入成为他们的一员。

孙意志：民众可免费学习
“两天节目里，我们每天会从下午1时至2时，开始我们的工作坊，让民众免费体

验学习这项防身术。”
他是在记者会上，向记者这么表示。
他透露，当天也会举办空手道锦标赛，让槟州空手道高手们过招，比赛年龄层

从5岁至21岁，并分为4个主要组别。

“比赛报名费为60令吉，截止日期为10月5日，我们预计会有超过200人报名参
与。”

他也指出，上述活动中，晚上8时也会邀来我国的空手道国手前来演示，因此，
民众受促勿错过这次的精彩活动。
林志仁：槟州空手道实力强

槟州合心流空手道协会会长拿督林志仁表示，他们配合州政府举办这项活动，
主要是希望能够向民间推广这项运动，并发掘空手道人才。

“全国的空手道国手，有80%来自槟州，他们不仅在国内创出佳绩，甚至东南
亚、亚洲和国际赛事都能斩获佳绩，所以我们希望把这项运动再发展扩大，让槟
州以此为荣。”

“我们也希望透过这次活动，向大众展示真正的空手道精神，既对身心灵发展皆
有很好的影响。”

全民活力动起来 
10月19至20日欢迎学习空手道

槟 州 旅 游 发 展 、
艺 术 、 文 化 及 古 迹
委 员 会 主 席 杨 顺 兴
为 “ 槟 城 体 验 卡 ” 主
持 推 介 时 说 ， 该 卡
是 配 合 数 码 时 代 ，
善 用 科 技 的 优 势 进
一 步 推 广 槟 州 旅 游
业。

“ 体 验 卡 可 供 游
客 游 走 槟 城 2 0 个 主
要 旅 游 景 点 ， 像
是 槟 州 博 物 馆 、
位 于 升 旗 山 的
The Habitat、The 
Top、Entopia蝴蝶
公 园 以 及 热 带 香 料
园 等 等 。 游 客 可 以
根 据 不 同 的 价 格 选
择 购 买 1 日 卡 、 2 日
卡或3日卡。”

他说，体验卡也特别给予大马卡持有
者以及儿童特别优惠价。

杨顺兴在推介礼上致词。
“槟城体验卡是PETACH办公室因意

识到新技术领域改变了消费者的习惯而
做出的努力。据早前Temasek和谷歌联
合发表的报告，网络旅游占据了东南亚
互联网经济的最大部分，预计在2019年
达到297亿美元的成交额（GMV），且
会持续增长，并在2025年达到780亿美
元。”

“数据显示，消费者逐渐信赖网络交
易平台，尤其网络平台包含了广泛的航
空、酒店、度假和其他旅游服务等等，

消 费 者 可 以 更 轻 易 地 比 较 这 些 产 品 和
服务，并找出价钱最合理、最便利的一
个。”

他自豪表示，体验槟城网站是100%源
自槟城的网络平台，即由槟城专才所发
展，并且与槟州旅游业者合作，旨在推
广槟城最受欢迎的旅游产品，像是旅游
景点等等。

他 说 ， 槟 州 的 服 务 业 占 了 整 体 经 济
的49%，而旅游业则是最重要的其中一
环。

有 意 购 买 “ 槟 城 体 验 卡 ” （ P e n a n g 
E x p e r i e n c e P a s s ） 者 可 以 浏 览 
experiencepenang.com.my 查询更多详
情。

左起为槟城环球旅游机构 首席执行员黄茁原、杨
顺兴和PlayPenang首席执行员林奕豪为槟城体验
卡主持推介。  

“槟城体验卡”售价
1日票：
成人149令吉（大马卡119令吉）
儿童89令吉（大马卡69令吉）
2日票：
成人289令吉（大马卡219令吉）
儿童175令吉（大马卡135令吉）
3日票：
成人419令吉（大马卡329令吉）
儿童259令吉（大马卡199令吉）

孙意志（中）、林志仁（左六）等推介空手道活动。
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威 省 市 政 局 升 格 为 厅 后 送
给市民第一个有形的礼物，于
诗布朗再也一条排洪沟饲养锦
鲤，盼望打造成槟州的另一个
奇景。

继槟岛社尾万山复新计划以
后，威省市政厅在诗布朗再也
柏达镇威省市政厅大厦旁一条
长109公尺、宽5公尺、深1.75公
尺的排洪沟饲养多达200只台湾
锦鲤，沟里也有小喷泉、石头
和植物装饰等等。

威省市长拿督罗查里说，上
述计划是该厅落实提供更多休
闲空间的承诺，希望居民爱护
这条排水沟，不要乱丢垃圾和
捉里面的锦鲤。

他 说 ， 排 污 沟 内 的 锦 鲤 是
由官员自费购买并在一个月前
放入沟里，该厅并没有花费任
何开销，也没有雇佣承包商打
造，所有的费用皆由该厅官员
赞助，锦鲤也由官员们照顾。

“ 目 前 沟 里 已 放 入 2 0 0 只 锦
鲤 ， 放 入 一 个 月 后 也 存 活 至
今。这款台湾锦鲤还会猎食蚊
子的幼虫孑孓。”

他 解 释 ， 该 排 洪 沟 是 源 头
的部分，沟水并非来自河流和
住家废水，而是路上的水和雨
水，不算是脏水，因此当局在
植树后，于沟内放入锦鲤。

“ 理 论 上 来 说 ， 厕 所 和 厨 房
的废水都不会排放到排洪沟，
只有雨水。我希望可以借此计

划，灌输民众这个概念。”
罗查里日前与槟州第一副首

长扎基尤丁、槟州行政议员章
瑛、阿菲夫、爪夷区州议员方
美铼等，为市政厅升级再造公
园（MBSP Upcycle Park）主持
亮灯仪式时提到，一般可在网
上看见日本和韩国的水沟有鱼
悠游的奇景，而该厅早前到哥
打京拿峇鲁考察时，就发现了
来自京那峇鲁山的河流河水干
净且有鱼，成为游客相继造访
的景点，因此在考察后便开始
寻找适合地点。

他 说 ， 倘 若 上 述 计 划 取 得
成功，就会在其他排洪沟进行
类似的计划，包括将在近期内
将 柏 达 镇 到 峇 东 埔 路 （ J a l a n 
Permatang Pauh）的排洪沟打
造成类似韩国清溪川的概念。

为市民打造休闲空间
威 省 市 政 厅 升 级 再 造 公 园

（MBSP Upcycle Park）安装
LED灯饰后每晚亮灯，市政厅
也在公园旁打造餐车区，让业
者每晚7时开始营业至午夜，欢
迎市民前来拍照打卡、品尝美

食。
“市政厅将继续为市民打造休

闲公共空间，提升市民生活质
量，让威省迈向有活力的宜居
城市。”

罗查里希望可以将该区打造
成多用途空间，即白天可供民
众到公园休闲，晚上则是热闹
的餐车区，借此为B40和M40
市民提供从商和增加收入的机
会。目前该计划下并没有向餐
车业者收取费用，只要持有执
照就可以前来营业。
安装LED灯 提高安全性

“ 这 里 也 开 放 给 民 众 举 行 婚

宴，只需向市政厅申请即可。
不过民众必须自行租借帐篷和
准备食物。目前市政厅暂时不
会收取租借场地的费用。”

扎基尤丁代表槟州首席部长
曹观友致词时说，上述设施将
为柏达镇约2万居民带来福利，
而公园装上灯光后，安全性也
随即提高。

他说，目前槟州共有60%路
灯采用LED灯。

“槟州政府正与国能商讨，将
州内的路灯全部更换成节能省
钱的LED灯，一旦全面更换，
槟州将成为全马首个100%使用
LED路灯的州属。”

威省排洪沟饲养锦鲤
冀打造槟州另一奇景

“午餐大汇串”义卖会1013举行
为5慈善团体筹募15万经费

“午餐大汇串“（Lunchvaganda）社区慈善
美食义卖会将在10月13日，中午12时至下午4
时，在槟城美以美男子中学举行。

上述义卖会是由槟糖尿病协会、槟城家
庭健康发展协会、Badan Sokongan Pesakit 
Kanser Seberang Perai、玻璃市家庭计划协会
与Persatuan Generasi Pemenang联合主办。

双溪槟榔区州议员林秀琴表示，该义卖会
宗旨主要是为上述团体筹募慈善、健康和教
育服务资金。

“我们需要资金来为弱势群体提供帮助，
包括进行妇女健康和艾滋病预防外展服务、
提升公众对糖尿病的醒觉意识、给予癌症病
患者支持、对患病儿童的家庭提供危机援
助，以及为贫困儿童提供教育援助。

 她说，此次义卖会筹款目标为15万令吉，
但目前仅筹到5万令吉，她呼吁各界多多益
善、慷慨解囊。

她补充，义卖会当天将有超过35个美食档
口，同时也设有售卖装饰艺术品档口、神秘
礼物档口、血糖测试以及SPA产品。主办单位也建议
出席者可自行携带容器和餐具，以响应槟州政府减少
塑料垃圾的行动。

欢迎民众捐献 成为志工
她补充，义卖会优惠券将以每张20令吉以及每本

200令吉售出，欲购买者请联络槟城家庭健康发展协
会，04-281 3144  。

主办单位也欢迎现金捐款以及食品赞助，他们将
把免税收据发给捐款100令吉以上的现金捐款者或捐
款组织，捐款者可将捐款存入秘书处Maybank银行户
口：Penang Family Health Development Association，
户口号码为：5570 1800 0092。

欲知更多详情，可拨电查询槟城家庭健康发展协会 
04-281 3144 、筹委会联合主席Ms Yeap Meng Chee  012-
3046301，以及 Mr Ronnie Teoh 013-4328807，或点赞及
关注槟城家庭健康发展协会脸书专页 @penangfhda。

对 于 有 意 成 为 “ 午 餐 大 汇 串 “ 慈 善 义 卖
会 志 工 者 ， 主 办 单 位 也 表 示 无 任 欢 迎 。
有 意 者 可 上 网 填 写 表 格 ， h t t p : / / f o r m s .
gle/5SpnXWLzkNib96Ke7，或联络槟城家庭
健康发展协会，04-281 3144。
叶明珠：提供教育援助予艾滋病孩
童

槟城家庭健康发展协会代表叶明珠表示，
该会是北马首个设立预防艾滋病的团体，她
呼吁高风险感染艾滋病的人士可向他们寻求
帮助。

“所筹得的资金将用来提供教育援助予受
艾滋病感染的孩童。”  
张龙发：300万国人患糖尿病

槟糖尿病协会代表张龙发表示，目前大约
有300万大马人患上糖尿病。

“由于糖尿病案列越来越高，作为慈善组
织需主动与其他非政府组织、政党甚至政府

合作来帮助糖尿病患者。”
蔡金英：多人对家庭计划存错误迷思

玻璃市家庭计划协会代表蔡金英补充，许多人的家
庭计划有着错误的迷思，仅停留在限制家庭人数或生
育的刻板印象中。

她说，该会主要是帮助女性，尤其是贫穷与无助的
产后女性。

林秀琴（右二）与其他联办单位代表呼吁民众踊跃出席“午餐大汇串”。

罗查里、扎基尤丁等人将
锦鲤放入排洪沟里。。

章瑛（左2起）、阿菲夫、罗查里、扎基尤丁、方美铼和嘉宾们为
威省市政厅升级再造公园主持亮灯仪式。
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槟州首席部长曹观友说，为了迎合工业4.0所带来的
机遇，国人必须具备应对未来的技能。

他说，数据显示，我国目前有54％的工作岗位采用
自动化，因此必须重新调整教育内容和工作培训，并
制定技能培训计划，以协助国人面对转变，利用如今
还不存在但将在2030年成为需求的技能。

“我们已经走上了正确的道路，但还有许多工作要
做，这就是为什么我很高兴看到像戴尔这样的大型跨
国公司，可以持续投资在我国的数字化未来以及新生
代的身上。”

他说，在槟城方面，州政府透过槟州未来基金给予
合格的学生奖学金，以拓展在科学、科技、工程与数
学方面的发展，确保槟州拥有符合未来的生力军。

“因此无论是公众或私人界都必须共同为发展国家的
数字化未来而努力。为达到这个目标，最重要的是首
先创造一个在未来具有高技能的人力资源。”

大马戴尔科技大专连接项目（Dell Malaysia 
University Connect）共有约300名学生参与，曹观友
致词时对此表示祝贺。他说，这是一个可提供槟州甚
至马来西亚的下一代展现远大理想的平台，尤其让他
们在数字化时代发挥潜能，并且不断地变化和发展技
术。

他说，一般对“第四次工业革命”（Fourth Industrial 
Revolution）的术语以及其对世界的工业和经济的意义
不陌生，但其实每一次的革命，都可以看见了世界根
本的改变。

“如今进入第四次，我们将见证汇集数字、物理和生
物的新技术融合。”

曹观友指出，在2018年推出槟城2030愿景时已拥有
非常明确的目标以及槟城所要迈向的未来方向。不
过，他指槟城2030是超越蓝图的，并且是一种文化和
方式的变革，以重家庭、绿意、精明和励志作为政策
方向。

“我很高兴看到Dell如何在这些领域做出贡献，并在
马来西亚开展了将近25年的业务，促进槟城的经济和
人力资源发展。”

曹观友较后也在槟城戴尔办事处参观与交流，由马
来西亚戴尔科技常务董事方怡民接待。

迎合工业4.0机遇
首长：国人需具备技能应对未来

敦阿都拉曼伉俪（右三及四）为威省市政厅大厦主持
命名仪式，左起为阿菲夫丶法力占及罗查里。

威省市政厅大厦命名
全力迈向低碳和智能城市

16层楼高
的市政厅
大厦顶端
燃起绚丽
的烟火。

曹观友与大马戴尔科技大专连接项目全体出席者大合照。   

大山脚柏达镇前威省市政局大厦，在槟州元首阁
下敦阿都拉曼阿巴斯亲临主持命名仪式后，正式更
名为威省市政厅大厦。

威省市政厅市长拿督罗查礼致词时说，他已为威
省市政厅拟定了可持续发展的短期，中期和长期战
略方案于目标。

“威省市政厅拥有一项‘社会契约’，这标志着’当
代社会’的新开始，即迈向低碳城市和智能城市的
理念。”

威省市政厅的目标，是在2022年成为低碳城
市（Low Carbon City），2030年成为碳中和城市
（Neutral Carbon City），并在2050年成为零碳城市
（Free Carbon City）。

罗查里说，该厅希望在2022年减少50％的碳排

放，并将碳排放量从人均8.0吨的二氧化碳降至人均
4.0吨二氧化碳量。此外，威省市政厅还致力于与世
界，及其他城市合作以应对气候变化，并将全球变
暖限制在1.5摄氏度以内。

当晚州元首主持命名仪式后，16層楼高的市厅大
厦顶端燃起绚丽的煙火，照耀这座国內最新及最大
城市的市政厅大厦，围观的民众皆雀跃万分。

威省市政厅是于本月16日正式升格为市，而威省
市政局（MPSP）也改称威省市政厅（MBSP），让
槟州拥有国內最独特的地方政府，并且全州都由市
政厅管理，即槟島市政厅及威省市政厅。

与会者包括槟州第一副首长拿督扎基尤丁、 槟
州行政议员阿菲夫丶州秘书拿督斯里法力占及威省
市长拿督罗查里。  
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ெமாகமான் ைமாைமாம் - கல்வி அ்்ச்சு வரைமாறறுப 

ெமாைத்் ் தைசிை கல்வி சமான்றி்ழ் (எஸ்.பி.எம்) 

த்ரவில் கடைமாைப ெமாை்மாக தீர்மானிததுள்்ளது. 

்மாணவரகள் வரைமாறறுத த்ரவில் சிைபெமான 

அ்ைவு நி்ை பெறும் பெமாருடடு ெமாகமான் 

ைமாைமாம் சடை்ன்ை உறுபபினர சததீஸ் 

முனிைமாணடி 428 எஸ்.பி.எம் வரைமாறறுப ெமாை 

்மாதிரி தகள்விக்கமான ப்மாகுபபு நூல்க்்ள 

ெடைரபவமாரத, சுங் லீங் இ்ைநி்ைபெள்ளி 

்மாணவரகளுக்கு அன்ெளிபெமாக எடுதது 

வழங்கினமார. 

எஸ்.பி.எம் லேரவில் வரேபாற்றுத் லேரவில் சிறநே லேரச்சி 
ப்ற 1,400 ்யிற்சி புத்ே்கங்கள் அன்ளிபபு -சத்தீஸ்

“இந்ப ெள்ளி ் டடுமின்றி ெமாகமான் வடைமாரததில் 

அ்்நதிருக்கும் பிை ஆறு ெள்ளிகளிலும் 

எஸ்.பி.எம் த்ரவு எதிரதநமாக்கும் 1,400 

்மாணவரகளுக்கு இபபுத்கம் அன்ெளிபெமாக 

வழங்கபெடுகின்ைன. 

“்மாக் ்ணடின் ்றறும் கம்தெமாங் கஸ்்மாம் 

இ்ைநி்ைபெள்ளிகளில் வரைமாறறுத 

த்ரவில் ்மாணவரகளின் த்ரச்சி விகி்ம் 

வருத்்ளிபெ்மாகக் கூறினமார. இபெமாைததில் 

த்ரச்சிப பெைமா் நி்ையில் எஸ்.பி.எம் த்ரவு 

சமான்றி்ழ் பெை முடிைமாது.

“ெமாகமான் வடைமாரததில் வமாழும் அ்னதது 

பெறதைமாரகளுக்கும் ்ங்கள் பிள்்்ளக்்ள 

இபெமாைததிறகமான பிரததிதைக வகுபபுக்கு 

அனுபெ பெமாரு்ளமா்மார வசதி இல்்ை. 

“அண்்யில் ்மாவடை கல்வி இைமாகமா 

அதிகமாரி்ைச் சநதிதது, சிை ெள்ளிகளில் 

ஆசிரிைர ெறைமாக்கு்ை (வரைமாறறுபெமாை 

ஆசிரிைரகள்) குறிதது கைநது்ரைமாைல் 

நைத்பெடைது.

�ோ்கோன் டோலோம் சட்டமன்்ற உறுப்பினர சததீஸ் முனியோணடி எஸ்.பி.எம் ெரலோற்றுப் �ோட மோதிரி 
த்கள்விக்கோன வேோகுப்பு புதே்கதணே மோணெர்களுககு எடுதது ெேஙகினோர. 

“ கூடிை வி்ரவில் எதிரதநமாக்கவிருக்கும் 

அரசு த்ரவில் சிைந் த்ரச்சி பெருவத்மாடு 

எதிரகமாைததில் இம்்மாணவரகளில் சிைர 

ப்மால்லிைல் நிபுணரமாகவும் உருவமாகைமாம்,” 

என்ைமார.

இநநிகழ்வில் சுங் லீங் இ்ைநி்ைபெள்ளி 

்்ை்்ைமாசிரிைர ்மாங் பகங் உவமா, 

ஆசிரிைரகள் ்றறும் ்மாணவரகள் கைநது 

பகமாணைனர. 

கைந் ஆணடு (2018) ெமாகமான் வடைமார ஒரு 

ெள்ளிக்கு ்டடுத் இபபுத்க அன்ெளிபபு 

வழங்கபெடைது. எனதவ, அபெள்ளியின் த்ரச்சி 

விகி்ம் அதிகரித்்் முன்னிடடு இவ்வருைம் 

ஆறு ெள்ளிகளுக்கு வழங்க இணக்கம் 

பகமாணடுள்்ள்மாக த்லும் ப்ரிவித்மார.

ெரலோற்றுப் �யிற்சி புதே்கம் வ�ற்றுகவ்கோணட சுங லீங இணடநிணலப்�ள்ளி மோணெர்களுடன்  
சட்டமன்்ற உறுப்பினர சததிஸ் முனியோணடி (நடுவில்)

ஜமாரச்ைவுன் – எய்ப்க் ெமாடு பெர்மாட 

நிறுவனம்  (எச்.டி.பி) Hei Tech Padu (HTP)  

திடைமிடைபெடி நமாடடின் மு்ல் விதவக வமாகன 

நிறுததும் (பி.எஸ்.பி) திடைத்்ச் பசைல்ெடுததும் 

பெமாருடடு   1,031 ‘பசன்சமாரக்்ள’ 

நிறுவியுள்்ளன. இதில் 34 கூடு்ல் பசன்சமாரகள் 

பெமாது, உைல் ஊனமுறதைமார ்றறும் கரபபிணி 

பெணகள் வமாகனம் நிறுததும் இைங்களில்  

பெமாருத்பெடடுள்்ளன.

 வீை்்பபு, உள்ளூரமாடசி, கிரமா்பபுை 

்றறும் நகரபபுை திடைமிைல் ஆடசிக்குழு 

உறுபபினர பஜக்டிப சிங் டிதைமா கூறு்கயில்,

பெமாது ்க்கள் இந் விதவக வமாகன நிறுததும் 

பசைலியின் பசைல்ெமாடு குறிதது ்ங்கள் 

கருததுகள் ப்ரிவிக்க வமாய்பபு வழங்கபெடுகிைது 

என்ைமார.  

 “பெமாது ்க்கள் இந் விதவக 

பசைலி்ைப ெைன்ெடுததி இைகுவமாக வமாகனம் 

நிறுததுவ்றகமாக ்மாநிை அரசு இரு ஊரமாடசி 

்ன்ைங்க்ளமான பினமாங்கு ்மாநகர கழகம் (எம்.

பி.பி.பி) ்றறும் பசெரமாங் பி்ை ்மாநகர 

கழகம் (எம்.பி.எஸ்.பி) ஆகிை தீவு ்றறும் 

பெருநிைததிலும் விதவக வமாகன நிறுததும் 

ெைன்ெமாடு அறிமுகபெடுத்பெடைது,” என 

ஜமாைமான் பீதசமாபபில்  ந்ைபெறை பசய்திைமா்ளர 

சநதிபபுக் கூடைததில் கைநது பகமாணடு 

இவ்வமாறு பஜக்டிப கூறினமார. த்லும், பி.எஸ்.

2020-ககுள் 36,000 விதவகை வமாகைன நிறுத்தும்
செனெமாரகைள் நிறுவ இைககு - செகடிப

பி பசைலி்ைப ெைன்ெடுததி ஆடசிக்குழு 

உறுபபினரின் அதிகமாரபபூரவ கமா்ர 

நிறுததிை்மாகவும் அகம் ்கிழத ப்ரிவித்மார. 

 வருகின்ை 2020ஆம் ஆணடு 

ஜூ்ை ்மா்ததிறகுள் சு்மார 36,000 

பசன்சமாரகளில் பினமாங்கு பெருநிைததில் 

24,000 ்றறும்  தீவில் 12,000 பசன்சமாரகள் 

வமாகன நிறுததும் இைங்களில்  நிறுவுவ்றகு  

திடைமிைபெடடுள்்ளது. 

 இநநிகழ்வில் ்மாநகர கழகத ்்ைவர 

ைதத்மா இயூ துங் சிைமாங், எச்.தி.பி பெர்மாட 

நிறுவன நிரவமாகத து்ணத ்்ைவரு்மான 

அபதுல் ்லிம் முக்ட ைசிம் ்றறும் ெை 

பிரமுகரகள் கைநது பகமாணைனர.

  “பி.எஸ்.பி மு்ை்ைச் 

பசைல்ெடுத் ஏைக்கு்ைை ரி்30 மில்லிைன் 

பசைவிைபெடுகிைது.  பி.எஸ்.பி அ்்பபு ஒரு 

்னிைமார நிதி முைறசி (PFI). ஒபெந்ததின் 

அடிபெ்ையில் ஏழு வருைததிறகு இந் 

அ்்ப்ெச் பசைல்ெடுததுவ்றகும் 

இைக்குவ்றகும் உடெடை பசைவினங்க்்ள 

இநநிறுவனம் ்டடுத் பெமாறுபதெறகும். 

பினமாங்கு ்மாநிை அரசமாங்கம் ்றறும் இரு  

ஊரமாடசி ்ன்ைங்களும் (எம்.பி.பி.பி ்றறும் 

எம்.பி.எஸ்.பி) எந்பவமாரு பசைவுக்்ளயும் 

ஏறகமாது,” என  ஆடசிக்குழு உறுபபினர 

பஜக்டிப சிங் டிதைமா கூறினமார.

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர வஜகடிப் சிங டிதயோ விதெ்க ெோ்கன நிறுததும் வசயலின் �யன்�ோட்ணடக 
்கோணபிககி்றோர. (உடன்  டததேோ இயூ துங வசங மற்றும்  அப்துல் ஹலிம் மு்கமட் லசிம்) 

 கைந் ஆகஸ்ட 23-ஆம் த்தி 

ந்ைபெறை பசய்திைமா்ளர சநதிபபுக் 

கூடைததில் ைதத்மா பகரமா்மாட  சடை்ன்ை 

உறுபபினரு்மான பஜக்டிப   எச்.டி.பி பெர்மாட 

நிறுவனம் இததிடைத்் பசைல்ெடுததுவதில் சிை 

ப்மாழில்நுடெ சிக்கல்க்்ள எதிரபகமாணை்மாகக் 

கூறியிருந்மார. எனதவ, ஜமாரச்ைவுன் ்றறும் 

்ததிை பசெரமாங் பி்ை வடைமாரததில்   967 

பசன்சமாரக்்ள நிறுவுவ்றகு எச்.டி.பி 

நிறுவனததிறகு  24 பசபைம்ெர 2019 வ்ர 

கமாைக்பகடு வழங்கபெடைது. பகமாடுக்கபெடை 

கமாைக்பகடுவிறகுள் இநநிறுவனம் பூரததி 

பசய்்தில் நமான் ்கிழ்ச்சிை்ைகிதைன் என 

கூறினமார.
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ஜமாரச்ைவுன் - வணிகத து்ையில் கமால் 

ெதிக்கும் ப்மாைக்க கமாைததில்  பெமாதுவமாகதவ 

அ்னதது நிறுவனங்களும்  சவமால்க்்ளயும் 

தெமாரமாடைங்க்்ளயும் எதிரபகமாள்ளும் என்ைமால் 

மி்கைமாகமாது.

 “எனினும், இந் சவமால்க்்ள 

எதிரபகமாள்்ள அரசமாங்கம் ்றறும் அரசு 

சமாரமா அ்்பபுகளின் முன்முைறசிகள் ்றறும் 

திடைங்கள் மூைம் எளி்மாக க்்ளை முடியும்,” 

என ்மாநிை மு்ல்வர சமாவ் பகமான் ைமாவ் 

வரதவறபு்ரயில் இவ்வமாறு கூறினமார. 

 "ப்மாழில்மு்னதவமார  வணிகத 

து்ையில் பவறறிந்ைபதெமாடுவ்றகு  

உள்ளூர் த�ொழில்முனைவ�ொர் �ணிகத்துனையில் கொல் �டம்
பதிகக �ணிக கணகொட்சி �ழிகொட்டியொகத் திகழ்கிைது

பசமாறபெமாழிவுகள்,  விைமாெமாரத திடைங்கள் ் றறும்  

ப்மாழிலிைல் கணகமாடசி  நைத்பெடுவ்ன் 

மூைம் ப்மாழில்மு்னதவமார  வணிகத து்ையில் 

த்ம்ெமாடுக் கமாண வழிவகுக்கும். 

 “்மாநிை அரசு உள்ளூர 

ப்மாழில்மு்னதவமார எதிரபகமாள்ளும் 

சவமால்க்்ள அறிநதுக் பகமாள்வத்மாடு 

அவரகளுக்கு உ்வுவ்றகும்  முன்பனமாடிைமாகத 

திகழ்கிைது. 

 "பினமாங்கு ்மாநிை அரசு ்றறும் 

இன்பவஸ்பினமாங்கு (investPenang) 

ஒன்றி்ணநது  சிறு ்றறும் நடுத்ர 

நிறுவனங்களின் சந்், ஆதைமாச்ன, ெருண்கயோளர �ல்கோரக ்கணடயில் விற்்கப்�டும் �ல்கோரதணேப் �ோரணெயிட்டோர

வ்ளங்கள் ் றறும் ெயிறசி (ஸ்்மாரட) ் ்ைத்்த 

ப்மாைங்கி உள்ளூர சிறு ்றறும் நடுத்ர 

நிறுவனங்களுக்கு(SMEs)   சந்் நுணணறிவு, 

வணிக ஆதைமாச்ன, ்கவல், வ்ளங்கள் ்றறும் 

ெயிறசி தச்வக்்ள வழங்கும் சிைந் ்்ள்மாக 

வி்ளங்குகிைது,” என பிரமாங்கின் தெரங்கமாடியில் 

ந்ைபெறை  வணிக ப்மாைக்கவிழமா 

கணகமாடசி்ை   அதிகமாரபபூரவ்மாகத திைநது 

்வபெ்றகு  முன்பு  ்்து்ரயில் மு்ல்வர 

கூறினமார.

 வணிக ப்மாைக்கவிழமா கணகமாடசி்ைச் 

சிைபெமாக ஏறெமாடு பசய்் இச்சங்கததிறகு 

்்து ெமாரமாடடுக்க்்ளத ப்ரிவித்மார.  இந்க் 

கணகமாடசியில் ெைகமாரக் க்ை, ்ரு்மாணி 

வ்ர்ல்,  த்்ை அைங்கரிபபு நிறுவனம் ் றறும் 

ெை வ்கைமான வணிக ப்மாழில்மு்னதவமார 

்ங்கள் விைமாெமாரத்் வி்ளம்ெரம் பசய்ை 

சமாவடிகள் அ்்க்கபெடைன.

 இநநிகழ்வில் சங்கத ் ்ைவர ைமாக்ைர 

தக.ெர்சிவன் ்றறும் இநநிகழ்வின் ஏறெமாடடு 

குழுத ்்ைவர ைமாக்ைர தக.குணமாைன் 

ஆகிதைமார கைநது பகமாணைனர.

முேல்ெர சோவ் வ்கோன் யோவ் ெணி்க வேோடக்கவிேோ ்கண்கோட்சிணய  அதி்கோரப்பூரெமோ்கத தி்றந்து 
ணெதேோர. (உடன் டோகடர த்க.�ரமசிென் மற்றும் டோகடர த்க.குணோலன்)

ஜமாரச்ைவுன் -  ்மாநிை மு்ல்வர த்்கு சமாவ் 

பகமான் ைமாவ் பினமாங்கு  ்மாநகர கழகம் (எம்.

பி.பி.பி) ் றறும் பசெரமாங் ் மாநகர கழகம் (எம்.

பி.எஸ்.பி) ஆகிைவறறுக்கமான 16 பசமாதது 

வ்ககளில் 4 வ்கயின் ்திபபீடடு வரி 

உைரவின் பின்னணியில் உள்்ள ்மாக்கத்்ப 

ெறறி விவரித்மார.

 பினமாங்கு ்மாநகர கழகததில் (எம்.

பி.பி.பி) ப்மாத்ம் 263,544 குடியிருபபுகளும் 

பசெரமாங் ்மாநகர கழகததில்  (எம்.பி.எஸ்.பி) 

215,586 குடியிருபபுகளும் நமான்கு வ்கைமாக 

இதில் விரிவமாக்கம் பசய்ைபெடடுள்்ளன. 

அ்வ, கு்ைந் ்றறும் நடுத்ர வி்ை 

குடியிருபபுகள், நிை குடியிருபபுகள் (kediaman 

bertanah), கு்ைந்  ்றறும் நடுத்ர வி்ை 

அடுக்கு்மாடி குடியிருபபு ்றறும் ஆைம்ெர 

அடுக்கு்மாடி குடியிருபெமாகும். 

 எம்.பி.எஸ்.பி வடைமாரததில் 

இருக்கும் 15,049 கு்ைந் ்றறும் நடுத்ர 

வி்ை குடியிருபபு வீடுகள் ரி்30-க்கும் 

கு்ைவமான வரி அதிகரிபபும் அத்தவ்்ளயில் 

எம்.பி.பி.பி வடைமாரததில் அத் வ்க்ைச் 

தசரந் 404 குடியிருபபு வீடுகள் ் திபபீடடு வரி  

ரி்5 அதிகரிக்கக்கூடும்,” என பசய்திைமா்ளர 

சநதிபபில் ்மாநிை மு்ல்வர விவரித்மார.

மாநில அரசு புதிய மதிப்பீட்டு வரி அறிமு்கத்்ால் ஏற்படும் ்ாக்கத்ச் குசறக்க முற்படும் - மு்ல்வர்

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர வசோங எங, மோநில முேல்ெர சோவ் வ்கோன் யோவ் மற்றும் இரணடோம் துணண 
முேல்ெர த�ரோசிரியர �.இரோமசோமி (இடமிருந்து ெலம்) புதிய மதிப்பீட்டு ெரி குறிதே 

அட்டெணணணயக ்கோணபிககின்்றனர.

 பெரும்ெமாைமான ஆடதசெ்னகள் 

பசமாதது ்திபபீடுக்்ள அடிபெ்ைைமாகக் 

பகமாணை்வ அல்ை. ஆனமால், இந் 

அதிகரிபபுக்குப பின்னமால் உள்்ள ்மாக்கத்்க் 

கு்ைக்கவும் அ்்னக் ் கைமா்ளவும் ் மாநிை அரசு 

முன்பனடுபபு நைவடிக்்ககள் த்றபகமாள்ளும் 

என்று உறுதிைளித்மார

 “பெரும்ெமான்்்யினர குறிபெமாக 

்லிவு வி்ை அடுக்கு்மாடி குடியிருபெமா்ளரகள் 

ரி்10-க்கும் கு்ைவமான ்திபபீடு வரி்ை 

்டடுத் பசலுத் தநரிடும். B40 குழு்வச் 

தசரந் பெமாது ்க்களுக்கு இந் ்திபபீடடு 

வரி அதிகரிபபு பெரி்்ளவில் ்மாக்கத்் 

ஏறெடுத்மாது,” என நிை விவகமாரம் நிை 

த்ம்ெமாடு, தெமாக்குவரதது ்றறும் ்கவல் 

ப்மாைரபு  ஆடசிக்குழு உறுபபினரு்மான 

சமாவ்  நம்பிக்்கத ப்ரிவித்மார. 

 பெமாது ்க்கள் ்ங்கள் கருததுகள் 

ெதிவுச்பசய்வ்றகு இரு ஊரமாடசி 

்ன்ைங்க்ளமான எம்.பி.பி.பி ்றறும் எம்.பி.எஸ்.

பி அலுவைகங்க்்ள அணுகைமாம். 

 த்லும், கைந் 15 ஆணடுக்ளமாக 

்திபபீடடு வரி குறிதது ்திபெமாய்வு 

பசய்ைபெைவில்்ை என்றும் வரி அதிகரிபபு 

பி40 குழு குறிபெமாக கு்ைந் ் றறும் நடுத்ர 

குடியிருபபில் வமாழ்ெவரகள் ெமாதுகமாக்கபெடுவர 

என்று வி்ளக்க்ளித்மார. 

 1 ஜனவரி 2020 அன்று புதிை 

வரி ்திபபீட்ை அ்ல்ெடுததுவ்றகு 

முன்பு பெமாது ்க்களின் கருததுகளுக்கு 

பசவி சமாய்க்கபெடும்” என ்மாநிை மு்ல்வர 

கூறினமார.
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கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

மாநில முதல்வர் மமதகு சாவ் க�ான் யாவ் பினாங்கு ஆசியா  உணவு மற்றும் �லாசசார 
விழாவ்வ அதி�ாரப்பூர்்வமா� திறந்து வ்வததார்.

அவனததுல� �டற்�வர சுததம் கசய்யும் திடடதவத மமலசியா அறிவியல பல�வலக�ழ�  
மமலாணவம பள்ளி (SOM) கதலுக கும்பார்  �டற்�வற ஓரததில ஏற்பாடு கசய்து நிவறய 

குப்வபககூளங்�வளச மச�ரிதது சுததம் கசய்தனர்.மாநில முதல்வர் மமதகு சாவ் க�ான் யாவ் ஜாலான் அன்சனில உள்ள மதசிய பதிவுத துவறயில 
(JPN) நவடகபற்ற திருமண விழாவ்வ அதி�ாரப்பூர்்வமா�த து்வககி வ்வததார்.

 (RIMUP) பங்ம�ற்ற ஆயர் ஈததாம் கதாகுதிவயச 
மசர்ந்த ஆரம்பப்பள்ளி மாண்வர்�ளுடன் நாடாளுமன்ற உறுப்பினர் ராம் �ர்பால மற்றும் 

சடடமன்ற உறுப்பினர்  மஜாசப் இங் சூன் சியாங். 

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் இமயா சூன் இன் சுற்றுலாத துவறவய மமம்படுதத  

 எனும் பிரசசாரதவத
அதி�ாரப்பூர்்வமா�த து்வககி வ்வததார்.

மட்வான் � பினாங்கில 1965 முதல ஆ�ஸ்ட 2019 ்வவர தனிதது்வமான அம்சங்�ளுடன் 
கமாததம் 1,400 பவடப்பு�ள் �வல மணடபததில �ாடசிககு வ்வக�ப்படடன.
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Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Bagi sebarang maklum balas, sila hantar ke:

Editor BULETIN MUTIARA,
Tingkat 47, Komtar, 10503 Penang
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Eng Kok Wei, Foong Chee Yin,

Wong Sook Shyan, Yeoh Yin Yin (Chinese)

J. Patmavathy (Tamil)

Photographers :

Law Suun Ting, Alissala Thian,
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Chan Kok Kuan and Adleena Rahayu Ahmad Radzi

Graphic Designers :

Idzham Ahmad and Nur Afiqah Zainudi

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 

Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut

Bilik Perkhidmatan Awam,

Tingkat 3, KOMTAR.

013 - 449 0366

2. Velan A/L Kalimuthu Barat Daya 018 - 394 4537

3. K. Krishnasamy Seberang Perai 

Utara

012 - 488 1553

4. P. Rachenamorthy Seberang Perai 
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Story by Tanushalini 
Moroter
Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi  

THEstate government is aware 

that the quarry industry plays 

a vital role in the construction sec-

tor.

This was conveyed by Chief 

Minister Chow Kon Yeow at the 

Penang Quarries Association (PQA) 

14th annual dinner on Sept 10.

“There can be no development 

without quarrying activities, but we 

need to have proper guidelines and 

governance to lessen the ecological 

degradation.

“As preciously pointed out by 

Mr Saw Kok Peng (president of 

PQA), the word ‘green’ in the Pen-

ang2030 vision signifies the state 

government’s emphasis on bal-

anced development.

“The government and the indus-

try (quarry) need to work together 

so that we respect each other and 

value each other’s contributions to 

society,” Chow added.

Also present was the Depart-

ment of Minerals and Geoscience 

for Penang, Kedah and Perlis direc-

tor Azhari Ahmad and Penang 

Deputy Speaker Dr Amar Pritpal 

Abdullah.

“Mr Azhari has been in contact 

with the state government due to 

several issues that need to be ad-

dressed together, namely the need 

for additional quarry inspectors in 

Penang.

“I think the Penang government 

is willing and ready to support the 

department by agreeing to the ap-

pointment of additional quarry in-

spectors so that they (quarry inspec-

tors) can conduct their inspection 

at the various quarries throughout 

the northern region.

“The director also told me that 

probably an office of the depart-
ment might be set up in Penang to 

look after the quarries and the op-

erators here,” Chow said.

Chow stated that the Penang 

government welcomed the sugges-

tion by the PQA on building a jetty 

on the mainland for smooth trans-

portation of construction materials.

“This is to avoid traffic woes 
concerning lorries that carry the 

construction materials,” he said.

Stakeholders from the industry and other participants taking part in 
the In.Tech Conference.

Lim, Huzaimi and those present posing for a photo with Sungai Pinang’s first ever Civil 
Defence Emergency Response Team (CDERT) unit.

(From seventh from left) Azhari, Saw, Chow and Amar with the association’s committee members.

THE Penang Science Cluster (PSC) is 

stepping up collaboration between the 

organisation, state government, Educa-

tion Department and the industry to build 

students’ interest in STEM education.

Chief Minister Chow Kon Yeow said 

the students’ interest in STEM (Science, 

Technology, Engineering and Mathe-

matics) education has dropped over the 

years.

“The collaborations are needed. The 

government must work with the indus-

try, academia and the community so that 

whatever we (the government) plan, they 

will reflect the wishes of the people,” 
Chow said during the In.Tech Confer-

ence at Bangunan UAB in China Street 

Ghaut on Sept 11.

Chow also spoke on the Penang2030 

vision.

“The Penang2030 vision ‘A Family-

Focused Green and Smart State that 

Inspires the Nation’, is something for 

everyone to work on.

“We are still engaging the govern-

ment departments and we are making 

good ground on the awareness,” he said.

Chow added the state was ready to 

engage with the plastics industry in 

Penang.

“The state Welfare, Caring Society 

and Environment Committee chairman 

Phee Boon Poh has been engaging the 

industry and finding solutions on plas-
tics-related matters,” he said.

The In.Tech Conference is a platform 

for industry players to be inspired and 

engaged. The theme for the conference 

was “sustainability”.

Two keynote speakers – EcoKnights 

president Yasmin Rashid, and Frost and 

Sullivan chemicals, materials and nutri-

tion senior director Shikhar Aggarwal 

– shared their inspiring presentations 

during the conference.

Chow said he would get the Penang 

Green Council to study the presenta-

tions, especially the sustainability of the 

plastics industry.

“The usage of plastic is necessary. 

Plastic is a necessary product of the 

modern world.

“Just like quarries, without it, there 

won’t be any building.

“It is not banning it (the usage of 

plastic) all together. We have to find 
solutions pertaining to plastics usage; 

such as encourage sustainable plastics 

use,” he said, adding that it takes innova-

tion and creativity to move forward.

SUNGAI Pinang residents can now expect 

quicker assistance from emergency response 

teams in the event of a natural disaster.

This comes following the launch of Sungai 

Pinang’s first ever Civil Defence Emergency 
Response Team (CDERT) unit.

Penang Civil Defence Department (JPAM) 

acting director Mohd Huzaimi Raup said 13 

people from the constituency have com-

pleted the 16-hour requirement training.

He said those who went through the theo-

retical and practical training were well-

trained and equipped with proper skills to 

assist in the event of floods, fire and any 
calamities.

He said establishing CDERT was a good 

initiative as the team, made up of locals from 

the community, would be the first to act be-

fore JPAM arrives.

“Having local residents act first would be 

much better as they would not have to be 

fully dependent on the department to act.

“They know what to do when an unfortu-

nate incident happens while JPAM acts as a 

coordinator.

“Thumbs-up to Sungai Pinang for having 

its first CDERT team,” he told reporters after 
presenting certificates to the 13 people at 
Solok Sungai Pinang on Sept 11.

There are 50 CDERT teams in the state 

since its inception a few years ago.

Sungai Pinang assemblyman Lim Siew 

Khim also lauded the formation of the team 

to assist JPAM.

She said these locals would know what to 

do whenever a flood happens, adding that 
they could guide the residents to safety.

“We are also planning to open up to inter-

ested participants to join in the near future,” 

said Lim, adding that the registration is free.

Growing the state together 

First-ever emergency response 
team in Sungai Pinang 

State nod for additional quarry inspectors
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MALAYSIANS Soh Wai Ching 

and Michele Tan Bee Kiang proved 

that locals could be as formidable 

as foreigners in a vertical run when 

they won the Men’s Open and 

Women’s Open respectively in the 

Penang Top International Tower 

Run 2019.

Some 1,000 athletes took part 

in the tower run on Sept 15, begin-

ning from Komtar Walk till the 

finish at The Top, which is located 
on the 68th floor of Komtar – the 
uppermost floor of Penang’s icon-

ic landmark.

Soh clocked an incredible time 

of 7 minutes 39 seconds while Tan 

was timed at 10 minutes and 58 

seconds.

They won the top prize money 

of RM1,000 each.

Lel Kipchirchir finished second 
behind Soh with a time of 8:17.0 

while Mohd Saddam Mohd came 

in third in 8:30.0.

In the Women’s Open, Steph-

anie Chong was second placed 

behind Tan with a time of 12:15.0 

while Lumindas Liezel Merasol 

took third place in 12:28.0.

The top five finishers were 

awarded cash prizes of RM1,000, 

RM800, RM500, RM300 and 

RM200 respectively.

Air Itam assemblyman Joseph 

Ng Soon Siang, who stood in for 

state Youth and Sports Committee 

chairman Soon Lip Chee, was 

delighted to see two Malaysians 

clinching the Men’s Open and 

Women’s Open titles.

“I am glad to see two Malaysians 

coming out first in their respective 
Open categories,” said Ng.

“This is Penang’s first interna-

tional competitive tower running 

event which is sanctioned by the 

Tower Running World Association.

“Through this significant tower 
run, we hope to inculcate a healthy 

living habit among the partici-

pants. The organisers have done a 

remarkable job.”

This year’s participants came 

from Brunei, Singapore, Hong 

Kong, Indonesia, Thailand, China, 

Kenya, India and Australia.

The event attracted more run-

ners than last year after receiving 

sanction from the Tower Running 

World Association and endorse-

ment by Tower Running Trial 60.

With the international recogni-

tions, serious runners to Penang 

Top International Tower Run 2019 

were rewarded with 60 points in 

timing chip of which could be ac-

cumulated to determine the run-

ners’ global ranking in future.

Also present at the run were 

Komtar assemblyman Teh Lai 

Heng, The Top Penang general 

manager Joel Law, state Youth and 

Sports assistant officer R. Ravi-
chandran, and JomRun managing 

director Chang Yi Hern and gen-

eral manager Muhammad Fuad 

Rosli.

RESULTS:

Men Veteran: Charles Supapo-

dok (10.03), 2. Mohamed Ham-

izi Hussein (10:11), 3. Ho Yuen 

Loong (10.44).

Women Veteran: 1. Rebecca 

Sia (15:12), 2. Choong Meow 

Lin (15:19), 3. Lee Huey Chen 

(15:39).

Men Open: 1. Soh Wai Ching 

(7:39), 2. Lel Kipchirchir 

(8:17), 3. Mohd Saddam Mohd 

(8:32).

Women Open: 1. Michele Tan 

Bee King (10:58), 2. Stephanie 

Chong (12:15), 3. Lumindas 

Liezel Merasol (12:28).

Tan with her child posing with (from left) Law, Teh and The Top group marketing director Loke Kah Peng 
after receiving her prizes for winning the Women’s Open title.

Suspected TB 
travellers 
urged to get 
treatment 
in their own 
country 

Locals finish at The Top!
Story by Christopher Tan

MEDICAL tourism providers 

who assist travellers in plan-

ning their medical travel should 

advice their clients who are sus-

pected of having tuberculosis (TB) 

not to seek treatment in Penang, 

state Health, Agriculture and Agro-

Based Industry and Rural develop-

ment Committee chairman Dr Afif 
Bahardin said.

Dr Afif said TB cases have been 
on the rise throughout the country 

over the years.

“TB cases are not confined to 
just Penang. However, medical 

tourism is one of the contributors.

“We have travellers who have 

TB in their original country coming 

to Penang to seek treatment.

“According to international 

guidelines, they are not supposed 

to travel and should get treated in 

their own country.

“We are not able to determine 

whether these travellers have TB or 

not at our entry point due to logisti-

cal problems and arrangements,” 

Dr Afif told a press conference in 

Komtar on Sept 12.

“Those who are doing medical 

tourism should advise their agents 

or counterparts to inform the travel-

lers who are suspected of TB not to 

seek treatment in Penang.”

He also spoke about the risk of 

exposure.

“Private hospitals can also play 

their role by disseminating mes-

sages to urge suspected TB carriers 

to seek treatment in their own 

country,” he added.

Dr Afif said TB is not an acute 
disease.

“It is a chronic disease and can 

be identified through health symp-

toms such as prolonged cough, 

unintentional weight loss, and oth-

ers. TB screening is available at 

health clinics in the state,” he said.

He also advised the public to be 

more alert and seek medical treat-

ment if they are suspected of having 

TB.

Also present were Chief Minis-

ter Chow Kon Yeow and state 

Welfare, Caring Society and Envi-

ronment Committee chairman Phee 

Boon Poh.
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PARENTS are children’s first 
teachers and they play a very im-

portant role in instilling good 

values in them.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said children would excel, 

not only in school but also in life, 

when parents invest time in im-

parting good values and shaping 

their character.

“If every family is strong, it will 

certainly provide our society and 

country with the strongest founda-

tion for the future.

“We celebrate the institution of 

the family because we believe that 

strong families nurture the next 

generation and form the basic 

building blocks of our society,” 

Chow said in his speech before 

opening the Teddy Bear Fashion 

Design Competition 2019 on Sept 

7.

He said the Penang2030 vision 

also has the same emphasis on 

family.

“The vision Penang2030: A 

Family-Focused Green and Smart 

State that Inspires the Nation has 

an important keyword which is 

‘Family’.

“If we do it right at the family-

level, much good would happen 

for the nation as a whole,” he said.

Colour Me Art Atelier founder 

Bryan Dickson said the competi-

tion was held to raise awareness of 

the importance of bonding and 

building strong families.

The Teddy Bear Fashion Design 

Competition 2019 was organised 

by Colour Me Art Atelier to pro-

mote family bonding among fam-

ily members.

The competition attracted over 

200 participants; comprising over 

100 pairs of adults and children.

Members from the Penang Deaf 

Association also took part in the 

competition.

The participants were required 

to paint and decorate a teddy bear 

sculpture within a specific time to 
win attractive prizes.

Story by Christopher Tan

WORKSHOPS are now be-

ing conducted by “champion 

officers” to draw up feasible pro-

grammes and projects that are in line 

with the 16 strategic initiatives of 

the Penang2030 vision.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said 16 “champion officers” had 
been appointed; one heading each 

strategic initiative.

“Each ‘champion officer’ will 
hold a workshop for state executive 

council member(s), stakeholders, 

government and non-government 

agencies and professional bodies to 

give input on projects and pro-

grammes that are feasible, and in 

line with the strategic initiatives of 

the Penang2030.

“The proposed programmes or 

projects must revolve around the 

Penang2030 initiatives.

“The workshops will be held 

over these few months before we 

move on to the next stage which is 

the schedule of implementation.

“The state will then plan and 

adopt the proposed projects over a 

few years,” he told a press confer-

ence after attending a forum on 

Penang2030 on Sept 7.

Chow said the workshops to be 

conducted by the “champion offic-

ers”, which also include stakehold-

ers from the private sector, provides 

a clearer picture on what Pen-

ang2030 is.

“It is not just merely a vision. We 

have a vision, we plan and we 

adopt,” he said.

 Earlier, Chow said the Pen-

ang2030 vision is a vision statement 

of Penang.

 “A vision statement is needed so 

that everyone can be on the same 

page with regard to the future devel-

opment of Penang.

 “The Penang2030 vision is not 

only about projects. It is also to 

strike a balance between develop-

ment and environmental sustainabil-

ity,” he said.

 He also welcomed community 

participation.

 “I want the participation from 

the people. The government is 

happy to collaborate and together 

we make Penang better,” Chow 

said.

 The renowned speakers who 

took part included lawyer Datuk 

Kevin Joshua, Pertubuhan Sihat 

Selalu chairman Dr Chong Ren Jye 

and DAPSY Penang treasurer 

Benji Ang.

 They discussed matters concern-

ing the Penang Transport Master 

Plan (PTMP), youth, health, and the 

digital era.

 For more details about the Pen-

ang2030 vision, visit https://www.

penang2030.com/en/

Building 
stronger 
families  

PENANG is aiming to become 

one of the popular eSports hubs in 

Southeast Asia in the near future.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

is optimistic of the growth of eSports 

after witnessing the largest-ever 

Penang Esports Festival (PEF) 2019 

at Setia SPICE Arena on Sept 7. 

He believes the state has the po-

tential to hold such events in the 

SEA Games or even in international 

tournaments.

He said it would also create more 

working opportunities for youths 

when more information technology 

companies set up factories in Bayan 

Lepas and Batu Kawan.

“We are promoting eSports 

within the state as part of the Pen-

ang2030 vision.

“The state is creating a healthy 

platform for the growth of eSports 

to continue developing the industry.

“It is now one of the most antici-

pated sporting events in the world,” 

he said in his speech before launch-

ing PEF 2019.

The event, which ended on Sept 

8, was organised by SOZO Pte Ltd 

and presented by state government 

with the support from the office of 
Penang Tourism Development, Arts, 

Culture and Heritage (PETACH) 

and Penang Global Tourism (PGT).

The partners of the festival in-

cluded gaming stalwarts Eliphant 

Pte Ltd, Flash Vision Esport, Game-

Start Asia, KITAMEN, Playstation 

and Galax.

Chow also spent some time test-

ing out the racing car game despite 

his hectic schedule.

Earlier, SOZO managing director 

Shawn Chin said thousands of gam-

ing players were expected to visit 

the event.

“There are many challenging and 

exciting games available here for the 

fans,” he said.

Also present was state Tourism 

Development, Arts, Culture and 

Heritage Committee chairman Yeoh 

Soon Hin, PGT chief executive of-

ficer Ooi Chok Yan and Malaysian 
Association of Hotels (MAH) Pen-

ang chapter chairman Khoo Boo 

Lim.

Penang to become eSports hub 

A little girl decorating her teddy bear sculpture. 

Chow showing a trick or two as he tries out the racing car game.

‘Champion 
officers’ to 
realise 
Penang2030  
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THE  Housing and Local 

G o v e r n m e n t  M i n i s t r y 

should review its decision to stop 

building the People’s Housing 

Project (PPR), says Penang Local 

Government, Housing, Town and 

Country Planning Committee 

chairman Jagdeep Singh Deo.

He said the new development 

came as a shock to him as Penang 

has been seeking the Federal 

Government to assist in building 

PPR projects in the five districts 
of the state, starting with a site in 

Jelutong on the island.

Jagdeep said Local Govern-

ment and Housing Minister 

Zuraida Kamarudin had in-

formed all the chief ministers, 

including Penang Chief Minister 

Chow Kon Yeow, and mentris 

besar in a letter dated Aug 20  

that the federal government 

would not continue building PPR 

projects as they would incur a 

high cost.

“This is something new and is 

of concern to me. In fact, it’s a 

very big blow to us. We’ve been 

waiting even before the 14th 

General Election for PPR pro-

jects,” Jagdeep told reporters 

when he visited the ongoing 

Warisan Tanjung housing project 

at Tanjong Tokong on Sept 6.

“Penang has the least number 

of PPR homes among all the 

states. We’ve only 999 units out 

of 120,000 in Malaysia.

“Although I am very close to 

Zuraida, I don’t agree with this 

particular move. It is the social 

obligation of a government to take 

care of those who cannot even 

afford a low-cost unit.”

Jagdeep also said he disagreed 

with the ministry’s suggestions 

that the state government build 

the PPR projects, now rebranded 

as Program Perumahan Malaysia, 

with private partnership (under 

Request For Proposal) and sell 

them at between RM90,000 and 

RM300,000 per unit.

“This is beyond our under-

standing. There are some, espe-

cially from the B40 group, who 

could not even access low-cost 

homes at RM42,000. Moreover, 

as we are paying taxes to the 

federal government, they should 

be the ones subsidising the pro-

jects.

“After GE14, I see there is 

bright hope because the ministry 

asked us to identify sites for PPR 

projects. In fact, the ministry sent 

their people to come and inspect 

the sites. Suddenly, we received 

this letter. So, the ministry has to 

review this decision.”

Chow, in a press conference 

later, said he concurred with 

Jagdeep’s views and also called 

on the ministry to review its deci-

sion.

 Under the PPR projects, he 

said the hardcore poor rent the 

unit at RM124 per month, inclu-

sive of RM24 maintenance fee, 

until they are financially able to 
upgrade to low-cost status.

 Jagdeep reiterated that the 

Penang government would main-

tain i ts  low-cost homes at 

RM42,000, low medium-cost 

homes at RM72,500 and afford-

able homes (RM300,000 for is-

land and RM250,000 for main-

land). 

He added that some states 

have raised the ceiling prices for 

low-cost homes to RM60,000 

and low medium-cost homes to 

RM100,000.

 On complaints by low-cost 

and low medium-cost house buy-

ers to the Consumer Association 

of Penang that they have been 

arm-twisted by developers by 

having to pay for parking lot and 

renovation packages at a high 

price, Jagdeep said that arrange-

ment was on a “willing buyer 

willing seller” basis.

But he warned developers that 

action would be taken if there 

was a complaint against them for 

forcing house buyers to take up 

the parking lot and renovation 

packages.

Meanwhile, UDA Land Sdn 

Bhd chief operating officer Zai-
nudin Deni said the phase one of 

the Warisan Tanjung project to 

resettle some squatters and TOL 

(temporary occupation licence) 

residents in Tanjung Tokong was 

now 97% complete.

 It consists of 550 units, with 

210 units of 850sq ft each and 

340 units of 800sq ft each. A 

total of 650 units will be built 

under the second phase.

Jagdeep (third from left), Zainudin (fourth from left) and staff members from the state Housing Department 
and UDA Land Sdn Bhd giving their thumbs-up to the Warisan Tanjung project.

‘Review decision to stop PPR projects’

SOME  350 students from 

four schools in Air Itam took 

part in the Students’ Integrity 

Programme (RIMUP), which 

was held in the school com-

pound of Sekolah Kebangsaan 

Ayer Itam on Sept 13.

The s tudents  were  f rom 

SJK(C)  Sin  Kang,  SK Sr i 

Aman, SJK (C) Chiao Nan and 

SK Ayer Itam.

Air Itam assemblyman Jo-

seph Ng Soon Siang said he 

hoped the programme would act 

as a good platform for students 

to interact, respect and show 

their love for one another.

“It is also an opportunity for 

students from Kampung Mel-

ayu, Farlim, Ayer Itam and 

Padang Tembak communities 

to understand and appreciate 

d i f f e r e n t  r e l i g i o u s  b a c k -

grounds,” Ng said when he 

launched the programme.

Also joining Ng at the func-

tion were SK Ayer Itam head-

master Zamzuri Abd Rahman and 

Bukit Gelugor MP Ramkarpal 

Singh.

Ng said they planned to hold 

a bigger RIMUP programme 

next year, with 10 schools tak-

ing part.

“The event is also in line 

with the spirit  of ‘Sayangi 

Malaysiaku’ which is to com-

memorate  the  recent  62th 

Merdeka celebrations,” Ng 

said.

Zamzuri said school man-

agement should instil in stu-

dents the love of interacting 

with other students.

“Integration programmes, 

l ike RIMUP, should be ar-

ranged to involve all students, 

teachers and parents to boost 

education and unity,” he add-

ed.

At the gathering, the stu-

dents received a mini Jalur 

Gemilang, some cookies and a 

bottle of mineral water each.

Unifying students through integrity programme

(Second row, from fifth left) Ramkarpal and Ng joining the school students at the RIMUP programme.
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THE new collaboration be-

tween Universiti Sains Ma-

laysia (USM) and the Federation 

of Malaysian Manufacturers 

(FMM) Penang branch is very 

important to producing talents to 

cater to the needs of the industry, 

says Chief Minister Chow Kon 

Yeow.

He commended both parties 

for jointly holding the FMM-

USM CEO Forum 2019 at Dewan 

Tuanku Syed Putra in USM on 

Sept 5. 

The theme of the forum was 

“Empowering Malaysians for 

Smart and Sustainable Future”.

An estimated 3,000 freshies 

packed the hall to listen to the 

success stories of three distin-

guished speakers – Top Glove 

Corporation Berhad executive 

chairman and founder Tan Sri Dr 

Lim Wee Chai, OCBC Bank chief 

executive officer Datuk Ong Eng 
Bin and ECO World Interna-

tional Berhad independent non-

executive director Datuk Kong 

Sooi Lin.

“It is indeed commendable for 

FMM Penang and USM to be 

working together. Both of these 

iconic institutions in Penang are 

celebrating 50 years (anniversa-

ry) and I congratulate them,” 

Chow said in his speech before 

officiating the opening of the 

forum.

“We want graduates who are 

not only ready for the market but 

also adaptable to the needs and 

changes of the industry.

“We look forward to more col-

laboration between USM and 

FMM in particular, and in gen-

eral the academia and the indus-

try as Penang is the manufactur-

ing hub of the country.

“We need  today’s 

youths to prepare them-

selves to face the 4th 

Industrial Revolution or 

the world of artificial 

intelligence, the Inter-

net of Things (IoT), 

automation and other 

technological ad-

vancements that are 

expected to change 

the way things are 

done.”

Chow said inves-

tors would often ask 

him about the talent 

pool available in the state before 

they decide to invest in Penang, 

which is known as the Silicon 

Valley of the East and the manu-

facturing hub for the E&E sector.

“More often than not, I think 

Penang is blessed by our human 

talents. I have 

to take my 

hat off to USM for being a very 

important institution that pro-

duces graduates and talents for 

our industry here in Penang and 

beyond. And of course to FMM 

Penang for providing the job op-

portunities and career advance-

ments for our graduates.”

Also present were USM 

prochancellor Tan Sri Mustafa 

Mansur, then USM vice-chancel-

lor Prof Prof Datuk Dr Asma Is-

mail, FMM Penang Branch chair-

man Datuk Dr Ooi Eng Hock and 

organising chairman Lim Wei 

Yee.

Dr Asma (pix) said with the 

advent of globalisation and the 

disruptive change of technolo-

gies, employers are 

looking for “adaptable 

graduates” because 

technologies are chang-

ing very fast.

“So, therefore we 

are teaching the stu-

dents strong funda-

mentals, with a bal-

ance between char-

acter and knowledge. 

The knowledge that 

they gain here may be used 

only 20% (in their work) 

but the character is what 

that is going to move them for-

ward.

“More important is that we 

teach USM graduates to be life-

long learners because disruptive 

technologies are such that noth-

ing is going to be static. Things 

will always change,” she said in 

her speech.

Dr Asma also urged FMM and 

industry icons to invest in USM 

so that the university could de-

liver to them the type of gradu-

ates they need.

She said while there is a lack 

of engineering students in some 

other universities, USM has a full 

intake this year.

Dr Ooi urged the education 

authorities to equip primary 

schools with computers and nec-

essary IT facilities so that there 

would be no lack of science and 

engineering students in the fu-

ture.

In his speech, he said he had 

two messages for the students. 

He first urged them to ensure a 
clean environment (free of un-

wanted plastics and other gar-

bage) and then encouraged them 

to save, quoting from a saying 

that “a penny saved is a penny 

earned”.

THE Federation of Malaysian 

Manufacturers (FMM) Penang 

branch has pledged to continue 

its partnership with the state 

and federal government for bet-

terment of the manufacturing 

sector.

Its chairman, Datuk Dr Ooi 

Eng Hock, said the federation 

strived to work with all stake-

holders to make Penang the 

preferred destination for local 

and foreign investors.

“This 50th anniversary cel-

ebration marks a significant 

milestone for the federation and 

state.

“The activities that were 

held over the years would not 

be possible without the full 

support and cooperation from 

the state and other agencies,” 

he said in his speech during the 

grand annual dinner on Sept 5. 

Ooi also stressed on the need 

to embrace Industry 4.0 to 

move forward in this digital 

era.

He also touched on, among 

others, the Penang Interna-

tional Airport expansion, funds 

for small and medium indus-

tries (SMIs), and traffic conges-

tion issues in his speech.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow thanked FMM Penang 

branch for inviting him to the 

momentous event.

“I am impressed by the vital 

role that FMM Penang branch 

has been playing.

“Penang has contributed a lot 

to the national economy. Mul-

tinational companies in Penang 

have also provided job oppor-

tunities to the people,” he said.

Chow also thanked FMM 

Penang branch for donating 

RM200,000 to the Penang Fu-

ture Foundation (PFF) to ben-

efit outstanding underprivi-

leged students.

Also present were Chow’s 

wife Tan Lean Kee, Deputy 

Minister of International Trade 

and Industries Dr Ong Kian 

Ming and FMM president Da-

tuk Soh Thian Lai.
Chow (centre) witnessing Ooi (second from right) presenting a souvenir to OCBC chief executive officer 
Datuk Ong Eng Bin (second from left) while Kian Ming (right) and Soh (left) look on.

Industry needs ‘adaptable graduates’

FMM Penang marks 50th year in style 
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TH E   P e n a n g 

Wadda Gurdwara 

Sahib in Jalan Gurd-

wara is scheduled to 

undergo conservation 

and restoration works by the end of this year.

State Local Government, Housing, Town 

and Country Planning Committee chairman 

Jagdeep Singh Deo said the works would 

take about three years to complete.

“This is a Category One heritage build-

ing. Restoration and conservation works 

need to be done according to the guidelines.

“The building will be restored as it was 

originally,” Jagdeep told a press conference 

after the prayer session at the gurdwara on 

Sept 22.

The congregation prayed for a successful 

restoration and the temporary closure of the 

Darbar Sahib (main prayer hall) of the gur-

dwara.

Jagdeep said the estimated cost for the 

restoration works had increased to about 

RM4.5 million from the initial RM3 million 

after extra works were needed to conserve 

and restore the gurdwara. 

“About RM2.5 million has been col-

lected through a donation drive,” Jagdeep 

said.

He added that the gurdwara was in need 

of urgent restoration.

“According to the memo from the struc-

tural engineering consultant, the cracks on 

the floor of the main prayer hall suggest that 
significant structural deterioration has oc-

curred and the building is structurally un-

safe.

“With a heavy heart, I have to announce 

the temporary closure of the Darbar Sahib 

site on the upper floor pending the restora-

tion works.

“I will not foresake anyone’s safety,” 

Jagdeep added.

The gurdwara president, Daljit Singh, 

said the main prayer hall (Darbar Sahib) 

would be temporarily located at the current 

dining area (Langgar Hall) of the gurdwara.

“The dining area will be temporarily 

shifted outdoors, beside the gurdwara 

building within its premises,” Daljit said. 

Jagdeep said the gurdwara committee 

had applied to the Penang Island City 

Council (MBPP) for a permit to temporar-

ily shift the dining area to the said location.

 The gurdwara Conservation and Resto-

ration Committee chairman Datuk Mahin-

der Singh Dulku said the decision to tem-

porarily close the Darbar Sahib site on the 

upper floor of the gurdwara was painful.
“However, the decision is inevitable,” 

he said.

It was reported that 

the gurdwara had not 

undergone any resto-

ration work since it 

was constructed.

The construction of 

the gurdwara, then 

called the Diamond 

Jubilee Sikh Temple, 

started with the laying 

of the foundation 

stone on June 3, 1901.

The condition of 

the gurdwara has dete-

riorated with visible 

cracks all over the 

bui ld ing,  causing 

grave concerns and 

anxiety to its commu-

nity.
The Penang Wadda Gurdwara Sahib in Jalan Gurdwara is a 
heritage building which needs urgent restoration work.

Restoration 
works of 
gurdwara in 
the pipeline  

Jagdeep (second from left) and Jelutong MP 
R.S.N. Rayer (left) praying at the Darbar Sahib in 
Penang Wadda Gurdwara Sahib.Visible cracks can be seen all over the 

gurdwara building.
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THE  Penang govern-

ment is constantly at-

tracting new invest-

ments and re-invest-

ments to the state.

Chief Minister 

Chow Kon Yeow said 

new investments and 

re-investments are im-

portant to generate 

more employment op-

portunities for the peo-

ple.

“The services sector in Penang, 

such as in medical tourism, is also 

growing rapidly,” Chow said dur-

ing a meeting with the Netherlands 

ambassador to Malaysia Aart Jac-

obi on Sept 6.

Chow said the state believed 

that a good transporta-

tion network is crucial 

for the development of 

Penang.

“It is crucial yet a 

challenging task,” he 

said.

Issues such as water 

supply and traffic con-

cerns were also dis-

cussed during the 

35-minute courtesy 

visit by Jacobi in 

Komtar.

Jacobi said Malaysia is one of 

the preferred destinations for in-

vestments in Southeast Asia.

“The country has a huge poten-

tial for foreign direct investments,” 

he said.

Mohd Tuah (second row, sixth from right) taking a group photo with the VIPs, winners and participants 
after the event.

Aart Jacobi.

Govt striving to draw new 
investments and re-investments

Story by Siti Humaira 
Mohamed Yasin
Pix by Noor Siti Nabilah 
Noorazis

SCHOOL cooperatives in 

Penang have been encouraged 

to venture into more competitive 

businesses instead of just mainly 

operating bookshops.

Pulau Betong assemblyman 

Mohd Tuah Ismail said the books-

hop business is seasonal, encoura-

ging during the school registration 

period early in the year but decli-

ning in the second and third quar-

ters.

“The primary role of a school 

cooperative is to help students de-

velop entrepreneurial skills based 

on strong principles and values,” 

Mohd Tuah said in his speech at the 

closing ceremony of the Young 

Entrepreneur Strive For Success 

(YESS) Convention on Sept 5.

“School cooperatives should 

explore venturing into challenging 

fields and not just concentrate on 
typical activities, like running the 

book business.

“In this era of Industrial Revo-

lution 4.0, students should think of 

coming out with innovative produ-

cts to further enhance their partici-

pation.”

Mohd Tuah complimented the 

Malaysia Cooperative Societies 

Commission (SMK) for organising 

the YESS convention with the 

support of the Penang Education 

Department.

“It is one platform for students 

to generate ideas and think creati-

vely in their pursuit of new products 

that can hopefully be marketed.

“The YESS objective is to also 

produce entrepreneurs that are 

either individually or collectively 

viable, and resilient with leadership 

qualities such as good conduct and 

concern for the community,” he 

added.

In conjunction with the YESS 

convention, a competition to pro-

mote their products was also held.

Also present at the closing cere-

mony of the convention were SMK 

Penang director Zakaria Mat Jusoh, 

Penang Bumiputera Coordination 

Division (ICU-JPM) director Asuat 

Ahmad, Penang SME Corp director 

Noor Azzam Yaazizul Ghafar and 

Penang Education Department re-

presentative Zulkafli Kamaruddin.

Set your 
sights high, 
school 
co-ops told 
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MANY people can paint 

using watercolours or 

crayons, but not many can 

paint using coffee.

Renowned cartoonist Mohd 

Azmi Mohd Hussin, 35, is not 

only skilled in drawing cari-

catures or producing cartoon 

scripts; he had set a Malaysia 

Book of Records (MBR) for 

the most caricatures drawn in 

24 hours last year.

On Aug 25, Mohd Azmi’s 

effort was recognised by the 

MBR once again for produ-

c ing  the  “Longes t  Coffee 

Painting” in Malaysia.

He spent 25 days to produ-

ce his magnificent artwork 

which is 101m-long!

“I’m happy that my effort 

has borne fruit. It is all worth 

it,” said the Penang-born car-

toonist.

Mohd Azmi is also the car-

toonis t  who has  produced 

three comic books titled “Tan-

jong Life”, “Lost in Bagan” 

and “Little Mamak”.

MBR chief operating of-

ficer Christopher Wong pre-

sented a certificate ratifying 

the record to Mohd Azmi, 

during a ceremony at Starbu-

cks Coffee in Karpal Singh 

Drive on Aug. 25.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow commended Mohd Azmi 

for his determination to strive 

for excellence.

“His creativity is admira-

ble.  His artwork serves as 

strong evidence that we have 

a rich talent pool in Penang. 

“We would like to thank 

Starbucks for its support to-

wards our local talents,” Chow 

said.

Also present were Chow’s 

polit ical  secretary Teh Lai 

Heng and Starbucks Malaysia 

and Brunei managing director 

Sydney Quays.

Mohd Azmi (centre) holding the Malaysia Book of Records certificate. Joining him are Quays (left) and 
Chow.

200 ‘human calculators’ battle it out
MORE than 200 students from 

various states competed in the 

Mental Arithmetic Grading and 

Competition held at the Penang 

Math Platform in Bukit Gelugor, 

Penang.

Contestants as young as three-

and-a-half years to 12 years old 

competed for the many prizes in 

various categories.

Seri Delima assemblyman 

Syerleena Abdul Rashid said the 

event helped motivate the stu-

dents in their understanding of 

mathematics and their ability to 

quickly resolve mathematical 

questions.

She said the students start by 

using the abacus to add, subtract, 

multiply and divide in their ex-

ercises. 

Through guidance and prac-

tice, the students are then able to 

perform an arithmetic calculation 

using an imaginary abacus in the 

mind with speed and accuracy, 

comparable with modern devices 

such as calculators.

Syerleena later gave away the 

prizes.

The competition, which was 

jointly organised by the Persatu-

an Mental Arithmetic Malaysia 

and Penang Math Platform, was 

held for the second time at the 

Penang Math Platform on Aug 

31.

Penang Math Platform is one 

of the six Penang STEM (Sci-

ence, Technology, Engineering, 

Mathematics) learning centres. 

The other centres are Penang 

Tech Dome, Penang Science 

Cluster, Penang Skills Develop-

ment Centre, Penang Digital 

Library and @CAT.

 Penang STEM general man-

ager Richard Chung Chok Yin 

said the response to the competi-

tion showed that mental arithme-

tic has become more popular.

“We are pleased that mental 

arithmetic is catching on. Last 

year, we had 150 participants. 

This year, we exceeded 200. Our 

aim is to promote it to as many 

schools as possible,” Chung said.

 He said PMP also holds 

classes for pre-schoolers till Year 

Six pupils at its premises.

Syerleena congratulating one of the winners at the prize-giving ceremony.

Underpass at Jalan Mt Erskine-
Jalan Burma intersection
THE  Penang Island City 

Council (MBPP) is planning 

to build an underpass at the 

Jalan Mount Erskine and Jalan 

Burma intersection next year 

to tackle traffic woes.

MBPP secre tary  Datuk 

Addnan Mohd Razali said the 

traffic flow at the Jalan Bur-

ma/Jalan Gottlieb/Jalan Bagan 

Jermal/Jalan Mount Erskine is 

now “messy dur ing peak 

hours”  as  approximate ly 

50,000 vehicles use these 

roads daily.

“The project for the under-

pass and road widening is 

estimated to cost RM30 mil-

lion while the cost of land 

acquisition is estimated at 

RM25 million,” Addnan told 

a press conference on Sept 3.

Also present were MBPP 

senior engineers Cheah Chin 

Kooi and Zainuddin Mohamad 

Shariff, MBPP  engineer Yong 

Woo Soon and HST Engineers 

managing director Teh Hong 

Sen.

The land acquisition from 

Jalan Mount Erskine to Jalan 

Burma (till Adventist Hospi-

tal) covers a distance of 700m 

involving 20 lots  of  land 

(4,430sq m) – two from MBPP, 

two from the Federal Govern-

ment and 16 from private 

owners. 

Addnan said the process of 

land acquisition is being car-

ried out by the Northeast 

District Land Office, which is 

also engaged in an ongoing 

hearing for affected residents.

“We hope to begin work on 

the project next year or 2021, 

barring any legal matters,” 

said Addnan, adding that the 

road widening process at Jalan 

Brown, which is part of the 

project,  had already been 

completed.

Cartoonist paints 
his way into the 
Malaysia Book 
of Records
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3 2 支 国 内 外 醒 狮 队 伍 ， 聚
集槟城参与第十届槟城国际高
桩 舞 狮 邀 请 赛 ， 争 夺 狮 王 宝
座。

这项活动是于日前举行，并
由槟州首长曹观友主持开幕。
历 来 最 多 队 参 加 高 桩 舞
狮赛

其 中 ， 有 1 6 支 来 自 中 国 、
中华台北、香港、印尼、新加
坡及越南的醒狮队伍，也应邀
参与这项盛会，为历年来最多
国 外 队 伍 加 入 这 项 赛 事 的 一
年。

曹 观 友 受 邀 上 台 致 词 时 表
示，槟州注重文化艺术发展，
各造正努力塑造人文环境，为
文化艺术带来更大的进展与转
变，让艺术家和文化团体在槟
州享有更大的言论自由，和更
多发挥才华的平台。

他 也 说 ， 州 政 府 槟 城 2 0 3 0
年愿景制定未来10年的发展方
针，并将通过一系列的短期、
中期以及长期政策，打造槟州
成为“重家庭 、拥绿地、精明
州、耀全国”的州属。

“槟城2030愿景并不应该只
是槟城人的愿景，它也应该是
每一个在槟城生活、工作、投
资和发展的人士所要达到的共
同愿景。”

另 外 ， 他 认 为 ， 舞 狮 是 华

裔最值得骄傲的文化之一，因
此 ， 各 造 应 将 此 文 化 继 续 保
存，并传承予下一代。

杨 顺 兴 ： 舞 狮 可 成 旅 游
品牌

槟 州 行 政 议 员 杨 顺 兴 希 望
是项活动，能够成为另一个州
内的旅游品牌，协助槟州的旅

游业增添吸引力。
“ 州 政 府 将 更 加 关 注 州 内 的

高桩舞狮发展，以期能让是项
文化发扬光大，并且打造更高
水准的赛事，吸引国内外队伍
参与之余，也借此打响槟城的
名堂。”
赖国平盼活动可宣传槟城

工 委 会 主 席 赖 国 平 说 ， 配
合明年槟城的“体验槟城2020”
旅游年，他希望这项活动能够
起到宣传槟城的效果，让更多
国家的人认识槟城。
新加坡艺威体育会夺冠

新加坡艺威体育会以9.31高
分成功卫冕冠军，4年内3夺冠

军。该体育会分别曾在2016年
及2018年夺得冠军。

这 支 冠 军 队 伍 体 育 会 当 天
以主题“艺胆雄威”，呈现出高
超的技艺。

中 国 广 西 藤 县 中 专 比 麟 堂
则以9.23分夺得亚军，槟城美
湖体育及文化协会以9.15分获
得季军。

努力塑造人文环境
首长：槟注重文艺发展

乔治市世界遗产机构向合格单位征求计划书,以策划、管
理与执行2021及2022年度乔治市艺术节。

计划书提呈者将负责管理2021及2022年乔治市艺术节各方
面的执行,包括概念开发、规划、节目编程、财政管理、策
略性宣传等,乔治市艺术节每个财政年度拨款为300万令吉。

世遗机构是依据高效、公信与透明原则展开乔治市艺术
节征求计划书的程序,有兴趣者可在指定期限内呈上计划
书。

乔治市艺术节始于2010年,以乔治市世界遗产城为主要平
台,展现乔治市丰富与多元独特的艺术及文化遗产。乔治市
艺术节公开予本地社群参与,让他们与艺术接轨。本地与国
际艺术家也有机会进行文化交流与对话,珍惜槟城艺术及文
化遗产的存在。

征求计划书的详细资料与文件可从网站www.gtwhi.com.
my/request-for-proposal免费下载,有兴趣提呈计划书者也受
鼓励出席于2019年10月4日(星期五)下午3时在乔治市世遗机
构办公室举办的简报会。

计划书必须于2019年10月31日(星期四)中午12时之前，电
邮至info@gtwhi.com.my。欲了解更多详情,可联络Josephine 
Jalleh小姐,电话017-446 5366或电邮至info@gtwhi.com.my。

世遗机构目前开放征求计划书,以策划、管理
与执行2021及2022年度乔治市艺术节。

2021及2022年度乔治市艺术节
征求计划书(RFP)

槟首长曹观友表示，舞狮是华裔最值得骄傲的文化之一，应将此文化继续保存，传承至下一代。


